
وپالایشگاه ها در بازار سرمایه در هاله ای از ابهام تامین مالی پتر
خریدار  تأمین مالــی پروژه های بــزرگ یکی 
از مســائل چالش برانگیز اســت، به همین علت 
ســال های گذشته ســاخت پالایشــگاه از طریق 
سرمایه های مردمی یا بازار سرمایه در دستور کار 

قرار گرفت اما به فراموشی سپرده شد.
تأمین مالی پروژه های بزرگ یکی از مسائلی است 
که همواره چالش هایی را به دنبال داشــته است، 
شاید برای همین اســت که طی سال های گذشته 
ساخت پالایشــگاه از طریق سرمایه های مردمی یا 
بازار سرمایه در دســتور کار قرار گرفت. اما امروزه 
جهت گیری بســیاری از طرح هــای پالایش نفت 
خام در دنیا به ســمت احداث پتروپالایشگاه ها که 
با هدف تولید فراورده های پتروشــیمیایی از نفت 
خام هستند، معطوف شده اســت. از مزایای ایجاد 
پتروپالایشــگاه ها می توان به افزایش سودآوری و 
بالا رفتن توان رقابت در بــازار فراورده های نفتی، 
بی اثرکردن تحریم ها، کاهــش هزینه های تأمین 
خوراک، مدیریــت یکپارچــه و هماهنگی میان 
واحدها اشــاره کرد. اما با وجود این مزایای متعدد 
راه اندازی واحدهای پتروپالایشــی در کشــور با 
مســائلی روبرو اســت که از جمله مهم ترین آن ها 
موضوع تأمیــن منابــع مالی اســت.تأمین مالی 
ساخت پالایشــگاه از طریق بازار ســرمایه خود به 
چند دسته تقسیم می شــود؛ پذیره نویسی شرکت 
سهامی انتشــار اوراق مشــارکت در بورس در این 
شرایط سازمان یا ارگان تأمین کننده به دلیل عدم 
توانایی مالی اوراقی در بورس منتشــر می شود که 
مردم می تواند با خرید اوراق مشــارکتی که ســود 
علی الحساب در همان ابتدا برایش مشخص شده، 
سرمایه مورد نیاز ســازنده را تأمین می کنند. البته 
نرخ بازدهی اوراق باید جذاب باشــد که به راحتی 
فــروش رود. و در نهایت نهاد ســازنده پروژه برای 
تأمین مالی، در اواسط کار افزایش سرمایه بدهد؛ با 
این تفاوت که این شرکت پیشتر بایستی در بورس 
یا فرابورس پذیرفته شــده باشــد. به عنوان مثال 
شــرکتی که می خواهد پروژه ای را بسازد ابتدا باید 
در بورس یا فرابورس پذیرفته شده تا سهامش هم 
قابل معامله باشد. با شــروع پروژه و نیاز به سرمایه 
جدید، همان شرکتی که در بورس یا فرابورس است 
افزایش سرمایه را انجام می دهد و سهام دارانی که 
در بازار بورس فعال هستند، در افزایش سرمایه آن 
شرکت، مشارکت می کنند. در نهایت پول حاصل 
از افزایش ســرمایه برای تکمیل پروژه اســتفاده 
می شود. عمدتاً این ســه ظرفیت برای تأمین مالی 

از طریق بورس و فرابورس وجود دارد.

 تجربه نشان داده مردم از سرمایه گذاری
 در پتروپالایشگاه ها استقبال می کنند

مصطفی ناظمی کارشــناس اقتصــادی در رابطه 
با راهکارهای ســاخت پتروپالایشــگاه گفته بود 
در واقع ۳ منبع اصلی بــه تأمین مالی پروژه کمک 
می کنند؛ ســرمایه خود شرکت، فاینانس خارجی 

یا اوراق و وام های داخلی و ســرمایه های مردمی 
که هر سه اینها به دلیل همان تنفس خوراک قابل 
جذب هستند. یک نکته دیگر هم در این باره اشاره 
کنم و آنکه در اصلاحیــه جدید قانون تا ۳۵ درصد 
هزینه هایی که برای تأمین مالی انجام می شــود، 
مثل نرخ بهره وام یا هزینه های تضمین سود وغیره 
هم انجام می شــود، تنفس خوراک تعلق می گیرد 

که این هم مزیت بزرگی حساب می شود.
ناظمی در پاسخ به ســوالی مبنی بر امکان سنجی 
تأمیــن این حجــم از منابــع مالی برای ســاخت 
هشــت پتروپالایشگاه اعلام شــده از طرف وزارت 
نفت گفت: ســال ۱۳۹۹ تقریباً ۱۲۰ هزار میلیارد 
تومان ما نقدینگی جدید به بازار ســرمایه داشتیم 
که البته متأســفانه ۸۰ تــا از آن خارج شــد. حالا 
پتروپالایشــگاه ها مجموعاً حدود ۳۰ میلیارد دلار 
هزینه می برند که برابر بــا ۶۰۰ هزار میلیارد تومان 
اســت و ۳۰ درصد آن ۲۰۰ هزار میلیــارد تومان 
می شود که آن هم باید طی حداقل پنج سال تأمین 
شود. یعنی سالی حدوداً ۴۰ همت.وی تصریح کرد: 
سال ۱۳۹۹ با یک پذیره نویسی که از ارزش واقعی 
خود هم بالاتــر بود ۲۰ همت توســط دولت جمع 
شد و این نشان دهنده این اســت که این پتانسیل 
وجود دارد ولی باید مردم نســبت بــه ماهیت این 

پتروپالایشگاه ها و مزایای آن اقناع شوند.
ناظمی با اشاره به تأثیرات عرضه پتروپالایشگاه ها 
در بازار ســرمایه گفت: در ســال ۹۹ حجم بسیار 
زیــادی از نقدینگی وارد بورس شــد در حالی که 
ظرفیت آن فراهم نشــده بود و قیمت ها به شــکل 
کاذب بالا رفته بود. این مشــکل ناشی از کم بودن 
عمق بازار سرمایه و سرمایه گذاری های مولد بود. 
ولی با ورود پتروپالایشــگاه ها و بــا توجه به اینکه 
اینهــا در بلند مدت ســود ده هســتند و تقاضای 
ســفته بازی برای آنها پایین اســت و البته حجم 
بالای ۲۰۰ هزار میلیارد تومانی آنها نقش اساسی 
در عمق بخشی به بازار سرمایه و ایجاد ثبات در آن 

داشته خواهند داشت.

بازار سرمایه در تأمین مالی پروژه های 
پتروپالایشگاهی چه نقشی دارد؟

بازار سرمایه در ســال های اخیر شــاهد افزایش 
معاملات بوده اســت و در حال حاضر بیش از ۳۷ 
میلیون کد بورســی فعــال وجــود دارد. از این رو 
بهره گیری از ظرفیــت بازار ســرمایه و بورس در 
هدایت نقدینگی، جمع آوری ســرمایه های خرد 
مردمی و به کارگیــری آن در پروژه های تولیدی از 
ظرفیت های بالقوه بازار سرمایه در کشور است که 
از آن استفاده نمی شــود. در هفته های اخیر مجید 
عشقی، رئیس سازمان بورس اظهار کرده است که 
تأمین مالی از بازار سرمایه ویژه بخش خصوصی از 
رویکردهای اولویت دار این سازمان در سال جاری 
است. همچنین ایشان با اشاره به افزایش ۳ برابری 
انتشار اوراق شرکتی در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال 
۱۴۰۰ تاکید کــرد: »هدف ما این اســت تا منابع 
نقدینگی موجود در کشور را از طریق تأمین مالی 

در بازار سرمایه، به سمت تولید هدایت کنیم.«
اما علت بی اقبالی بازار ســرمایه نسبت به ساخت 
پالایشگاه چیست و چرا طرحی بر روی زمین مانده 
است برخی از کارشناســان بر این باورند به دلیل 
آنکه مشخص نیســت این پروژه توجیه اقتصادی 
داشته باشد یا نه بســیاری از فعالان بورسی در این 
پروژه ها مشــارکت نمی کنند، ضمن آنکه بیشتر 
پروژه های در دســتور کار به صــورت ارزی برنامه 
ریزی شده اند و نوســانات ارزی هم بی تأثیر از این 
موضوع نیســت و در نهایت آیا این سرمایه گذاری 

به سود دهی می رسد یا زیان آور است.
پیشــنهادی که برای حل این مســاله از ســوی 
کارشناســان وجــود دارد آنکــه بــه گونــه ای 
سیاســتگذاری شود که نرخ ســودی را به صورت 
علی الحســاب برای ســرمایه گذار تضمین کند تا 
سرمایه گذاری جذاب شــود. البته در اجرای این 
راهکار باید حواسمان باشد که نرخ سود را منطقی 
بالا ببریم تــا در خاتمه کار، پروژه برای ســازنده 

زیان ده نشود.

 وزیر اقتصاد عنوان کرد

اقتصاد دستوری در بلندمدت جواب نمی د هد
کسری بودجه به حدود ۸۵۰ همت رسیده است

براساس گزارش سازمان امور مالیاتی

 ۹۵ درصد صاحبان خانه های لوکس 
مالیات نداده اند
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رئیس جمهور: 
وابط  وژه ای برای گسترش ر  ایران از هر پر

با جمهوری آذربایجان استقبال می کند

مهدی غضنفری: 
 دو سوم منابع ارزی صندوق توسعه ملی 

توسط دولت های ادوار مصرف شده است

 لانه های ۲۵ متری
مسکن ۲۵ متری خیر اما ۲۵ متر از یک مسکن 

۷۵ متری آری
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 داریوش مهرجویی؛ کارگردانی که فلسفه 
را به جان سینما انداخت

مجتبی اردشــیری، منتقد سینما  روز یکشــنبه۲۲ مهر نخستین سالگرد 
فقدان داریوش مهرجویی در ســینمای ایران  بود. کارگردانی که با ۲۳ فیلم، 
جهان منتظم ســینمایی خــود را با بن مایه ای فلســفی، به ســاحت جامعه 
و دوســتداران خود تزریق کرد و در این مســیر، با مواجهه قهرمان و مصائب 
زندگی روزانه، به یک آسیب شناسی شگرفی رسید که سبب شد تا جایگاه وی 

به عنوان کارگردانی تراز اول در تاریخ سینمای ایران ماندگار شود.

یادداشت

اقتصاد انرژی باید اصلاح شود

صفحه 8

وزیر نیرو:

      شرکت مخابرات ایران- منطقه گلستان در نظر دارد ،)تعداد 50 عدد مانیتور crt اسقاط ، 20 
عدد  مانیتور lcd اسقاط ، مقدار 200 کیلو برد الکترونیکی شامل برد سوئیچ –برد pcma مخابراتی - مادر 
برد- کارت گرافیک و غیره ، تعداد 50 عدد پاور کیس کامپیوتر – مقدار 4 کیلو جعبه کیس خالی به 
تعداد 50 عدد و مقدار 200 کیلو فاکس- کپی- پرینتر- و اسکنر درهم اسقاط ( در انبار استان  خود را  از 
طریق )مزایده ( به فروش برساند. لذا متقاضیان شرکت در مزایده می توانند جهت اطلاعات بیشتر به آگهی 
فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir  و یا سایت مخابرات منطقه گلستان به 

آدرس go.tci.ir   مراجعه نمایند.

 مزایده  شماره  1403/6  

روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان

منطقه گلستان

بنا به گفته سازمان ثبت اسناد و املاک کشور قرار است از انتشار 
آگهی های ثبتی در روزنامه ها جلوگیری شود. مدیران رسانه های 
کشور با انتشار متنی نسبت به این موضوع واکنش نشان داده اند 
و از قوه قضاییه، مجلس شورای اسلامی و وزارت ارشاد استمداد 

کمک داشته اند.
در پی درخواست سازمان ثبت اسناد و املاک کشور مبنی بر قطع 
آگهی های ثبتی و جلوگیری از انتشار آن ها توسط روزنامه ها، برخی 
از مدیران رسانه های مکتوب در قالب بیانیه ای نسبت به این موضوع 

اعتراض کرده اند. 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور نامه مذکور با امضای حسن 
اشعری پور را به تمام معاونان سازمان و مدیران کل ستادی و استانی 

ارسال کرده است. 
در بخش از این نامه آمده است: 

از ابتدای آبان ماه سال جاری کلیه فرایندهای ثبتی در حوزه های 
املاک، اسناد، ثبت شرکت ها، اجرا استاد رسمی و مالکیت معنوی 
که مطابق قوانین و مقررات مستلزم درج آگهی در روزنامه های 
کثیرالانتشار می باشند در سایت آگهی های سازمان درج و منتشر 

گردد.
قطع  به  اعتراض  در  کشور  مکتوب  رسانه های  مدیران  بیانیه 

آگهی های ثبتی به قرار ذیل است: 
سبد  از  ثبتی  آگهی های  حذف  است:  دامنه  پر  اما  کوتاه  خبر 
رسانه های مکتوب«. سازمان اسناد و املاک کشور در شرایطی که 
اغلب رسانه های مکتوب کشور با تنگناهای فراوان مالی و مشکلات 
دست و پا گیر روبرو هستند، به دنبال اتخاذ رویه جدیدی است 

تا با قطع آگهی های ثبتی بر مضیقه های اقتصادی روزنامه های 
کثیرالانتشار بیافزاید! 

امور مجلس  و  دفتر حقوقی  مدیر کل  امضاء  به  که  نامه ای  در 
قوه قضاییه رسیده، با اشاره به سیاست های برنامه هفتم مبنی بر 
اداری  نوین در خدمات  ازفناوری های  استفاده  و  هوشمندسازی 
خواستار حذف روزنامه ها از درج آگهی در این حوزه شده است. 
نکته جالب این نامه اینکه سازمان ثبت اسناد با دستاویز قرار دادن 
سیاست های ابلاغی ریاست قوه قضاییه درباره سند تحول قضایی و 
توسعه حداکثری سامانه ها و ارائه الکترونیکی خدمات ثبتی و انتشار 
عمومی آن، محرومیت مطبوعات از آگهی ها را رقم زده، در حالیکه 
مسئولان قوه قضایییه بارها بر ارتباط با رسانه ها و تعامل با آن ها 
تاکید داشته اند. تذکر این نکته ضروری است که مسئولان روزنامه ها 
به دلیل مشکلات اقتصادی و کاهش روز افزون روزنه های درآمدی 
با مصائیب زیادی مواجه شده اند و تعدیل یرو در کنار کاهش منابع 
مالی، آن ها را به سوی تعطیلی یا کاستن از صفحات روزنامه وا 

داشته است. 
با این وجود جای تعجب دارد که در نامه مذکور که به امضای 
مدیر کل دفتر حقوقیو امور مجلس سازمانه رسیده است به بندها 
و تبصره های فراونی اشاره شده است، اما آنچه در این نامه مغفول 
مانده و مورد بی مهری قرار گرفته است، »توجه به فعایت و ادامه 
حیات اقتصادی روزنامه های مکتوب و حساسیت این حوزه است«. 
برخی ازمدیران روزنامه ها بر این عقیده اند که توجه و حمایت قوه 
قضاییه در دوران ریاست حجت الاسلام محسنی اژه ای از مطبوعات 
کشور و تغییرات گسترده و بهینه شدن رویه تعامل اینقوه با رسانه ها 

این ضرورت را ایجادم ی کند تا در اینباره تجدید نظرهای اساسی 
صورت بگیرد و ایشان صدای روزنامه ها را بشنوند. 

ریاست محترم  از  رسانه  اصحاب  و  روزنامه ها  مدیران  رو  این  از 
قوه قضاییه، ریاست محترم مجلس شورای اسلامی، وزیر محترم 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و سایر مسئولین محترم مرتبط با موضوع 
فوق درخواست دارند تا از روند خروج آگهی های ثبتی از سبد 
مطبوعات مکتوب که معیشت اصحاب رسانه را نشانه گرفته است، 

جلوگیری کنند. 
بدون تردید روزنامه های کشور که به رغم مشکلات اقتصادی با 
پایمردی و همسوی با نظام جمهوری اسلامی و در جهت مقابله 
با زورگویان و زیاده خواهان، در سنگر رسانه با سیاست های کلی 
کشور همراهی کرده اند انتظار دارند نگاه مشفقانه و حمایت های 
موثر مسئولان را در این باره شاهد باشند. مطبوعات کشور با تحمل 
مشقات فراوان خصوصا در حوزه تامین نیازهای مالی و رسالت خود 
روزگار را به سختی دنبال می کنند، در این دوره سخت کاهش 
نه  و  باقی می گذارد  نه جای سخن  این رسانه ها  سبد درآمدی 
جای تفسیر، چراکه برداشتن همین مقدار منابع اقتصادی از سفره 
آن ها ممکن است به قیمت کوچک تر شدن تحریریه ها و کاهش 
نیروی انسانی در بخش رسانه تمام شود، موضوعی که در جنگ 
نرم و رسانه ای دشمن نه به صلاح کشور است، نه با سیاست های 

مسئولان هماهنگی دارد. 
در پایان با استمداد از مسئولان برای تجدید نظر در این اقدام، تاکید 
بر این نکنه ضروری است که اجرای چنین سیاست هایی، ضربه 

کاری به تن نحیف اقتصاد رسانه های مکتوب کشور خواهد بود.

استمداد مطبوعات کشور از ریاست قوه قضاییه، مجلس شورای اسلامی و وزارت ارشاد؛

قطع آگهی های ثبتی، فشار بر »مطبوعات« است
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روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان

منطقه گلستان

بنا به گفته سازمان ثبت اسناد و املاک کشور قرار است از انتشار 
آگهی های ثبتی در روزنامه ها جلوگیری شود. مدیران رسانه های 
کشور با انتشار متنی نسبت به این موضوع واکنش نشان داده اند 
و از قوه قضاییه، مجلس شورای اسلامی و وزارت ارشاد استمداد 

کمک داشته اند.
در پی درخواست سازمان ثبت اسناد و املاک کشور مبنی بر قطع 
آگهی های ثبتی و جلوگیری از انتشار آن ها توسط روزنامه ها، برخی 
از مدیران رسانه های مکتوب در قالب بیانیه ای نسبت به این موضوع 

اعتراض کرده اند. 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور نامه مذکور با امضای حسن 
اشعری پور را به تمام معاونان سازمان و مدیران کل ستادی و استانی 

ارسال کرده است. 
در بخش از این نامه آمده است: 

از ابتدای آبان ماه سال جاری کلیه فرایندهای ثبتی در حوزه های 
املاک، اسناد، ثبت شرکت ها، اجرا استاد رسمی و مالکیت معنوی 
که مطابق قوانین و مقررات مستلزم درج آگهی در روزنامه های 
کثیرالانتشار می باشند در سایت آگهی های سازمان درج و منتشر 

گردد.
قطع  به  اعتراض  در  کشور  مکتوب  رسانه های  مدیران  بیانیه 

آگهی های ثبتی به قرار ذیل است: 
سبد  از  ثبتی  آگهی های  حذف  است:  دامنه  پر  اما  کوتاه  خبر 
رسانه های مکتوب«. سازمان اسناد و املاک کشور در شرایطی که 
اغلب رسانه های مکتوب کشور با تنگناهای فراوان مالی و مشکلات 
دست و پا گیر روبرو هستند، به دنبال اتخاذ رویه جدیدی است 

تا با قطع آگهی های ثبتی بر مضیقه های اقتصادی روزنامه های 
کثیرالانتشار بیافزاید! 

امور مجلس  و  دفتر حقوقی  مدیر کل  امضاء  به  که  نامه ای  در 
قوه قضاییه رسیده، با اشاره به سیاست های برنامه هفتم مبنی بر 
اداری  نوین در خدمات  ازفناوری های  استفاده  و  هوشمندسازی 
خواستار حذف روزنامه ها از درج آگهی در این حوزه شده است. 
نکته جالب این نامه اینکه سازمان ثبت اسناد با دستاویز قرار دادن 
سیاست های ابلاغی ریاست قوه قضاییه درباره سند تحول قضایی و 
توسعه حداکثری سامانه ها و ارائه الکترونیکی خدمات ثبتی و انتشار 
عمومی آن، محرومیت مطبوعات از آگهی ها را رقم زده، در حالیکه 
مسئولان قوه قضایییه بارها بر ارتباط با رسانه ها و تعامل با آن ها 
تاکید داشته اند. تذکر این نکته ضروری است که مسئولان روزنامه ها 
به دلیل مشکلات اقتصادی و کاهش روز افزون روزنه های درآمدی 
با مصائیب زیادی مواجه شده اند و تعدیل یرو در کنار کاهش منابع 
مالی، آن ها را به سوی تعطیلی یا کاستن از صفحات روزنامه وا 

داشته است. 
با این وجود جای تعجب دارد که در نامه مذکور که به امضای 
مدیر کل دفتر حقوقیو امور مجلس سازمانه رسیده است به بندها 
و تبصره های فراونی اشاره شده است، اما آنچه در این نامه مغفول 
مانده و مورد بی مهری قرار گرفته است، »توجه به فعایت و ادامه 
حیات اقتصادی روزنامه های مکتوب و حساسیت این حوزه است«. 
برخی ازمدیران روزنامه ها بر این عقیده اند که توجه و حمایت قوه 
قضاییه در دوران ریاست حجت الاسلام محسنی اژه ای از مطبوعات 
کشور و تغییرات گسترده و بهینه شدن رویه تعامل اینقوه با رسانه ها 

این ضرورت را ایجادم ی کند تا در اینباره تجدید نظرهای اساسی 
صورت بگیرد و ایشان صدای روزنامه ها را بشنوند. 

ریاست محترم  از  رسانه  اصحاب  و  روزنامه ها  مدیران  رو  این  از 
قوه قضاییه، ریاست محترم مجلس شورای اسلامی، وزیر محترم 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و سایر مسئولین محترم مرتبط با موضوع 
فوق درخواست دارند تا از روند خروج آگهی های ثبتی از سبد 
مطبوعات مکتوب که معیشت اصحاب رسانه را نشانه گرفته است، 

جلوگیری کنند. 
بدون تردید روزنامه های کشور که به رغم مشکلات اقتصادی با 
پایمردی و همسوی با نظام جمهوری اسلامی و در جهت مقابله 
با زورگویان و زیاده خواهان، در سنگر رسانه با سیاست های کلی 
کشور همراهی کرده اند انتظار دارند نگاه مشفقانه و حمایت های 
موثر مسئولان را در این باره شاهد باشند. مطبوعات کشور با تحمل 
مشقات فراوان خصوصا در حوزه تامین نیازهای مالی و رسالت خود 
روزگار را به سختی دنبال می کنند، در این دوره سخت کاهش 
نه  و  باقی می گذارد  نه جای سخن  این رسانه ها  سبد درآمدی 
جای تفسیر، چراکه برداشتن همین مقدار منابع اقتصادی از سفره 
آن ها ممکن است به قیمت کوچک تر شدن تحریریه ها و کاهش 
نیروی انسانی در بخش رسانه تمام شود، موضوعی که در جنگ 
نرم و رسانه ای دشمن نه به صلاح کشور است، نه با سیاست های 

مسئولان هماهنگی دارد. 
در پایان با استمداد از مسئولان برای تجدید نظر در این اقدام، تاکید 
بر این نکنه ضروری است که اجرای چنین سیاست هایی، ضربه 

کاری به تن نحیف اقتصاد رسانه های مکتوب کشور خواهد بود.

استمداد مطبوعات کشور از ریاست قوه قضاییه، مجلس شورای اسلامی و وزارت ارشاد؛

قطع آگهی های ثبتی، فشار بر »مطبوعات« است
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رئیس جمهور: 
نظام استاندارد نقش فعالانه در بهبود کیفیت 

محصولات داشته باشد
 رئیس جمهور در پیامی به مناســب روز جهانی استاندارد گفت: دولت 
وفاق ملی، از نظام استاندارد انتظار دارد با نقش آفرینی فعالانه در بهبود 
کیفیت کالاها و خدمات، بتواند در ارتقای ســطح زندگی آحاد جامعه 
نقش متمایز و واقعی خود را ایفا کند.مســعود پزشــکیان در پیامی به 
مناسبت روز جهانی استاندارد تصریح کرد: بی شک نظام استاندارد در 
ارتقای کیفیت زندگــی و رفاه مردم، تأمین منافع ملــی و ارتقای توان 
رقابتی تولیدات ملی و تحقق برنامه های توســعه به ویژه تحقق اهداف 
سند چشم انداز و ترویج فرهنگ اســتاندارد، نقش بسیار مؤثر و اساسی 

داشته و می تواند بسترهای مناسبی را برای توسعه کشور فراهم سازد.
وی گفت: استاندارد، حاصل تلاش و خرد جمعی نخبگان و متخصصان 
در پاسخ به نیازهای اجتماع است. این مهم، ترسیم کننده ابعاد زندگی 
مطلوب و ایمن در عرصه های مختلف بوده و بسترساز تحقق بسیاری از 
اولویت های بشر نظیر تأمین تغذیه ســالم، محیط زیست پاک، صیانت 
از ســرمایه های انرژی، کیفیت محصولات، بهره وری و اثربخشی کار و 

فعالیت و در یک کلام زندگی سالم و ایمن است.
پزشکیان اظهار داشت: بی شــک نظام اســتاندارد در ارتقای کیفیت 
زندگی و رفاه مردم، تأمین منافع ملی و ارتقای تــوان رقابتی تولیدات 
ملی و تحقق برنامه های توســعه به ویژه تحقق اهداف سند چشم انداز و 
ترویج فرهنگ استاندارد، نقش بســیار مؤثر و اساسی داشته و می تواند 

بسترهای مناسبی را برای توسعه کشور فراهم سازد.

رئیس جمهور در ادامه این پیام آورده اســت: دولت وفاق ملی، اولویت 
دادن به مردم و کســب رضایت آنان را در بخش های مختلف یک اصل 
محوری می داند و در ایــن چارچوب، از نظام اســتاندارد انتظار دارد با 
نقش آفرینی فعالانه در بهبود کیفیت کالاها و خدمات بتواند در ارتقای 

سطح زندگی آحاد جامعه نقش متمایز و واقعی خود را ایفا کند.
وی تاکید کرد: روز جهانی استاندارد امسال که در ایران عزیز ما با شعار 
»اســتانداردها؛ مشــارکت مردمی؛ جهش تولید و توسعه اقتصادی« 
نامگذاری شده است، فرصت مغتنمی برای بازبینی و ارزیابی فعالیت ها 
در جهــت افزایش آگاهــی و درک بهتر نســبت به اهمیــت و جایگاه 
نظام اســتاندارد به منظور بهبود فضای کســب و کار، افزایش کیفیت 

محصولات و سلامت زندگی و در نهایت کسب رضایت مردم است.
وی ادامــه داد: اینجانب با قدردانی از همه شــرکت کنندگان محترم و 
دســت اندرکاران برگزاری این مراســم علمی، روز جهانی استاندارد را 
به همه اعضای خانواده بزرگ و خدوم نظام اســتاندارد ایران اســلامی 
تبریک و تهنیت می گویــم و برای همگان آرزوی توفیق و ســربلندی 

دارم.

 وزیر امور خارجه: 
مذاکرات مسقط به دلیل شرایط خاص منطقه 

متوقف شده است
 وزیر امور خارجــه از توقف رونــد مذاکرات غیرمســتقیم بین ایران و 
آمریکا به دلیل شــرایط خاص منطقه خبر داد.سید عباس عراقچی که 
به مسقط سفر کرده اســت، در خصوص مذاکرات غیرمستقیم ایران و 
آمریکا از طریق این کشور گفت: عمان همیشه در حل مشکلات منطقه 
کمک بزرگی کرده و در رابطه با ایران و آمریکا همواره سعی داشته برای 

انتقال پیام یا ایجاد زمینه برای مذاکرات نقش مثبتی را ایفا کند.

وزیر خارجه ایران تصریح کرد: این نقش آفرینی از قبل وجود داشته و در 
دولت گذشته نیز این موضوع پیگیری می شد که به روند مسقط معروف 
است و به صورت غیر مســتقیم بین ایران و آمریکا تماس هایی از طریق 
عمان برقرار گردید.وی تاکید کرد: در حال حاضر روند مسقط به دلیل 
شرایط خاص منطقه متوقف است و الان زمینه ای برای این گفت وگوها 
نمی بینیم تا زمانی که بتوانیم بحران جاری را پشــت سر بگذاریم و آن 
زمان تصمیم خواهیم گرفت که آیا وارد کار مجدد شــویم یا نشــویم و 
یا روند این گفت وگوها چگونه باشــد.عراقچی در پاســخ به سوالی در 
این خصوص که آیا در جریان ســفر به عمان پیامــی برای آمریکایی ها 
ارسال شده یا خیر بیان کرد: در جریان این سفر ما در این رابطه تماسی 
نداشــته ایم و پیامی به کشــورهای دیگر داده نشده اســت اما در همه 
مشــورت ها و رایزنی هایی که در منطقه و کشــورهای دیگر داشتیم 
مواضع جمهوری اســلامی ایران را با قوت بیان کردیم و خواســتیم که 
این مواضع به اطلاع همه طرف ها برســد.وی ادامه داد: هم آمریکا و هم 
کشــورهای اروپایی و کشــورهای منطقه باید بدانند که موضع ایران 
چیست. موضع ما کاملا روشن است و بارها تکرار کرده ایم که ما خواهان 
جنگ و درگیری نیســتیم؛ اگرچه برای آن کاملا آمادگی داریم اما فکر 
می کنیم که دیپلماسی باید کار کند و جلوی این اتفاق را بگیرد.رئیس 
دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: روابط ایران و عمان مبتنی بر دوستی، 
احترام متقابل و همکاری مشترک در بسیاری از موضوعات بوده که دو 

کشور دوست را به هم نزدیک می کند.
عراقچی با اشــاره به این مســاله که عمان نقش مهمی در حل و فصل 
بســیاری از مســائل منطقــه ای و بین المللی دارد خاطرنشــان کرد: 
منطقه در حال تجربه وضعیت هشدار اســت و ممکن است در آستانه 
درگیری های گســترده قرار بگیرد و دیپلماســی تنها راه پیشگیری از 

بحران های بزرگ و پرهیز از تشدید تنش  و جنگ است.

رضایی:
ماشین جنگی حزب الله راه افتاده است

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: ماشین جنگی حزب الله راه 
افتاده است و روزهای سختی در انتظار صهیونیست ها است.

»محســن رضایی« عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در حساب 
کاربری خود در یکی از شــبکه های اجتماعی نوشــت: حزب الله پس از 
مواجهه با موجی از ترورها، ســازمان رزمی خود را ترمیم کرده اســت. 
اکنون ماشــین جنگی حزب الله راه افتاده و روزهای سختی در انتظار 

صهیونیست ها است.

تریبون

 عضو هیأت رئیسه مجلس با بیان اینکه رئیس جمهور 
توجه خاصی به دیپلماســی منطقــه ای دارد، گفت: 
گســترش روابط با همســایگان می تواند عــلاوه بر 
توســعه روابط اقتصادی زمینه را برای گسترش روابط 

فرهنگی فراهم کند.
مجتبی یوسفی، با اشاره به سفرهای رئیس جمهور به 
کشورهای منطقه گفت: ســفرهای آقای پزشکیان به 
کشورهای منطقه نویددهنده اتفاقات مثبت در حوزه 

روابط دوجانبه با کشورهای مختلف است.
وی افزود: ما شاهد هســتیم که دیپلماسی منطقه ای 
شهید رئیسی در دولت جدید و توسط آقای پزشکیان 
ادامه پیدا کرده و آقای رئیــس جمهور توجه خاصی به 

این مســأله دارد.عضو هیأت رئیسه مجلس 
اظهار کرد: با توجه بــه موقعیت جغرافیایی 
ایران، گســترش روابــط با همســایگان به 
ویژه در حوزه مســائل اقتصــادی و تجاری 
و بازرگانــی می توانــد باعــث درآمدهای 
ترانزیتی کشــور شود.یوســفی خاطرنشان 
کرد: همچنین با توجه به مشترکات فرهنگی 

کشــورهای منطقه، گســترش روابط با همســایگان 
می تواند علاوه بر توسعه روابط اقتصادی زمینه را برای 

گسترش روابط فرهنگی و... فراهم کند.
وی با بیان اینکــه ما هیچگاه نباید خــود را محدود به 
ارتباط با چنــد کشــور اروپایی کنیــم، تصریح کرد: 

گســترش و توســعه روابط با کشــورهای 
همســایه و منطقه در کنار روابط فرامنطقه 
ای زمینه را برای اســتحکام روابط در سطح 

بین المللی فراهم می کند.
 مســعود پزشــکیان عصر روز پنجشــنبه 
۱۹ مهرمــاه ۱۴۰۳ بــه منظور شــرکت در 
همایــش بین المللــی »ارتبــاط متقابــل 
زمان ها و تمدن ها-مبنای صلح و توسعه« به مناسبت 
ســیصدمین ســالگرد »مختومقلی فراغــی« عازم 

ترکمنستان شد و روز جمعه به تهران بازگشت.
رئیس جمهور در بازگشت از ســفر به ترکمنستان در 
گفت وگویی نتایج و دســتاوردهای این سفر و از جمله 

دیدار با ۴ تن از سران کشــورهای همسایه و منطقه را 
تشریح کرد و گفت: در مجموع دیدارهایی که داشتیم، 
تلاش کردیم ارتباطــات و همکاری هــای منطقه ای 
کشــورمان در زمینه های مختلف را گسترش دهیم، 
تا اثرگــذاری تحریم های ظالمانه علیــه ایران را تا حد 
ممکن کاهش دهیم، چرا که جمهوری اســلامی ایران 
با کشورهای زیادی همسایه است و افزایش تعاملات با 
این کشورها می تواند تا حد زیادی به رفع مشکلات ما 
کمک کند؛ دســتاوردهای خوبی در این سفر داشتیم 

که امیدوارم تداوم یابد.
پیش از این نیز رئیس جمهور به عراق و قطر سفر کرده 

بود.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: سفر مقامات 
کشورمان به کشورهای منطقه و به ویژه لبنان، حاکی 
از حمایت ایران از جبهه مقاومت است و نشان داد ایران 

بازیگر اصلی منطقه است.
ابوالفضل ظهره وند  با اشاره به سفرهای منطقه ای اخیر 
برخی از مقامات کشورمان به کشورهای منطقه، اظهار 
کرد: نگرش شخص رئیس جمهور این است که میدان 
و سیاست نباید از هم جدا باشند و جدا دانستن این دو 
از یکدیگر، برخلاف مصالح و منافع ملی اســت؛ تاکید 
رئیس جمهور از شروع به کار دولت چهاردهم این بوده 

که میدان و دیپلماســی باید بــا هم تعریف 
شوند.

وی ادامــه داد: در همین راســتا، وزیر امور 
خارجه کشورمان بلافاصله پس از بازگشت از 
نیویورک و در اقدامی بسیار شجاعانه و قابل 
تحسین و در شرایطی که لبنان درگیر آتش 
افروزی رژیم صهیونیســتی بــود، به بیروت 

رفت.عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه سفر مذکور اقدام 
به موقعی بود و حمایت عملــی ایران از جبهه مقاومت، 

لبنان و حزب الله را نشان داد، تصریح کرد: در 
جهان عرب، برخی از کشــورهای وابسته به 
رژیم صهیونیســتی و آمریکا طی چند هفته 
گذشته اینگونه تبلیغ می کردند که ایران به 
منطقه مقاومت، نگاه ابزاری دارد که ســفر 
مقامات کشــورمان به برخی از کشــورهای 
منطقه به ویژه لبنان، این توطئه ها را خنثی 
کرد.نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به سفر اخیر رئیس مجلس شــورای اسلامی به 
لبنان، گفت: همه دیدیم رئیس مجلس پیش از ســفر 

به ژنو برای شــرکت در اجلاس بین المجالس جهانی 
)IPU(، برای گفت وگو با مقامات کشور لبنان و اعلام 
حمایت از جریان مقاومت و ایستادگی مردم این کشور 
مقابل جنایات رژیم صهیونیستی به بیروت سفر کرد و 

نشان داد ایران در کنار جبهه مقاومت است.
ظهره ونــد تاکید کــرد: این اقــدام قالیباف بســیار 
تحسین برانگیز بود و نشان داد جمهوری اسلامی ایران 
بازیگر اصلی منطقه است. ســفر مقامات کشورمان به 
کشــورهای منطقه و به ویژه لبنان، حاکی از حمایت و 

پشتیبانی ایران از جبهه مقاومت است.

مجلس

مجلس

ســعدانه طباطبایی نیا  سخنگوی دولت 
در مورد حل مشــکلات اینترنت توســط 
دولــت گفــت: نمی توانیم تغییــرات را به 
یک باره ایجــاد کنیم. فرآینــد بازنگری در 
فیلترینگ در حال پیگیری اســت؛ صبوری 
کنید. موضوع فیلترینگ، کیفیت اینترنت 
و چگونگی حکمرانی فضای مجازی یکی از 
مســائلی بود که در دوران انتخابات ریاست 

جمهوری مورد توجه نامزدها قرار داشت.
مسعود پزشکیان از افراد مخالف فیلترینگ 
بود و در مورد وضع فعلــی اینترنت و وجود 
مافیــای فــروش فیلترشــکن انتقاداتی 
مطرح کرده بــود. همچنین در مناظره های 
انتخاباتی تاکید داشــت که ارتبــاط با دنیا 
بر اســاس اینترنت اســت و نمی توان گفت 
ما می خواهیــم در قفس زندگــی کنیم و 
ارتباطی با دنیا نداریم؛ بــرای ارتباط با دنیا 

به اینترنت بدون فیلتر نیاز داریم.
وی پــس از انتخابات نیز بــر همین موضع 
بود و در نخســتین نشســت خبــری خود 
بــا خبرنــگاران اعلام کــرد که »مســأله 
فیلترینگ در دســتور کار اســت و آن را در 

شورای امنیت هم مطرح خواهیم کرد.«
دکتر ستار هاشمی؛ وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات دولت چهاردهم نیز از زمان شروع 

فعالیت خود، هم راســتا بــا موضع رییس 
جمهوری بازنگری بر وضعیت فعلی اینترنت 
را در دســتور کار خود قرار داده است. دهم 
مهرماه اولین جلســه شــورای عالی فضای 
مجازی در دولت چهاردهم برگزار شــد و به 
گفته وزیر ارتباطات »در این جلســه علاوه 
بر بررســی های مربوط به رفع فیلترینگ، 
درباره ساماندهی فیلترشــکن ها که منجر 
به بروز مشــکل و آلودگی در شــبکه ملی 
اطلاعات می شــود نیز صحبت هایی انجام 
شــد«.همچنین در روزهــای اخیر ســتار 
هاشــمی در جمــع خبرنــگاران ارتقای 
وضعیت اینترنــت و رفــع محدودیت ها را 
یک مطالبه جدی مردم برشــمرد و گفت: 
با توجه به صحبــت و وعده های دولت، این 
مساله در دستور کار وزارت ارتباطات است 
و با تمام تــوان و انرژی برای گشــایش در 
این مســیر قدم برمی داریم. وی همچنین 
اضافه کرد: در این باره کارگروه های ویژه ای 
برای بررسی فنی تشکیل داده ایم، خود من 
جلساتی را در لایه های مختلف برگزار کردم 
و با توجه بــه طرحی کــه وزارت ارتباطات 
ارائه داده اســت، در آینده نزدیک به جمع 
بنــدی مناســبی در مرکز ملــی خواهیم 
رســید تا خبرهای خوبی را به مردم بدهیم. 

هاشــمی با بیان اینکه وزارت ارتباطات هم 
به وضعیت موجود اینترنت نقد دارد، گفت: 
با دلایل مختلف باور داریــم باید در زمینه 
محدودیت های اینترنتــی، نگرش ها و نگاه 

تغییر کند و نگرش ها به روز شود«.
در آخریــن اظهار نظر از ســوی دولتی ها در 
این حوزه دکتر فاطمــه مهاجرانی در گفتگو 
با خبرنگار مهر در پاســخ به این سوال که چه 
زمانی مســئله فیلترینگ حل خواهد شــد؟ 
گفت: این موضوع در دســتور کار دولت قرار 
دارد و در حال پیگیری اســت.وی در پاســخ 
به این که چــه موانعی بر ســر راه وجود دارد، 
اظهار کــرد: فرآیند در حال پیگیری اســت. 
باید توجه داشت نمی توانیم تغییرات یکباره 
در موضوعات ایجاد کنیم. فرآیندی دارد که 
در حال طی شــدن است.ســخنگوی دولت 
چهاردهم در پاسخ به این ســوال که آیا باید 
منتظر جلســه برگزاری کمیتــه فیلترینگ 
باشــیم؟ گفت: دوســتان در حال پیگیری 
فرآیند هســتند؛ صبــوری کنید. بــا وجود 
همه این وعده هــا وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات تاکنون هیــچ برنامه جامع و مدون 
اجرایــی در مورد نحوه ایــن بازنگری ها ارائه 
نکرده اســت تا بتوان ارزیابــی کلی در مورد 
فرآیند کلی این موضوع و میزان پیشــرفت 

آن انجام دهیم.موضــوع فیلترینگ و بهبود 
کیفیت اینترنت یکــی از دغدغه های اصلی 
مردم و فعالان اقتصاد دیجیتال است. با توجه 
به مسائل اقتصادی، بسیاری از افراد در بستر 
فضای مجازی و پلتفرم های دارای محدودیت 
دسترســی اقدام به راه اندازی کســب وکار 
کرده اند. گســتردگی فیلترینــگ پلتفرم ها 
سبب شده بیشــتر کاربران از فیلترشکن ها 
بــرای دور زدن فیلترینگ اســتفاده کنند 
که همین موضوع علاوه بر ایجاد مشــکلات 
دسترســی برای کاربران فضــای مجازی، 

امنیــت اطلاعات شــخصی آن هــا را نیز به 
خطر انداخته و سبب شده دسترسی به انواع 
پلتفرم های ممنوعه برای همــه کاربران در 
سنین مختلف فراهم باشد.در روزهای اخیر 
دولت چهاردهم ۱۰۰ روز اول خود را پشــت 
سر گذاشت و وزرای دولت نیز در آستانه پایان 
دوماه فعالیت خود هســتند. با شرایط فعلی 
این نگرانی وجود دارد کــه بازنگری نکردن 
موضــوع فیلترینــگ و عدم تغییــر کیفیت 
اینترنت، ســبب افزایــش نارضایتی مردم و 

ناامیدی آن ها از دولت چهاردهم شود.

وزارت امور خارجه در پی شــهادت سردار 
نیلفروشــان اعلام کــرد: ترور ایــن مقام 
ارشــد نظامی ایران اقدامــی غیرقانونی و 
جنایتی نابخشودنی است و بی تردید رژیم 
صهیونیســتی را بابت این جنایت پاسخگو 
می کنیــم.وزارت امور خارجه کشــورمان 

به مناسبت شهادت ســردار رشید و شجاع، 
سردار سرتیپ پاســدار عباس نیلفروشان 
بیانیه ای صادر کرد.متن بیانیه به شرح زیر 
است:وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران بار دیگر شــهادت ســردار رشــید و 
شجاع، سردار سرتیپ پاسدار شهید عباس 

نیلفروشــان، در جریان بمبــاران مناطق 
مسکونی بیروت توسط رژیم صهیونیستی 
در تاریخ ششم مهر ۱۴۰۳ را به مقام معظم 
رهبری، ملت عزیز ایران و ســایر ملت های 
آزاده جهان و خانواده معزز شــهید تبریک 
و تســلیت عرض کرده و به روح ملکوتی آن 

شهید بزرگوار درود می فرستد.
تاریخچه سراسر جنایت رژیم صهیونیستی 
از زمان پیدایش تاکنون نشــان می دهد که 
مماشــات در برابر تجاوزهــا و جنایت های 
این رژیم موجب جری تر شدن آن و ارتکاب 

جنایت های بیشتر می شود.

ترور این مقام ارشــد نظامی ایــران اقدامی 
غیرقانونی و جنایتی نابخشــودنی اســت و 
بی تردید جمهوری اســلامی ایران از همه 
ظرفیت های خود برای مواخذه و پاســخگو 
کردن رژیم صهیونیســتی به خاطر ارتکاب 

این جنایت استفاده خواهد کرد.

عضو هیات رئیسه مجلس:رئیس جمهور توجه خاصی به دیپلماسی منطقه ای دارد

ظهره وند:ایران بازیگر اصلی منطقه است

خریدار   رئیس جمهور با تاکید بر استقبال 
از هر پروژه و اقدامی که سبب توسعه روابط 
بین ایــران و جمهوری آذربایجان شــود، 
گفت: باید امکانی فراهم کنیم تا ارتباطات و 

مراودات میان مردم تسهیل شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت 
جمهــوری، مســعود پزشــکیان در دیدار 
شــاهین مصطفی معــاون نخســت وزیر 
جمهوری آذربایجان بر اهمیت گســترش 
همکاری های مشترک تأکید کرد و با اشاره 
به اشــتراکات تاریخی و فرهنگی دوطرف، 
گفت: شما برادران ما هســتید و گسترش 

روابط دو کشور برای ما ارزش بسیاری دارد.
وی بر احترام به تمامیــت ارضی جمهوری 
آذربایجــان تأکید کــرد و اظهار داشــت: 
معتقدیم حق حاکمیت هیچ کشوری نباید 
نادیده گرفته شود، از ســوی دیگر باز شدن 
پای کشــورهای دیگر به منطقه را به صلاح 
کشــورهای این منطقه نمی دانیم، چرا که 
باور داریــم با همکاری یکدیگــر می توانیم 
امنیت و مسائل مرتبط به خود را حل کنیم 
و این سیاســت اصولی دولــت جمهوری 
اسلامی ایران اســت که همواره بر آن تأکید 

داشته و داریم.
رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت تسریع در 
اجرای تفاهمات میان دو کشــور، افزود: در 
دیدار با مقامات سایر کشــورهای همسایه 
و کشــورهای اســلامی منطقه هم تأکید 

کرده ام که بایــد امکانی را فراهــم کنیم تا 
ارتباطــات و مراودات میان مردم تســهیل 
شود. در همین راستا از تمام پروژه هایی که 
ارتباطات میان کشورهای اسلامی را بیش 

از پیش توسعه دهد، استقبال می کنیم.
پزشــکیان با بیــان اینکه بــرای تقویت و 
ارتقای امنیت، برقراری آرامــش و ارتباط 
بین کشورها، نیازی به دیوارکشی در مرزها 

نیســت، تصریح کرد: بازارهای کشورهای 
اسلامی باید به روی یکدیگر باز باشد و تجار 

به راحتی با هم کار کنند.
وی در ادامــه بر ارتقای ســطح همکاری ها 
میان دو کشور تأکید کرد و گفت: از برقراری 
مسیرهای ریلی و بزرگراهی میان دو کشور 
اســتقبال می کنیم و همچنیــن خواهان 
تداوم و گسترش همکاری ها در زمینه های 

انرژی و کشاورزی هستیم و به آنچه در این 
زمینه ها توافق شده، پایبندیم.

پزشــکیان در ایــن دیــدار بــا اشــاره به 
رســیدگی های قضایی به پرونده فرد حمله 
کننده به ســفارت جمهــوری آذربایجان، 
گفــت: این موضــوع را تــا اجــرای کامل 

روندهای قانونی دنبال می کنیم.
در ادامه »شــاهین مصطفــی« معاون 

نخست وزیر جمهوری آذربایجان نیز در 
این دیدار ضمن اعلام آمادگی کشورش 
برای گســترش روابــط بــا جمهوری 
اســلامی ایران افزود: بــه نمایندگی از 
رئیس جمهور آذربایجان اعلام می کنم 
که خواهان گســترش روابط با ایران در 
زمینه های اقتصــادی، تجاری، خطوط 
ســوآپ انــرژی، فرهنگــی، ترانزیت و 
تکمیل و توسعه خطوط جاده ای و ریلی 
مشــترک، امنیتی و دفاعی است و برای 
روابط خود با ایــران اهمیت زیادی قائل 

هستیم.
وی با بیــان اینکــه الهام علــی اف رئیس 
جمهــوری آذربایجــان خواهــان تقویت 
آرامش و تثبیــت صلح در منطقه اســت، 
اظهار داشــت: ما نســبت به هیچ کشوری 
ادعای ارضــی نداریــم و متقابــلا ادعای 
هیچ کشــوری علیه تمامیت ارضی خود را 
نمی پذیریم و معتقدیم مســائل و مشکلات 
منطقــه بایــد از طریــق مذاکــره میان 

کشورهای منطقه حل و فصل شود.پ
شاهین مصطفی با اعلام آمادگی کشورش 
برای تداوم همکاری های گســترده با ایران 
و اجرایی شــدن تفاهم نامه هــای قبلی، به 
برگزاری نشســتی بین المللــی در باکو با 
موضوع تغییرات اقلیمــی در آینده نزدیک 
اشاره کرد و از دکتر پزشکیان برای شرکت 

در این نشست دعوت به عمل آورد.

ور مقام ارشد نظامی ایران پاسخگو می کنیم وزارت امور خارجه:رژیم صهیونیستی را بابت تر
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رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو:
 صندوق ملی تغییر اقلیم در کشور 

تاسیس می شود
رئیس پژوهشگاه هواشناســی و علوم جو از تأسیس صندوق ملی تغییر 
اقلیم در کشــور خبر داد و گفت: این صندوق با هدف توســعه راه های 

نوآورانه برای پیوند منابع مالی بین المللی ضروری است.
مهدی رهنما رئیس پژوهشگاه هواشناســی و علوم جو کشور با تشریح 
وضعیت اقلیمی ایران، گفت: تغییر اقلیــم در حال حاضر به عنوان یک 
مساله مهم در سطح جهان مطرح است و طبق مطالعات صورت گرفته 
به طور کلی بخــش اعظمی از مخاطرات طبیعــی در دنیا را مخاطرات 
جوی و اقلیمی تشکیل می دهد که تلفات و خســارات زیادی را در پی 
دارد.وی ادامه داد: ایــران نیز با توجه به وضعیــت اقلیمی موجود و نیز 
پیش نشــانگرهایی که در گزارش های مختلف وضعیت اقلیمی منطقه 
آسیا آمده است، به عنوان یکی از کشورهای با بیشترین آسیب پذیری 
در برابر مخاطرات جوی و اقلیمی اســت؛ به همیــن علت برنامه ریزی 
جهت افزایش تاب آوری و کاهش آســیب پذیری در برابر اثرات ناشی از 
تغییر اقلیم در سطح ملی و در قالب یک برنامه یکپارچه ضروری است.
رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو کشــور تصریح کرد: تأسیس و 
راه اندازی صندوق ملی تغییر اقلیم در کشــور به عنوان یک نهاد مالی 
اختصاصی ملی با هدف توســعه راه های نوآورانه برای پیوند منابع مالی 
بین المللی با استراتژی های سرمایه گذاری ملی بیش از پیش ضروری 

است.
این مسئول افزود: صندوق ملی تغییر اقلیم باید توسط دولت به عنوان 
یک دســتگاه اجرایی تحت سیاســت گذاری هیئت وزیران با ماهیت 
توســعه عمومی غیر دولتی ایجاد شــود و به عنوان یک کاتالیزور برای 
جذب سرمایه گذاری و اجرای طیف وســیعی از مکانیسم های تأمین 
مالی جایگزین برای برنامه های کاهش تغییرات آب و هوا و ســازگاری 

عمل کند.

رئیس سازمان ملی استاندارد خبر داد
ارتقای ۶ رتبه ای جایگاه ایران در سازمان 

بین المللی استاندارد
 رئیس سازمان ملی اســتاندارد گفت: رتبه ایران در سازمان بین المللی 

استاندارد )ISO( از بین ۱۶۵ کشور از جایگاه ۲۶ به ۲۰ ارتقاء یافت.
 »مهدی اســلام پناه« در آیین گرامیداشت هفته اســتاندارد در سالن 
اجلاس سران کشورهای اسلامی اظهار داشت: در دوره ۳۵ ماهه تحولی 
ســازمان ملی اســتاندارد، با تاکید و اهتمام بــر جوانگرایی و چرخش 
نخبگانــی، ارتقای جایگاه زنان، هوشمندســازی و ارتقای شــفافیت با 
حذف امضاهای طلایی و ســامانه محوری، تاکید بر حکمرانی عالمانه و 
حقوق عامه، ارتقای چشمگیر جایگاه سازمان اســتاندارد و عضویت در 
۷۰۲ کمیته تخصصی محقق شد.رئیس سازمان ملی استاندارد ادامه داد: 
در این مدت ۶۵ هزار و ۶۹۵ رای در اســتانداردهای بین المللی به ثبت 
رسید و عضویت در مجامع بین المللی که از فرایندهای سخت بود محقق 
شد.وی با اشاره به جهانی شــدن امضای ایرانی و همترازی ها استاندارد 
ایران در عرصه بین المللی، گفت: از افتخارات ســازمان ملی استاندارد، 
اجباری کردن اســتانداردها بود که در همین راســتا اســتانداردهای 

پوشاک، نوشت افزار و کاغذ کتاب درسی به روز رسانی شد.
اسلام پناه ابراز داشت: همچنین اجرای تکالیف و ماموریت های قانونی 
معوقه، توقف تولید هشــت خودرو، انجام آزمون هــای مختلف، تولید 
جعبه امن نمونه برای مشــتقات نفتی، کسب رتبه شفافیت در دستگاه 

های اجرایی و کسب رتبه برتر در جشنواره »شهید رجایی« رقم خورد.
وی گفت: برنامه ها و اقدامات تحولی ســازمان استاندارد با حداقل نیروی 
انســانی و بودجه ســازمانی بوده اســت، با این حال نیت ما در ســازمان 
پشــتیبانی حقوقی از مدیــران کنترل کیفیــت و خانواده اســتاندارد 
اســت.رئیس ســازمان ملی اســتاندارد با تاکید بر اینکه افزایش کیفیت 
و استانداردســازی بــدون بخش خصوصــی محقق نمی شــود، گفت: 
استانداردسازی بدون همکاری تشــکل ها، نخبگان و اتاق های بازرگانی 
از مرحله نظارت تا فرهنگ ســازی امکان پذیر نخواهد بود و با شکل گیری 
تشــکل ها و انجمن ها شــاهد ارتقای کیفیت خواهیم بــود.وی از دولت 
چهاردهم درخواســت کرد تا در جهت قانون تقویت و توســعه استاندارد 
یاری کرده و در تامین نیروی نخبه، بودجه سازمانی و تجهیز آزمایشگاه ها 

حمایت کند تا استانداردسازی و کیفی سازی به طور کامل محقق شود.
 

مراسم گرامیداشت هفته استاندارد با شــعار »استانداردها، مشارکت 
مردمی، جهش تولید و توسعه اقتصادی« با حضور مسئولان در اجلاس 

سران در حال برگزاری است.

براساس گزارش سازمان امور مالیاتی
 ۹۵ درصد صاحبان خانه های لوکس 

مالیات نداده اند
 سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد: ۱۳۵ هزار و ۵۰۹ واحد مسکونی 
و باغ ویلای گران قیمت مشمول مالیات شــدند که رقمی بالغ بر چهار 
هزار و ۴۳۶ میلیارد تومان مالیات برای آنها تعیین شده است و تاکنون 
مالکان نزدیک بــه ۶ هزار واحد مســکونی و باغ ویــلای گران قیمت 
مالیات داده اند. براساس گزارش آخرین وضعیت اخذ مالیات واحدهای 
مســکونی و باغ ویلاهای گران قیمت موضوع بند )ع( تبصره )۶( قانون 
بودجه، در ســال ۱۴۰۲ از بین واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای گران 
قیمت گزارش شــده توســط وزارتخانه های راه وشهرسازی، صمت، 
سازمان ثبت اســناد و املاک کشــور و شهرداری ها به ســازمان امور 
مالیاتی، در مجمــوع ۱۳۵ هــزار و ۵۰۹ واحد مســکونی و باغ ویلای 
گران قیمت مشمول مالیات شدند و به مالکان آنها از طریق پیامک این 

موضوع اعلام شده است.
بر اساس گزارش سازمان امور مالیاتی، تاکنون مالکان پنج هزار و ۹۹۳ 
واحد مســکونی و باغ ویلای گران قیمت مشــمول، حدود ۹۴ میلیارد 
تومان مالیات پرداخت کــرده اند و مابقی نیــز در فرآیند وصول و اجرا 
اســت که اطلاعــات لازم در درگاه ملی خدمات الکترونیک ســازمان 
بارگذاری شــده و از طریق پیامک نیز به مالکان آنها اطلاع رسانی شده 
است.گفتنی است، ســازمان امور مالیاتی روز گذشته نیز خبر داده بود 
که بیشتر دارندگان خودروهای لوکس هنوز مالیات نداده اند.براساس 
این گزارش، از مجمــوع ۵۶۶ هــزار و ۷۵۳ خودرو لوکس مشــمول 
مالیات، تعداد ۲۳۵ هزار و ۶۱۷ مالک تاکنون نسبت به پرداخت مالیات 
خود اقدام کرده انــد که از آنان مبلــغ دو هــزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
)معادل ۴۲ درصد( وصول شــد.در طی سه سال گذشــته )از ۱۴۰۰ تا 
۱۴۰۲( از مجموع ۷۸۲ هزار و ۳۲۳ خودرو شناســایی و گزارش شده 
توسط نیروی انتظامی، ۵۶۶ هزار و ۷۵۳ مالک خودرو مشمول مالیات 

به ارزش نزدیک به هفت همت شدند.

بازار

خریدار  وزیر اقتصــاد گفت: وقتی رقابت 
را از اقتصاد بگیرید یعنــی نابودش کردید. 
اقتصاد دستوری فقط ۶ ماه جواب می د هد، 
اما در بلندمــدت اقتصاد را نابــود می کند. 
این اصلا منطقی نیســت و نمی شود بنزین 
را لیتری ۳۰ هزار تومن بخریم و ســه هزار 

تومان بفروشیم.
 عبدالناصــر همتی وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی با اشاره به وضعیت بورس بیان کرد: 
برای انتقاد از مدیریــت بورس باید عملکرد 
بلندمــدت را مدنظر قــرار داد و به مدیران 
جدید بورس فرصت داد تا وضعیت را بهبود 
دهند. قرار شــد معاون اقتصــادی و رئیس 
سازمان بورس در جلســات بودجه  نویسی 
حاضر شوند و مراقب باشــند احکامی علیه 
بازار سرمایه تصویب نشــود. در عین حال 
لازم اســت که انتظارات کوتاه مدت خود را 
از بورس کم کنیــم و به ثبات وضعیت آن در 
بلند مــدت فکر کنیم. لازم اســت هر گونه 
اقدامات موردی و قیمت گــذاری بی ربط و 
دخالت های دولتی کم شــده و در نهایت از 

نهاد بازار حمایت شود.
 همتی با بیان اینکه در ســال جاری حدود 
۸۵۰ هــزار میلیارد تومان کســری بودجه 
داریم و عمده این کســری بــه خاطر قانون 
هدفمندی اســت، اضافه کــرد: در قانون 
پیش بینی شــده وزارت نفت درآمد هایی از 
حامل های انرژی داشته باشد و بر اساس آن 
مفاد قانون هدفمندی و یــا پرداخت یارانه 
به گندمــکاران و آرد و نان و ... انجام شــود. 

اما وزرات نفت نه تنها نتوانســته حامل های 
انرژی را با قیمت مناســب بفروشد بلکه بر 
اســاس ضرورت اقدام به واردات ۴ میلیارد 

دلار بنزین کرده است.
همتی با اشاره به گزارش شامخ در خصوص 
وضعیت کســب و کار های صنعتی به علت 
ناترازی انرژی تصریح کــرد: بنده به عنوان 
وزیر اقتصاد باید این مســائل را برای مردم 
شــفاف توضیح دهــم. بایــد بگویم وضع 
نقدینگی، تخصیــص ارز و گمــرک و ... به 

چه شکل است. مگر نمی گوییم باید جهش 
تولید داشــته باشــیم؟ با ۳.۵ درصد رشد 
اقتصادی که نمی شــود جهش داشت. رشد 
غیرنفتی ما اکنون ۲.۵ درصد اســت. اما من 
این مشکلات می دانستم و به وزارت اقتصاد 
آمدم تا کمک کنیم این مسائل حل شود. ما 
هنوز در این کشــور داریم زندگی می کنیم 
و نمی توانیم آن را رها کنیــم و هر کاری از 

دستمان بربیاید باید انجام دهیم.
وی با انتقاد از قانــون تثبیت قیمت ها که در 

مجلس هفتم تصویب شــده بود بیان کرد: 
الان حدود ۲۰ ســال از آن قانون گذشته و 
اگر هر ســال مثلا ۱۵ درصد قیمت بنزین 
افزایش پیدا کــرده بــود الان قیمت آن به 
روز شــده بود. این اصلا منطقی نیســت و 
نمی شــود بنزین را لیتــری ۳۰ هزار تومن 
بخریم و سه هزار تومان بفروشیم؛ بنابراین 
باید مقداری پذیــرش خود را بــالا ببریم. 
عده ای می گوینــد اگر نرخ ارز نیمــا را بالا 
ببرید تورم زیاد می شود، اما من اردیبهشت 

۱۴۰۰ نــرخ نیما و بــازار آزاد را تقریبا یکی 
کردم و اختلاف بین شــان ۲ تا ۵ درصد در 
نوســان بود، اما وضعیت خیلی بهتر از الان 
بود. آن هم در شــرایطی کــه درآمد نفتی 

رقمش به اندازه یک پنجم حال حاضر بود.
همتی اضافه کرد: اگر اقتصاد را درســت بر 
مبنــای علم اقتصــاد اجرا کنیــم خیلی از 
مشــکلات کم می شــود، اما وقتی رقابت را 
از اقتصــاد بگیرید یعنی نابــودش کردید. 
اقتصاد دستوری فقط ۶ ماه جواب می د هد، 
اما در بلندمــدت اقتصاد را نابــود می کند. 
گاهی شرایط اقتصادی به گونه ای است که 
برخی اقدامات دستوری لازم می شود، مثلا 
وقتی که درآمــد ارزی کاهش می یابد لازم 
اســت برخی ممنوعیت ها در حوزه واردات 
انجام شــود اما نباید این دســتور و قوانین 

دائمی شود.
وزیر اقتصــاد با اشــاره به اینکه ســازمان 
مالیاتی باید ازهمــه تراکنش ها و اطلاعات 
مالی و نقل و انتقالات مطلع باشــد، گفت: 
بانک مرکزی در حال حاضر گزارشات خود 
را آنلاین به سازمان مالیاتی ارایه نمی دهد. 
ما باید در خیلی از مسائل دیگر اصلاحات را 
انجام دهیم. به عنوان نمونه بستن ترازنامه 
بانک ها راه حل احتیاطی برای کنترل تورم 
است، اما این روش در بلندمدت قابل ادامه 
نیست. از سویی قرار گرفتن ایران در لیست 
کشور های پرریسک، سرمایه گذاری کشور 
را دچــار رکود کــرده و در نهایت دودش به 

چشم مردم می رود.

مهدی غضنفری: دو سوم منابع ارزی صندوق توسعه ملی توسط دولت های ادوار مصرف شده است

خریدار  رئیس صندوق توســعه ملی با بیان اینکه بیش از 
دو سوم مبالغ صندوق توســعه ملی به دولت ها قرض داده 
شده اســت، گفت: در دوازده سال گذشــته برداشت از این 
صندوق بتدریج تشــدید شــده به گونه ای که در سال های 
اخیر ورودی و خروجی منابع برابر است و تقریبا چیزی گیر 

صندوق نمی آید.
به گــزارش روابط عمومــی صندوق توســعه ملی، مهدی 
غضنفری رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی در برنامه 
تلویزیونی میز اقتصاد به بررسی چالش های صندوق توسعه 
ملی و اهداف این صندوق در برنامه هفتم توسعه پرداخت و 
تاکید کرد: به نظرم تنها نهادی که می تواند شــعار جدایی 
اقتصاد از نفت را عملیاتی کند صندوق توسعه ملی به عنوان 

تنها صندوق ارزی کشور است.
مهــدی غضنفری در خصــوص هدف تشــکیل صندوق 
توســعه ملی اظهار داشــت: در بســیاری از کشور های 
نفت خیز و البته بعدا در سایر کشــور ها برای اینکه مازاد 
منابع درآمدی خودشــان را بــرای آینده حفــظ کنند 
صندوق هایــی را تعریــف کردند تــا این مــازاد منابع با 

اهداف مختلف صرف کنند.
 برخی کشــور ها مازاد تجــاری کلی داشــتند مثل چین و 
هنگ کنگ، برخی کشــور ها مازاد درآمد از فروش کالا های 
خاص را داشتند؛ برخی کشور های نفت خیز هم بعضا مازاد 

درآمد های ارزی ناشی از صادرات نفت و گاز.

اقتصاد نفتی و تهدید بیماری هلندی
به گفته رئیس صندوق توســعه ملی انتقال آن درآمد های 
سرشــار ارزی به اقتصاد که در زمان رژیم قبل هم این اتفاق 
افتــاد معمولا تبعات ناگــواری برای اقتصاد داشــت یعنی 
اقتصاد هم مثل یک ظرفی مثل یک کاســه ای یک مقداری 
آبی را می پذیرد اگر بیش از آن باشــد آب بیرون می ریزد و 
موجب خرابی می شــود برای همین، چون ظرفیت اقتصاد 
تا یک حدی می تواند درآمد هــای نفتی را تحمل کند از یک 
حدی بالاتــر را اقتصاددانان معتقدنــد در آن اقتصاد دیگر 
نباید مصرفش کنیم آن منابع را کنار بکشــیم و در خارج از 
کشور و جا های دیگر استفاده کنیم تا دچار بیماری هلندی 

نشویم.
مهدی غضنفری افزود: صندوق های ثروت ملی با سه هدف 
تشکیل شــدند برخی از اینها صندوق های صیانتی هستند 
یعنی مازاد درآمد کشور را می گیرند مصرف نمی کنند برای 
نسل های بعدی از آن پاســداری و صیانت می کنند.  برخی 
صندوق ها توسعه ای هستند مازاد درآمد کشور را می گیرند 
در یک گوشه از کشور یا کشــور های دیگر کار توسعه انجام 
می دهند؛ برای همین نســل هم از آن درآمد ها اســتفاده 
می کنند. برخی از این صندوق ها هم تثبیتی هستند. یعنی 
ســال هایی که درآمد های نفتی یا درآمد هــای ارزی بالاتر 
است بخشــی از این را کنار می گذارند سال بعد یا سال های 
بعد که درآمد های دولت کمتر می شود می روند آن را برمی 
دارند یعنی برای نســل بعدی تعریف نمی شــود بلکه برای 

تثبیت بودجه است.
در اساسنامه صندوق توســعه ملی ایران به وضوح جملاتی 
آمده که نشــان می دهــد این صندوق  عمــلا یک صندوق 
صیانتی است. یعنی درست است اسمش را صندوق توسعه 
ملی گذاشــتند ولی تعاریفی که در ماموریت های آنها آمده 

نشان می دهد که این صندوق یک صندوق صیانتی است.

 11۰ میلیارد دلار از منابع صندوق به دولت ها 
تسهیلات داده شده است

رئیس صندوق توسعه ملی در خصوص وضعیت دارایی های 
صندوق گفــت: درآمد های صنــدوق غالبا ناشــی از مازاد 
صادرات نفت اســت که حدود مثلا ۱۶۰ میلیــارد دلار به 
این شــکل تاکنون وارد صندوق شــده یا به اســم صندوق 
سند خورده اســت ولی نزدیک به ۱۱۰ میلیارد دلار از این 
مبلغ بعدا به دولت برگشته به صورت توسعه ای یا به صورت 

تثبیت بودجه از آن استفاده کرده است.
متاسفانه در ســال های اخیر روند برداشت از منابع صندوق 
توسعه ملی ســرعت گرفته است. در ســال های نخستین 
برعکس بــود، ورودی از ســمت دولت بیشــتر از خروجی 
آن از ســمت دولت بود ولی در ســال های اخیــر ورودی و 
خروجی منابع صندوق برابر بوده و تقریبا چیزی در صندوق 
نمی ماند. مهدی غضنفــری رئیس هیــات عامل صندوق 
توســعه ملی تاکید کرد: بخش اعظم منابع ملی، شاید بیش 

از دو سوم مبالغ صندوق به دولت ها قرض داده شده است.
مهدی غضنفری با هشدار نســبت به فاصله گرفتن صندوق 
توســعه ملی از اهدافش اضافه کرد: فرمایشــی مقام معظم 
رهبری دارند که گاهی وقت هــا در همایش هایمان پخش 
می کنیم. ایشــان با صراحــت می فرمایند کــه دولت ها به 
دنبال انجام یک کار غیرقانونی هستند، چون با ماموریت ها 
و اساسنامه صندوق ســازگار نیســت، معظم له از این واژه 
اســتفاده کردند؛ و چون دولت زمان کافی برای مراجعه به 
مجلس و گرفتن مصوبه ندارند به ایشــان مراجعه می کنند 
و اذن برداشــت می گیرند آن مبالغی که برداشــت شــده 
دولت ها سرخود عمل نمی کنند برای تک تکش اجازه هایی 

را گرفتند.
مهدی غضنفری با بیــان اینکه دولت هنــوز مطالباتش را 
تســویه نکرده اســت گفت: برخی در هیات امنا و برخی از 
وزرا چنین جملاتی را بر زبــان می راندند که از آنها خواهش 
کردیم اینگونه سخن نگویند چون که این ادبیاتشان باعث 
می شــود که بخش خصوصی هم از همین ادبیات استفاده 
کند.  برخی می گویند کی داده کــی گرفته، این ادبیات ضد 

آینده صندوق است اصلا نباید بگذاریم رواج پیدا بکند.
مهدی غضنفری در پاســخ بــه منتقدانی که مــی گویند 
صندوق نتوانسته اســت که ماموریت های خودش را انجام 
بدهد و به قلکی بــرای دولت تبدیل شــده افــزود: اینکه 
منابع صندوق در مســیری هزینه شــده که برایش تعریف 
نشده بود کاملا انحراف از مســیر را نشان می دهد که گفتم 
درخواست ها همیشه از ســوی عالی ترین مقام های دولت 
بــوده و موافقت ها هم توســط هیات عامل که ما هســتیم 
انجام نشــده حتی در هیات امنا هم بعضا مطرح نمی شود.
این درخواست ها قبل همین درخواســتی که اخیرا دولت 
آقای پزشــکیان از مقام معظم رهبری داشتند نه در هیات 
عامل که ما هستیم مطرح شــد و نه در هیات امنا، بلکه راسا 

خودشان اقدام کردند،

نقش مصوبه مجلس در صندوق توسعه ملی
رئیس صندوق توســعه ملی با بیان اینکه صندوق نه تنها از 
رفتار دولت ها دچار انحراف در مأموریت شــده، بلکه رفتار 
مجلس هم چنین اســت اظهار داشــت: در گذشته ماده ای 
به اسم ماده ۵۲ قانون الحاق تصویب شده که ما از آن به بعد 
حدود ده میلیارد دلار ضرر کردیم. مــاده ۵۲ قانون الحاق 
می گوید صندوق هر ســال ۲ تا ده درصــد از ورودی های 
خودش را که ارزی هستند به ریال تبدیل کند یک ده درصد 
را بدهد به حــوزه صنعت به صورت ریالــی )یعنی صندوق 
ارزی طبق این مصوبه مجلس  می شود صندوق ریالی( و ده 
درصد آن را به صورت ریالی به حوزه کشاورزی بدهد ، یعنی 

۲۰ درصد از منابع ارزی صندوق تبدیل به ریال شود.
در گذشته حدود ۱۰ میلیارد دلار به این طریق براساس این 
قانون که اصطلاحا به آن ماده ۵۲ قانــون الحاق می گوییم 
تبدیل شــده به ریال که درحال حاضر ارزشش کمتر از یک 
میلیارد دلار اســت، یعنی ۹ میلیــارد دلار از این بابت ضرر 

کردیم به خاطر مصوبه ای که مجلس گذرانده است.

چالش صندوق توسعه ملی با بانک ها
مهدی غضنفری ادامه داد: یکی از بانک ها که اســم نمی برم 

ممکن اســت اینجا خدشــه به اعتبار بانک ها بشود و از این 
بابت نمی خواهم مشکلی ایجاد شــود؛ کل کفایت سرمایه 
و دارایی های تحت اختیارش مثلا حدود ۲۰۰ میلیون دلار 
است با همه توانمندی های مدیرعامل و هیات مدیره، همه 
را رویهم بگذاریم بالای ۲۰۰ میلیون دلار نمی شــود؛ ولی 
در سال های گذشــته اینها آمدند تا چهار میلیارد دلار تعهد 

کردند و منابع صندوق را به مشتری دادند.
 حالا مشــتری اســتنکاف می کند، توان بازپرداخت ندارد، 
طبق قراری که ما با بانک داریم بانک بایــد همه منابع ما را 
برگرداند، فارغ از اینکه مشــتری موفق می شود این پول را 
بدهد یا موفق نمی شود؛ یعنی باید برویم از حساب ارزیشان 
برداریم. ما به بانک مرکزی نامه دادیم که از حساب ارزیشان 
برداشت کنید. حساب ارزی بانک یا پوزیشین ارزی شان را 

اصطلاحا بررسی کنید و این مقدار از طلب ما را برگردانید.
 بانک مرکزی گزارش می دهد این بانــک اصلا منابع ارزی 
ندارد یعنی ســاز و کاری که در اساسنامه اســت و به موقع 
خواهم گفت ما را محــدود کرده بود که از طریق دســتانی 
که اســمش بانکهاســت شــما پولتان را به مردم برسانید 
و اتفاقا همکاران من در ســال های گذشــته هم که بر روی 
این صندلی هایی که ما الان هســتیم نشســته بودند دقیقا 
مر قانــون را عمل کردند ولــی بانک ها در ایران نســبت به 
آن چیزی که امضــا کردند توان تعهد ندارنــد، چون بیش 
از توانشــان متعهد شــده اند. یعنی صندوق توســعه ملی 
باید از ابزار تســهیلات دهی صرف به ســمت مشــارکت و 

سرمایه گذاری بدون بنگاهداری برود.

پیشنهاد تغییر نقش صندوق توسعه ملی
مهدی غضنفری ادامــه داد: در اینجا باید  بــه یک چالش 
بزرگ تری اشــاره کنم. خیلی ها به ما می گویند شما بیایید 
صندوق توسعه ملی را از حالت یک صندوق صیانتی به یک 
صندوق تثبیتــی تبدیل کنید، یعنی وقتــی دولت پول کم 
دارد به عنوان بودجه به دولت بدهید وقتی دولت منابع ارزی 
مازاد دارد به شــما پس دهد. این صندوق پس افُتی باشــد 

برای وقت هایی که دولت کم دارد.
 من می گویم فرضا شما درست می گویید من الان این کار را 
انجام می دهم خب اگر این کار را بکنید چه اتفاقی می افتد: 
ما بشویم یک صندوق تثبیتی یک صندوق صیانتی نباشیم 
می گویند شما اگر بشــوید صندوق تثبیتی، بودجه دولت 
از محل این عرضه بودجه مکفی خواهد بــود ناترازی برق، 
ناترازی آب، ناترازی گاز، ناترازی نفت، ناترازی صندوق های 
بازنشســتگی، نداریم؛ آلودگی هوا نداریم، می گوییم خیلی 
عالیه من آماده ام مــن یک صندوق تثبیتی باشــیم؛ آیا تو 
همه این ناترازی ها را رفع کنی؟ حالا به بقیه داســتان توجه 
کنید که عمق مصیبت را درک کنید، اصلا تا حالا با صندوق 
ما مگر غیر از تثبیتی برخورد شــده؟ و متأســفانه این همه 
ناترازی داریم. وقتــی از ۱۶۰ میلیــارد دلار ۱۱۰ میلیارد 
دلارش را دولت ها برداشــته پس ما عملا صندوق تثبیتی 
بودیم؛ لذا آن چیــزی که باید در مــوردش تغییرات ایجاد 
بشود تغییر نقش صندوق نیست، چون الان هم  رفتاردولت  

با ما به مثابه صندوق تثبیتی بوده.

ریشه های ناترازی در اقتصاد ایران
رئیس صندوق توسعه ملی ریشه ناترازی ها در اقتصاد ایران 
را ناشــی از نگاه دولت ها دانســت و گفت:  ما اگر صندوق را 
کلا تعطیل کنیم همــه منابعش را هم بــه دولت ها بدهیم 
باز ناترازی ها هســتند چرا ناترازی ها هســتند؟ چون شما 
وقتی قیمت های انرژی را به گونه ای می گذارید که صاحب 
نیروگاه سود نمی کند نمی آید نیروگاه بعدی را بسازد. وقتی 
قیمت های انرژی را بــه گونه ای تنظیــم می کنی که برای 
سرمایه گذارش صرفه ندارد نمی آید دوباره سرمایه گذاری 
کند. وقتی ۱۴.۵ درصدی که به وزارت نفت و شــرکت ملی 
نفت می دهید همه اش را حقوق و دستمزد می دهد دویست 
هزار نفر آدم آنجا جمع کرده که معلوم نیســت دارند چکار 

می کنند فرصتی برای سرمایه در نفت و گاز نمی ماند.
مهدی غضنفری اظهار داشــت: شــما مرز غربی کشــور را 
نگاه کنید، آن طرف مرز هر شــب تا صبح چراغ ها روشــن 
است دارند شــرکت های E&P نفتی خارجی و عراقی کار 
می کنند، این طرف هم تاریک و هیچ خبر نیست و کسی هم 

کار نمی کند و خب طبعا ســرمایه گذاری صورت نمی گیرد. 
لذا باید اندیشــه مان نســبت به حکمرانی در اقتصاد عوض 
کنیم، این ناترازی ها ناشی از این نیست که ما منابعی را کنار 
گذاشتیم در صندوق توسعه ملی و به دولت نداده ایم. دولت 
که هر وقت خواســته رفته گرفته از ما هم نگرفته از مســیر 
خودش هم گرفته. پس دولت ها چــرا این همه ناترازی را به 

همدیگر به ارث دادند؟

ضرورت تغییر در مدل اقتصادی
مهدی غضنفری بــا انتقاد از نگاه دولت بــه اقتصاد تصریح 
کرد: با این شــکلی که ما داریــم الان حکمرانی اقتصادی 
را پیش می بریــم، موفق نمی شــویم این گســل ها و این 
ناترازی ها را هموار کنیم. حکمرانی اقتصادی به این اســت 
که قواعد حاکــم بر اقتصاد را باور کنیــم، ببینید اگر دریای 
پول هم بریزیم در صندوق، صندوق هــم تمام آنرا به دولت 
بدهد و به صورت یارانه یا شــکل های دیگر پخشــش کنیم 
باز بعد دوباره دولت ها می آید می گوینــد پول بعدی را بده، 
ما می خواهیم خرج کنیم. یعنــی الان مدلی که در اقتصاد 
ما هســت چیزی است که در کشــور های کمونیستی مثل 
آلمان شــرقی یا کشور هایی از این دســت بودند که اقتصاد 
دولتی بود، ورشکسته بودند، بهره وری پایین بود، قیمت ها 
بالا بــود، دولت با ضربه شــلاقِ خودش قیمت هــا را پایین 
می آورد، صنعت دوباره آســیب می دید. این روش با سنن 
الهی سازگار نیست. این نحوه نگاه به اقتصاد جواب نمی دهد 
یعنی چون با سنت های الهی ناســازگار است ما انگیزه ها را 
در اینجا می کُشــیم و درآمد و ســود حاصل از زحمت افراد 
را از بین می بریم.رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی 
افزود: ما باید یک سری قواعدی که در اقتصاد وجود دارد را 
بپذیریم، حالا یک نکته جالب است که ارزش شنیدن دارد. 
مقامات کشــور وقتی با بخش خصوصی صحبت می کنند، 
همواره از برداشــتن موانع می گوینــد، از اقتصاد مبتنی بر 
بازار می گویند؛ بله شــما وقتی با بخش خصوصی سخنرانی 
می کنید اینهــا را می گویید ولی وقتی با پرســتار و کارگر و 
کارمنــد صحبت می کنیــد می گویید: نگران نباشــید، ما 
به اندازه تورم، حقوق شــما را بالا می آوریــم، به اندازه تورم 
فلان می کنــم، اینها با همدیگــر در تضاد اســت، اینکه به 
اندازه تورم، حقوقش را بالا می آوریــد از چه منبعی منابع را 
تأمین می کنید؟ باید درآمد بیشتری شــکل بگیرد. یعنی 
شــعار هایی که مقامات می دهند در سخنرانی هایشــان با 
گروه های مختلف اجتماعــی در یک مکتب اقتصادی جمع 
نمی شــود. هر دفعه به هر گروهی یک چیزی را می گویند. 
نتیجه اش این می شــود که دائم فقر گســترده می شود و ما 
ناچاریم اقتصاد را بسته کنیم تا فقر را محدود کنیم این یک 
بحث نظری می خواهد، این اصلا ربطی به صندوق توســعه 
ملی ندارد. حتی اگر منابع پنج تا مثل صندوق توســعه ملی 
را بدهیم، به این طرز فکر، همــه آن صندوق ها دوباره خالی 

می شوند  و متأسفانه ناترازی ها بیشتر می شود.

صندوق توسعه ملی هم از دولت ها آسیب دیده و هم 
از مجلس ها

مهدی غضنفری بــا بیان اینکه صندوق توســعه ملی هم از 
دولت ها آســیب دیده و هم از مجلس ها از رونــد تدوین و 
تصویب بودجــه انتقاد کرد و گفت: یک جــای دیگر هم که 
مجلس باعث می شــود صندوق دچار آســیب بشود زمان 
تصویب بودجه اســت. وقتی نماینــدگان مجلس، بودجه 
را در کمیســیون برنامــه و بودجه بررســی و چکش کاری 
می کنند معمولا برای اســتان های خود ســراغ طرح هایی 
بزرگ می روند، یا برای گروه هــای اجتماعی افزایش حقوق 
و پرداختی و .. مشــخص می کنند که با همــه اینها، حجم 
بودجه خیلی ســنگین می شــود. وقتی حجم هزینه های 
بودجه خیلی سنگین شــد بودجه تراز نمی شود و بعد از ۳ 
ماه یا ۶ ماه دولت می گوید ندارم بدهم. نه مالیات توانســته 
برگردد نه نفت توانســته فــروش برود. و در آخــر چون از 

درآمد ها خبری نیست می آیند سراغ صندوق توسعه ملی.
بعنوان جمع بندی باید عرض کنم کــه اولا ما نیازمند درک 
و انتخاب یک مکتب اقتصادی مناســب هستیم و ثانیا باید 
ســطح هماهنگی ها را بالا برد تا قوانین و رفتارهای متضاد 

نداشته باشیم.
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 ۵00 یورو به هر زائر اختصاص می یابد
 اعزام ۱۷۰ هزار زائر عمره به مکه و مدینه 

تا پایان سال
معاون امور حج و عمره سازمان حج و زیارت گفت: از اربعین تا کنون ۱۷ 
هزار زائر عمره به مکه و مدینه اعزام شده اند و تا پایان ماه شعبان )اسفند 

ماه( هم بیش از ۱۷۰ هزار زائر به عربستان سعودی اعزام خواهند شد.
غلامرضا رضایی از اعزام ۱۷۰ زائر عمره به ســرزمین وحی تا پایان ماه 
شــعبان )بهمن ماه( خبر داد و گفت: جابه جایی زائــران عمره از پایان 
آیین اربعین تا ۲۲ مهر با ۶۳ پرواز به انجام شــده و حدود ۱۷ هزار زائر 
عمره به عربستان سعودی اعزام شده اســت و این روند همچنان ادامه 
دارد.معاون امور حج و عمره ســازمان حج و زیارت توضیح داد: ســفر 
عمره به مــدت ۱۰ روز در قالب ۵ روز در مدینــه و ۵ روز در مکه خواهد 
بود، که از تعداد ۱۷ هزار زائر اعزامی به ســرزمین وحی تاکنون ۹۵۰۰ 

زائر به کشور باز گشته است.
رضایی افزود: در صــورت افزایش پروازها آمادگــی اعزام بیش از ۱۷۰ 
هزار زائر عمره به عربستان وجود دارد، زائران سرزمین وحی می توانند 
پس از انجام مراحل اداری جهــت دریافت ۵۰۰ یورو ارز همراه از طریق 
سیستم بانکی اقدام کنند.وی از مشتاقان این ســفر معنوی که دارای 
ســندهای اعزام و اعلام شده هستند خواســت برای برنامه ریزی سفر 

خود هر چه سریعتر اقدام و مراحل اداری را به انجام برسانند.
رضایی با بیان اینکه اعزام زائران عمره از ۱۶ فرودگاه کشور ادامه خواهد 
داشت، گفت: زائران اعزامی تاکنون از طریق فرودگاه های حضرت امام 
)ره(، اصفهان، مشهد، شیراز، ســاری، تبریز، ارومیه، کرمان، بوشهر و 

زاهدان به دو فرودگاه جده و مدینه منوره منتقل شده اند.
 

از سوی دیوان محاسبات کشور انجام می شود
رسیدگی به تخلف مراکز آموزش عالی در زمینه 

خوابگاه های متاهلین
دیوان محاســبات کشــور تخلف مراکز آموزش عالــی در زمینه عدم 

احداث، تکمیل و تجهیز خوابگاه های متاهلین را رسیدگی می کند.
 به نقل از اداره کل روابــط عمومی و امور بین الملل دیوان محاســبات 
کشور، بر اساس یافته های این نهاد نظارتی، در سال ۱۴۰۲ از محل ۱۰ 
درصد درآمدهای اختصاصــی و ۱۰ درصد اعتبارات تملک دارایی های 
سرمایه ای بودجه ســنواتی، بالغ بر ۳۹۱ میلیارد تومان به ۵۳ دانشگاه 
و مرکــز آموزش عالی جهت احــداث و تکمیل و تجهیــز خوابگاه های 

متأهلین اختصاص یافته است.
همچنین بررســی های این نهاد نظارتی نشــان می دهــد تعداد ۲۹ 
دانشــگاه و مرکز آموزش عالی کمتر از ۱۰ درصــد درآمد اختصاصی و 
۱۰ درصد اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای خود را جهت این امر 
اختصاص داده اند و سایر دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی هیچ وجهی 
از محل های موردنظــر جهت احداث و تکمیــل و تجهیز خوابگاه های 

متأهلین اختصاص نداده اند.

دیوان محاســبات کشــور ضمن رســیدگی به پرونده دانشــگاه های 
متخلف، بر اهمیت تجهیز و تکمیل خوابگاه های متأهلین در راســتای 

سیاست های افزایش جمعیت کشور تاکید کرد.

۱۲ گوشی قاپ پایتخت دستگیر شدند
رییس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری ۱۲ گوشی قاپ خبر داد 

و گفت: گوشی قاپان اتوبان شهید همت نیز دستگیر شدند.
 ســردار علی ولیپور گودرزی در طرح دســتگیری موبایل قاپان گفت: 
در ۲۴ ساعت گذشته ۱۲ ســارق حرفه ای قاپ زن که در معابر مختلف 
تهران قاپ زنی تلفن همراه می کردند، دســتگیر شدند.وی با اشاره به 
کشف ۵۵ دستگاه تلفن همراه مســروقه از مخفیگاه های این سارقان 
همچنیــن اعلام کرد که چهــار مالخر این ســارقان  نیز شناســایی و 
دستگیر شــدند.رییس پلیس آگاهی تهران بزرگ تاکید کرد که همه 
تلاش ما این اســت که کلیه اموال مسروقه نیز به دســت مالباختگان 
برسد.وی با اشاره به اینکه گوشــی قاپ اتوبان شهید همت نیز در طرح 
اخیر پلیس آگاهی دستگیر شده اســت، افزود: چندی پیش فیلمی از 
یک گوشی قاپی در اتوبان همت در شبکه های اجتماعی بازنشر شد که 
امروز همکاران من موفق به دستگیری این سارقان نیز شدند. روش کار 
این باند اینطور بود که دو نفر با موتورسیکلت جلو رفته و اقدام به سرقت 
می کردند. همچنین یک نفر از عقب اســکورت آنها می شد و در صورت 

نیاز به کمک می رفت که هر سه نفر دستگیر شدند.
رییس پلیس آگاهی تهران بزرگ به شــهروندان توصیــه کرد:  اموال 

قیمتی خود را حتی در خودروها نیز به نمایش نگذارند.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل شهرداری تهران خبر داد

ح ترافیک جدید پایتخت  اجرای طر
 با هوش مصنوعی

مدیرعامل ســازمان حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران در مورد 
آخرین وضعیت مطالعات تغییر طرح ترافیک در تهران توضیحاتی ارائه 
کرد و گفت: طرح ترافیــک جدید در پایتخت با هــوش مصنوعی اجرا 
می شــود.پوریا علیمردانی، در مورد آخرین وضعیت مطالعات صورت 
گرفته برای ایجاد تغییر در نحوه اجرای طــرح ترافیک در تهران با بیان 
اینکه مطالعات طرح ترافیک برای سال آینده تغییرات گسترده ای را در 
دســت کار دارد، اظهار کرد: یکی از این تغییرات جدی این است که به 
میزان بهره برداری، ورود و خروج در محدوده طرح حساس می شود و با 

کمک هوش مصنوعی این مهم اجرایی خواهد شد.
وی با بیان اینکه تحولات اساســی در طرح ترافیــک جدید پیش بینی 
می شود و امید است از ابتدای سال آینده این مدل جدید اجرایی شود، 
افزود: بر اساس پیش بینی های انجام شده در آبان ماه سال جاری؛ این 
طرح در شورای ترافیک تهران بررسی و تصویب شــود و بعد از آن این 
طرح جدید در قالب لایحه به شورای شــهر ارسال می شود که علاوه بر 

تعیین نرخ گذاری، تصویب نهایی نیز انجام شود.

دیوار

خریدار   وزیر آموزش و پرورش با اشــاره 
به اینکه حدود هزار و ۷۰۰ واحد آموزشــی 
و ۸ هــزار کلاس درس در ســال تحصیلی 
جدید به بهره برداری رســید، گفت: بارها 
تأکید کرده ام که صــدای معلمان، مدیران 
و کارکنان وزارت آموزش و پرورش خواهم 
بود و تمــام تلاش خــود را بــرای کاهش 

دغدغه های آن ها بکار می گیرم.
علیرضا کاظمی در برنامه صف اول با اشــاره 
به بازگشــایی به موقع مــدارس درمهرماه 
ســال جاری اظهار کرد: جابجایی و آغاز به 
کار دولت چهاردهم همزمان با بزرگ ترین 
پروژه آموزش و پرورش مصادف شد که این 
خود ازســخت ترین کارهــای مدیریتی در 
این وزارتخانه بــود؛ به همین دلیل ضرورت 
داشــت برای بی دغدغه برگزارشدن آن، از 
چندماه قبل برای دســت کم ۱۴ زیر پروژه، 

تدبیر و تمهیداتی اندیشیده شود.
وی ادامه داد: ما در شــرایطی به آغاز ســال 
تحصیلی نزدیک شــدیم که با کمبود ۱۷۶ 

هزار معلم مواجه بودیم.
وزیر آمــوزش و پــرورش افــزود: با جذب 
۶۰ هزار معلــم و بکارگیــری معلمان حق 
التدریــس شــاغل و همچنیــن فراخوان 
جذب معلمــان بازنشســته، بخش زیادی 
از کسری ها جبران شــد و در نهایت کلاس 

درسی در مهرماه بدون معلم نماند.
کاظمی با بیان این که ســه پروژه کلان آغاز 
ســال تحصیلی، مربوط به حوزه »کتاب«، 
»معلم« و »ثبت نام دانش آموزان« اســت، 
گفت: در آغاز ســال تحصیلی، در این ســه 
حوزه، بــا کمترین دغدغه مواجــه بودیم و 
می توانیــم ادعا کنیم که امســال بالاترین 
پوشش تحصیلی در طول چند دهه گذشته 
را داشته ایم، بطوری که در آغازین روزهای 
ســال تحصیلی، حدود ۱۶ میلیون و ۳۰۰ 

هزار دانش آموز در مدارس ثبت نام کردند.
وی ضمن اشــاره به بارگذاری روزانه حدود 
۱۵ هزار فیلم آموزشــی و تربیتی در شبکه 
شاد، گفت: در شبکه شاد نیز دانش آموزان 
به موازات فضای حقیقــی، به عنوان مکمل 
درســی، در حال آمــوزش و بهره مندی از 

محتوای آموزشی هستند.
وزیــر آمــوزش و پــرورش همچنیــن در 
خصوص افزایش فضای آموزشــی در سال 
جاری تأکید کــرد: با تلاش همــکاران در 
ســازمان نوســازی، حــدود ۱۷۰۰ واحد 
آموزشــی و بالغ بر ۸ هــزار کلاس درس به 

بهره برداری رسید.

کاظمی با بیان این که »مدرســه« بهترین 
محیط تربیتی اســت، اذعان داشت: یکی از 
مهم ترین وظایف ما هدایت شــغلی و مسیر 
تحصیلی دانش آموزان اســت که در همین 
راســتا طرحی به نام »طرح شــهاب« برای 
شناسایی و هدایت اســتعدادهای برتر اجرا 
می شــود که عملا هدایت تحصیلی دانش 

آموزان را برعهده دارد.
وزیرآموزش و پرورش در خصوص ثبت نام 
و آموزش دانش آموزان اتبــاع در ایران هم 
توضیح داد: ما در شــرایطی سال تحصیلی 
را آغاز کردیم که ۶۵۰ هزار دانش آموز اتباع 
در مدارس ما ثبت نام و به تحصیل مشغول 

هستند.
وی ادامه داد: تأمین فضای آموزشی، منابع 
درسی و معلم ســرمایه زیادی می طلبد که 
ما توانستیم عملکرد خوبی در این خصوص 

داشته باشیم.
کاظمی در خصوص حــذف مدارس کپری 
و ســنگی نیز گفــت: جلســه ای در حضور 
رئیس جمهور به اتفاق کارشناسان آموزش 
و پرورش برگزار و مقررشــد برنامه زمانی و 
طرح جامعی طراحی شــود تــا بتوانیم این 
مدارس را براســاس اولویــت و ضرورت در 
کوتاه ترین زمــان ممکن از ســاختار نظام 

آموزشی کشور، حذف کنیم .
وزیرآموزش و پــرورش با اشــاره به برخی 
کاســتی ها در نظام تعلیــم و تربیت ایران 
افزود: یکی از اشکالات نظام تعلیم و تربیت 

ســاختار صرفاً علمی آن است که از گذشته 
بوده و باید برای آن چاره ای اندیشــید. این 
ساختار به گونه ای طراحی شــده که نظام 
آموزشــی بیشــتر رویکرد علمی داشته تا 

تربیتی.
وی ادامــه داد: در ســند تحــول بنیادین 
تأکید شــده که نظام تعلیــم و تربیت باید 
باهم و تلفیقی پیش بروند، در همین راستا 
یکی از سیاســت های اصلی و کلان دولت 
چهاردهم، ارتقای نظام آموزشــی براساس 

سند تحول بنیادین است.
کاظمی در خصوص برخی شــرایط خاص 
ثبت نــام در مــدارس دولتــی تأکید کرد: 
به دلیــل آن کــه تغییرات داخــل مناطق 
و محدوده های شــهری به سرعت در حال 
روی دادن است و همچنین ساختار معیوب 
شــهری که با نیازهای آموزشــی متناسب 
نیســت، به ناچار برخی والدین فرزندانشان 
را در مناطــق همجوار محــل زندگی ثبت 
نام می کننــد و یا با اختیار خــود آن ها را به 
مدارس غیرانتفاعی می برند. در هر صورت 
ما مکلف هســتیم ظرفیت آموزشــی برای 
دانش آموزش در مدارس دولتی ایجاد کنیم 
و اجازه ندهیم دانش آمــوزی بدون کلاس 

بماند.
وی به موضوع مدارس غیرانتفاعی نیز اشاره 
کرد و افزود: همکاران من ســاختار نظارتی 
مناســبی را در وزارت آمــوزش و پرورش 
طراحی کرده انــد تا در ایــن گونه مدارس 

نیز بیشترین میزان رضایتمندی والدین را 
شاهد باشیم.

وزیرآمــوزش و پــرورش به موضــوع مهم 
اســتعدادهای درخشان هم اشــاره کرد و 
گفت: پرورش اســتعدادهای درخشــان از 
مهم ترین وظایــف این وزارتخانه اســت.

آن ها شتاب دهنده رشــد و توسعه خواهند 
بود لــذا باید تمام تــلاش خودمان را صرف 
ایجاد امکانات بهینــه دراین گونه مدارس 
کنیم. دانش آموزان المپیــادی ما جایگاه 
سوم را در دنیا کســب کرده اند که این خود 
میزان اهمیت سرمایه گذاری در این حوزه 

را نشان می دهد.
وزیر آموزش و پرورش به موضوع برنامه های 
آینده وزارتخانه در حوزه پرورشی اشاره کرد 
و افــزود: در موضوعات فرهنگــی و تربیتی 
بطور ویژه بایدکار کنیم تا دانش آموزانی در 

تراز انقلاب اسلامی تربیت کنیم.
وی در ادامــه بــه محتوای کتب درســی و 
ضرورت اصلاح آن هــا نیز اشــاره و گفت: 
یکی از اشــکالات نظام آموزشــی ما بخش 
محتوا و برنامه درســی اثرگذاراســت. باید 
همزمان با چاپ کتب درســی برای ســال 
آینده به تغییــرات لازم در محتوا نیز توجه 
کنیم و برنامه درســی را براســاس نقشــه 
اجرایی ســند تحول بنیادین تدوین نماییم 
لذا برنامه درسی برهمین اساس، بازبینی و 

بازمهندسی خواهد شد.
وزیر آموزش و پرورش جایگاه علم و فناوری 

را در نظام تعلیم و تربیت دولت چهاردهم را 
بسیار مهم دانســت و افزود: توجه به هوش 
مصنوعــی از مهم ترین دســتور کارهای ما 
در وزارت آمــوزش و پرورش اســت. باید 
بگونه ای عمل کنیم که شکاف بوجود آمده 
در حوزه فنــاوری را هرچه ســریعتر از بین 

ببریم
کاظمــی به موضــوع »اقتصــاد آموزش و 
پرورش« هم اشــاره کرد و گفــت: اقتصاد 
آموزش و پــرورش وجوه مختلفــی دارد؛ 
از تأمیــن منابــع آموزشــی، ظرفیت های 
آموزشــی، فضای آموزشــی تــا توجه به 
معیشــت و منزلــت کارکنــان را شــامل 
می شــود. برای اقتصاد آمــوزش و پرورش 
و ایجاد کیفیــت و کمیت مطلــوب در این 
زمینه برنامه های مهمی در دســت تدوین 
داریم که قطعاً موجب خوشنودی همکاران 

من در آموزش و پرورش خواهد شد.
وی با اشــاره به دســتاوردهای حضور در 
اجلاس آیسســکو گفت: در ایــن اجلاس 
به دلیــل مظلومیت دانش آمــوزان لبنانی 
و فلســطینی تلاش کردیم تــا توجه اعضا 
را بــه ظلم و جنایــات صهیونیســت ها در 
این دوکشــور جلب کنیم. ضــرورت دفاع 
از دانــش آمــوزان و کــودکان و نوجوانان 
مظلوم فلســطین را به اعضا یادآور شــدیم 
و پیشــنهاداتی از طرف ایران مطرح شــد 
که مورد توجه قرار گرفــت از جمله »ایجاد 
صنــدوق حمایتی بــرای دانــش آموزان 
کشــورهای محروم« و »برگزاری المپیاد 

دانش آموزی آیسسکو«.
وزیر آموزش و پرورش در خصوص دانشگاه 
فرهنگیــان و اهمیت آن در نظــام تعلیم و 
تربیت افــزود: دانشــگاه فرهنگیان مرکز 
ثقل تعلیم و تربیت و سرچشــمه جوشــان 
نیروهــای باانگیزه و توانمند اســت. من به 
ســهم خودم با تمام وجود بــرای آن تلاش 
خواهم کــرد تا جایگاه بی بدیــل خود را باز 
یابد. حتمــاً برای ارتقای آن نقشــه جامع و 
کاملی را تدوین و اجرایــی خواهیم کرد تا 
معلمانی در تراز ســند تحول بنیادین برای 

سال های آینده تربیت کنیم.
کاظمــی در پایان از معلمــان و مدیران که 
راهبران اصلی نظام آموزشی کشور هستند 
تقدیر ویژه کرد و گفت: بارها تأکید کرده ام 
»صدای معلمان، مدیران و کارکنان وزارت 
آموزش و پرورش خواهم بود« و تمام تلاش 
خود را برای کاهــش دغدغه های آن ها بکار 

خواهم گرفت.

خریدار  مدیر کشوری برنامه کنترل سل 
و جذام مرکز مدیریــت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشــت درمان و آموزش پزشکی 
با اشــاره به وضعیت بیماری سل در کشور، 

بر درمان پذیر بودن این بیماری تاکید کرد.
دکتر مهشــید ناصحی، با بیــان اینکه ۲۳ 
مهرماه سالروز درگذشــت حکیم زکریای 
رازی، به عنوان »روز ملی مبارزه با ســل« 
نامگذاری شــده، اظهار کــرد: ۲۳ مهر ماه 
به پاس قدردانــی از فعالیت هــای حکیم 
زکریای رازی در زمینه ســل به عنوان روز 
ملی مبارزه با این بیماری نامگذاری شــده 

است.
عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشــکی 
ایران با بیان اینکه ســل یک بیماری عفونی 
واگیردار اســت گفت: باکتری این بیماری 
می تواند به هر قســمت از بدن مانند ریه ها، 
مغز، مفاصل، کلیه، اســتخوان ها، پوست، 
دستگاه گوارش، دســتگاه تناسلی و سایر 
قســمت های دیگر بدن حمله و آن عضو را 
درگیر بیماری کند؛ اما از آنجایی که بسیار 
اکسیژن دوست است در ۸۰ الی ۸۵ درصد 
موارد ابتلا بــه این بیمــاری، ریه ها را مورد 

حمله قرار می دهد.

تنفس؛ راه  اصلی انتقال بیماری سل
این اســتاد دانشــگاه بــا بیان اینکــه راه  
اصلی انتقال بیماری ســل تنفســی است، 

خاطرنشان کرد: قطرات و ذرات ریز تنفسی 
حاوی میکروب به هنگام عطســه، ســرفه، 
خندیدن و حرف زدن بیماران مبتلا به سل 
ریوی در هوا پخش می شــوند و می توانند 
برای چندین ساعت به صورت معلق در هوا 

باقی  بمانند.
مدیر کشــوری برنامه کنترل ســل و جذام 
مرکز مدیریت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشت ادامه داد: اگر یک فرد سالم هوای 
آلوده به این ذرات تنفســی را تنفس کند، 

میکروب سل وارد ریه های وی می شود.
وی با بیان اینکه تماس طولانی و نزدیک با 
بیمار مسلول درمان نشده نیز سبب انتقال 
میکروب ســل به ســایرین می شود، گفت: 
برخی شــرایط محیطی مانند محیط های 
شــلوغ، کوچک، بــدون تهویه مناســب، 
کم نور و مرطوب بــرای انتقال این میکروب 

مناسب تر است.
 این بیماری در چنین شــرایطی بیشــتر 
منتقــل می شــود. حشــرات، ظــروف 
غذاخــوری، لبــاس و ملحفــه بیمــاران 

نمی توانند بیماری سل را منتقل کنند.

کدام نوع سل قابلیت سرایت دارد
عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشــکی 
ایران با بیان اینکه افراد مبتلا به ســل ریوی 
»عفونت زا« هستند، تصریح کرد: تمام انواع 
بیماری سل قابلیت ســرایت به دیگران را 

ندارند. بیمارانی که به ســل ریوی و یا سل 
حنجره مبتلا شــده اند، عفونت زا محسوب 
می شــوند؛ چرا که می توانند با هر ســرفه 
قطرات تنفســی آلوده به میکــروب را در 
هوا پخش کــرده و در نتیجه بیمــاری را به 

دیگران منتقل کنند.

عملکرد سیستم دفاعی بدن مقابل 
میکروب سل

ناصحی بــا بیــان اینکه افــرادی که مبتلا 
به ســل ریوی می شــوند در صــورت عدم 
درمــان می توانند ۱۰ تا ۱۵ نفر را در ســال 
آلوده کنند، افــزود: ۹۰ تا ۹۵ درصد افرادی 
که میکروب ســل وارد بدن آنها می شــود، 
سیســتم دفاعــی بــدن موفق می شــود، 
میکروب ســل را مهار کند و لذا این افراد به 
بیماری ســل مبتلا نمی شــوند؛ در چنین 
شــرایطی، میکروب ســل به حالت نهفته 
و غیرفعال در بدن باقــی می ماند. هنگامی 
که میکــروب به صــورت نهفتــه در بدن 

باقی می ماند به دیگران منتقل نمی شود.

 ابتلای یک نفر به بیماری سل
 از هر 1۰ نفر

مدیر کشــوری برنامه کنترل ســل و جذام 
مرکز مدیریت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشــت درباره احتمال ابتــلا به بیماری 
سل توضیح داد: بررســی ها بیانگر این است 

به طور معمول یک نفر از هــر ۱۰ نفری که 
میکروب سل وارد بدنشــان می شود به این 
بیماری مبتلا می شــود. در واقــع ابتلا به 
بیماری ســل به ضعف سیستم دفاعی بدن 
وابسته است. ضعف سیســتم دفاعی بدن 
و به دنبــال آن فعالیت و تکثیــر میکروب 
ییماری سل می تواند سبب ابتلای یک فرد 

به این بیماری شود.

گروه های پرخطر بیماری سل
وی با بیان اینکــه تمام افراد از پتانســیل 
ابتلا به بیماری ســل برخوردار هســتند، 
خاطرنشــان کرد: کودکان، ســالمندان، 
افراد مبتلا به دیابت، نارسایی کلیوی، ایدز، 
سوءتغذیه، سرطان ها، افراد مصرف کننده 
داروهای سرکوبگر سیستم ایمنی نسبت به 
ســایر افراد در معرض خطر بیشتری برای 

ابتلا به سل قرار دارند.
عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشــکی 
ایران درباره شــایع ترین نوع بیماری ســل 
توضیــح داد: باز هــم تاکیــد می کنم که 
میکروب سل به اکســیژن بسیار علاقه دارد 
و با توجه به علاقه این میکروب به اکسیژن، 
ســل ریوی به عنوان شــایع ترین نوع این 
بیماری گزارش شده اســت. سرفه طولانی 
)به مدت ۲هفته یا بیشــتر(، ســرفه های 
همراه با خلط، تــب، کاهــش وزن، تعرق 
شــبانه، بی اشــتهایی، ضعــف عمومی و 
خســتگی زودرس جزو علائم بیماری سل 

هستند.
ناصحــی ادامــه داد: اگر ســل بــه موقع 
تشــخیص داده نشــود، بیمار ممکن است 
دچار علائم پیشــرفته تری مانند درد قفسه 

سینه، تنگس نفس و خلط خونی نیز شود.

 رئیس پلیس بین الملل فراجا ضمن تشــریح جزئیات 
پرونده اســترداد »محمودرضا خــاوری« گفت: برای 
اســترداد این فرد از طریق ســازمان جهانی اینترپل 
اقدام شده و همه اسناد و مدارک قضایی پرونده به این 
سازمان ارائه شده همچنین آرای دادگاه نیز در اختیار 

پلیس اینترپل و کانادا قرار داده شده است. 
ســردار مجید کریمی درباره آخرین وضعیت پرونده 
استرداد »محمودرضا خاوری« رئیس اسبق بانک ملی 
اظهار داشت: متاســفانه این پرونده از وضعیت عادی 

خارج شده و شکل سیاسی پیدا کرده است.
وی با بیان اینکه پرونده متهم خــاوری کاملا به حوزه 
اقتصادی و مالی مربوط اســت، افزود: البته با توجه به 
اینکه جمهوری اســلامی ایــران و کانــادا تفاهمنامه 

اســترداد مجرمان ندارند، پیگیری استرداد 
خاوری از این مسیر امکانپذیر نیست.

به گفته رئیس پلیس بین الملل فراجا، طبق 
اساسنامه ســازمان جهانی اینترپل )پلیس 
بین الملل( کشــورهای عضــو می توانند در 
زمینه اســترداد مجرمان همکاری کنند که 
۱۹۶ کشور در این ســازمان عضو هستند و 

جمهوری اســلامی و کانادا نیز از اعضای آن محسوب 
می شوند و می توانند از راه گفت و گوی دوجانبه نسبت 

به مسئله استرداد مذاکره و همکاری کنند.
وی افزود: اکنون عــزم و اراده کانادا مطرح اســت که 
بتوانند مســائل سیاســی را از جرایم مالــی و امنیتی 
تفکیک کنند که متاســفانه تا این لحظــه این عزم در 

طرف کانادایی دیده نشده است.
رئیس پلیس بین الملل جمهوری اســلامی 
ایران گفــت: ســازمان جهانــی اینترپل، 
رســیدگی به پرونده هــای سیاســی را در 
دســتور کار قرار نمی دهد و بیشتر در حوزه 
جرایم کلاهبرداری، پولشویی، مواد مخدر و 
مواردی از این دســت پیگرد قانونی دارد که 

موضوع پرونده خاوری هم از این دست است.
سردار کریمی خاطرنشــان کرد: با وجود سختگیری 
ســازمان جهانی اینترپل در تفکیک مسائل سیاسی از 
غیر سیاســی، پرونده از مجرای اینترپل عبور کرده که 

اکنون نیازمند همکاری کانادا هستیم.
 محمودرضا خاوری متهم اختلاس ســه هزار میلیارد 

تومانی به دلیل اخلال در نظام اقتصادی کشــور به ۲۰ 
ســال حبس و  به دلیل اخذ رشــوه به ۱۰ سال حبس 
همچنین به پرداخت جریمه نقدی معادل مبلغ رشوه 

سه میلیون دلاری محکوم شده است.
وی که در پی افشــای فســاد بزرگ مالــی در مهر ماه 
۱۳۹۰ از مقام خود اســتعفا و به کانادا فــرار کرد، در 
شــعبه ۲۶ دادگاه انقلاب به ریاســت قاضی ابوالقاسم 

صلواتی به صورت غیابی محاکمه شد.
از ســال ۱۳۹۱ با وجود پیگیری هــای پلیس اینترپل 
کشــورمان برای بازگرداندن محمــود خاوری پلیس 
اینترپل کانادا با اعلام اینکه مدیرعامل سابق بانک ملی 
همچنان در اتاوای کانادا زندگی می کند، از تحویل وی 

به ایران خودداری می کند.

پلیس

رئیس پلیس بین الملل فراجا تشریح کرد؛ آخرین وضعیت استرداد »خاوری«

بازگشت درخشان اسکوچیچ به فوتبال ایران

دراگان هستم، یک قدرندیده!
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کارشــناس فوتبال گفت: برنامه اســتقلالی ها برای 
رسیدن به دروازه پرســپولیس از سمت راست و جایی 
که رامین رضاییان حضور داشت بود اما گاریدو توانست 

آنالیز خیلی خوبی از تیم حریف داشته باشد.
 تیم های فوتبال استقلال تهران و پرسپولیس در هفته 
ششــم رقابت های لیگ برتر روز چهارشنبه ۴ مهر در 
ورزشگاه امام خمینی )ره( شــهر اراک رو در روی هم 
قرار گرفتند که این بازی با نتیجه یک بر صفر به ســود 
شــاگردان »خوان کارلوس گاریدو« به اتمام رسید تا 

سرخ ها دربی ۱۰۴ را با پیروزی به اتمام رسانده باشند.
محمود کلهر کارشــناس فوتبال، در رابطه با این بازی 
اظهار داشــت: به نظرم بــازی در نیمــه اول به مراتب 

کیفیت بهتری نســبت به نیمه دوم داشــت 
البتــه در ۱۰ دقیقه پایانی بــازی هم دو تیم 
موقعیت های خوبــی را روی دروازه های هم 
ایجاد کردند و بار فنی بسیار خوبی داشت به 
خصوص پرســپولیس که با عملکردی که به 
نمایش گذاشــت جای هیچ حرف و حدیثی 

را باقی نگذاشت.
او ادامه داد: بازیکنان پرسپولیس سوار بر بازی بودند به 
خصوص نفراتی مانند میلاد محمدی که در سمت چپ 
خط دفاعی پرسپولیس فوق العاده بود؛ در سمت راست 
هم فرشــاد فرجی به نظرم یکی از بازی های بســیار 
خوب خود را انجام داد و جز بازیکنان برتر پرسپولیس 

در زمین بازی بود. بازیکنان پرســپولیس در 
این دربی تــوپ را بهتر در بیــن همدیگر به 
گردش در می آوردند و در تمــام جناح ها از 

حریف خود بهتر بودند.
کارشــناس فوتبال تصریح کرد: پرسپولیس 
لیاقت پیــروزی در ایــن بازی را داشــت و 
حتی می توانســت گل های بیشــتری هم 
به ثمر برســاند. بیشــتر حملات اســتقلال از سمت 
راســت و جایی که رامین رضاییان حضور داشت اتفاق 
می افتاد و »گاریدو« و دســتیارانش هم به خوبی این 
تیم را آنالیز کــرده بودند و تمام راه هــای نفوذ را برای 
رضاییان بستند.او افزود: هافبک های پرسپولیس هم 

در این بازی عملکرد بسیار خوبی داشتند و اگر بخواهم 
بهترین بازیکن پرسپولیس را معرفی کنم باید از میلاد 
محمدی نام ببرم که واقعاً جــز بهترین های زمین بود. 
پرسپولیس تیم یک دســتی را دارد و امیدوارم که در 
ادامه مســیر موفق شــود.کلهر در رابطه با برنامه تیم 
اســتقلال برای رسیدن به دروازه پرســپولیس گفت: 
برنامه این تیم ارســال توپ از جناحین برای مهاجمان 
بود و هدف آنها استفاده از قدرت سرزنی بلانکو بود که 
او خیلی زود آســیب دید و در نیمــه دوم هم که آرمان 
رمضانی جایگزین وی شد نتوانست به استقلال کمک 
کند، در مجموع پرســپولیس بهتر از اســتقلال بود و 

نتیجه بازی خوب خود را هم گرفت.

تیم ملی فوتسال ایران خیلی زود با جام جهانی ۲۰۲۴ 
وداع کرد و نشــان داد دیگر در این رشــته دست بالا را 

ندارد.
تیم ملی فوتسال کشــورمان با هدایت وحید شمسایی 
در مرحله یک هشــتم نهایــی جام جهانــی ۲۰۲۴ 
ازبکســتان مقابل مراکش به میــدان رفتند و در پایان 
با شکســت برابر این تیم آفریقایی، خیلــی زود با جام 

خداحافظی کردند.
تیم ملی در جــام جهانی قبلی تا مرحلــه یک چهارم 
نهایی پیش رفت اما در آن مرحله مقابل قزاقستان تن 
به شکســت داد و از دور مســابقات کنار رفت. در سال 
۲۰۱۶ تیم ایران با هدایت ســیدمحمد ناظم الشریعه 

توانســت از ســد حریفان بزرگی همچون 
برزیــل و پرتغال بگــذرد و مقام ســوم جام 

جهانی را کسب کند.
این ســیر نزولی نشــان می دهد که فوتسال 
ایران پسرفت را جانشــین پیشرفت کرده و 
دیگر دســت بالا را مقابل بسیاری از تیم های 
دنیــا را ندارد. ایــران در آخریــن رده بندی 

جهانی در رده چهارم قرار گرفت اما بســیاری از تیم ها 
که در رده های پایین تری قرار داشــتند، حالا در جمع 
هشت تیم برتر دنیا در جام جهانی هستند و بدون شک 
پس از پایان ایــن رقابت ها، ایران از نظر رتبه ســقوط 

خواهد داشت.

در سال های گذشــته تیم هایی چون برزیل، 
اســپانیا، پرتغال، ایران و آرژانتین اختلاف 
زیادی با تیم هــای دیگر داشــتند اما حالا، 
تیم هــای اســپانیا، پرتغال و ایــران از جام 
جهانی حذف شــده جای خود را به تیم های 

دیگر داده اند. 
در چند ســال اخیر تیم هایی رده پایین تر 
بــا برنامه ریزی دقیق و طی کردن مســیر درســتِ 
پیشــرفت، توانســتند خود را به جمع تیم های برتر 
در فوتســال برســانند اما در طرف دیگر تیمی مانند 
ایران نه تنها پیشــرفتی نداشــته بلکه پسرفت هم 

کرده است.

مدیریت غیــر اصولی مدیــران فوتبال و فوتســال 
کشورمان بار دیگر نشان داد که درجا زدن می تواند 
خیلی زود اثــرات مخرب خود را نشــان دهد. بدون 
شــک تیم های دیگر دنیا نیز از این رویه اســتفاده 
کــرده و خود را بــه تیم هــای برتر جهــان نزدیک 

خواهند کرد.
حال که جام جهانی برای ایران تمام شــد، کمیته های 
فنی فدراســیون باید برای بررسی این موضوع بررسی 
لازم را انجام دهند تا راه هــای برون رفت از این موضوع 
را بررســی و تصمیم فنی برای تیم ملی بگیرند؛ البته 
اگر مدیران فدراســیون فوتبال قصد این کار را داشته 

باشند.

دربی

فوتسال

خریدار  دراگان اســکوچیچ در بازگشت 
دوباره اش به فوتبال ایران توانسته نگاه ها را 

به سوی خود خیره کند.
 مدیران باشــگاه تراکتور که فصل گذشته و 
بعد از پایان همکاری با پاکو خمس به دنبال 
امضای قرارداد با یحیی گل محمدی بودند 
اما همکاری شان با گل محمدی به سرانجام 
نرسید و نهایی نشــد، پیش از شروع فصل 
جدید لیگ برتر یک تصمیــم غیرمنتظره 
گرفتنــد؛ امضــای قــرارداد بــا دراگان 
اسکوچیچ! ســرمربی کروات بعد از روزهای 
درخشانی که در تیم ملی پشت سر گذاشت، 
به یکباره از هدایت این تیــم کنار رفت و به 
نظر می رســید که تا سالیانِ ســال دور از 
فوتبال ایران باشد اما پیشــنهاد تراکتور او 

را برای حضور دوباره در ایران وسوسه کرد.
تراکتوری ها در شــرایطی با اســکوچیچ به 
توافق رسیدند که پیشــتر بحث حضور این 
ســرمربی کروات در پرسپولیس هم مطرح 
بود اما دراگان به درخواســت سرخ پوشان 
پایتخت پاسخ منفی داده بود. جالب آنکه تا 
روز رونمایی از دراگان اســکوچیچ در قامت 
ســرمربی جدید تراکتور، حتــی احتمال 
حضــور او روی نیمکت تراکتــور هم داده 
نشد اما مدیران باشــگاه تبریزی به صورت 
چراغ خاموش مذاکرات خود با اسکوچیچ را 
پیش بردند و با او به توافق رســیدند و حالا 
عملکرد خوب این سرمربی در فصل جدید 
باعث شــده تا او بتواند پاســخ مناسبی به 

اعتماد مسئولان باشگاه تراکتور بدهد.

صدرنشین مثل تراکتورِ اسکوچیچ
سرخ پوشــان تبریــزی در بــازار نقــل 

ســتاره های  تابســتانه  انتقــالات   و 
اسم ورســم داری را به خدمــت گرفتند 
تــا دراگان اســکوچیچ هماننــد دوره 
حضــورش در تیــم ملــی، بــا چالش 
مدیریت یک تیمِ پرســتاره مواجه شود؛ 
با این وجود، مرور کارنامه سرخ پوشــان 
تبریــزی در فصل جدید نشــان می دهد 
که فعلًا اســکوچیچ توانســته از پسِ این 
ماموریــت مهم، موفــق بر آیــد و کارنامه 
درخشــانی را از خود در طول ۶ هفته اخیر 
به جای گذاشــته اســت؛ به طوری که در 
مقطع کنونی، تراکتور صدرنشــین لیگ 

بیست وچهارم است.

از امتیازگیری برابر مدافع عنوان 
 قهرمانی تا شکست دادن سپاهان 

در اصفهان!
شــاگردان اســکوچیچ فصل را با برد ۲گله 
مقابــل مس در رفســنجان آغــاز کردند و 
ســپس در خانه، ۲ امتیاز ارزشمند را مقابل 
پرسپولیسِ ۱۰ نفره از دست دادند؛ هر چند 
که نمی توان از نمایــش برتر و تهاجمی تیمِ 
اسکوچیچ گذشت و به درخشش دروازه بان 
الجزایری پرســپولیس اشــاره نداشــت. 
پیروزی ۴گلــه مقابل هوادار باعث شــد تا 
شمار امتیازات تراکتور به ۷ برسد اما باخت 
ناگهانی در خانه برابر ذوب آهن، آبِ سردی 

بر پیکره تراکتوری ها بود که آن ها توانستند 
خیلــی زود جبران مافــات کننــد و بعد از 
شروع طوفانی فصل جدید رقابت های لیگ 
آسیایی و کسب پیروزی ۳گله مقابل الوکره 
در قطر، سرخ پوشــان تبریزی در خرم آباد 
از سد خیبر گذشتند و شــب گذشته هم با 
تیمی ۱۰ نفره مقابل ســپاهان در اصفهان 
پیروز شدند تا صدرنشین جدول لیگ برتر 

شوند.

ترین ها برای تیمِ اسکوچیچ
تراکتوری ها اولیــن تیــم در فصل جدید 
لیــگ برتر هســتند کــه شــمار گل های 

زده شان ۲ رقمی شــده و برترین خط حمله 
لیگ بیســت وچهارم را در اختیــار دارند؛ 
برترین گلــزن فصل هم از تراکتور اســت و 
امیرحسین حسین زاده توانســته زیرنظر 
دراگان اســکوچیچ احیا شود و با ۴ گل زده، 
صدرنشین جدول گلزنان است. جالب آنکه 
در صدر جدول برترین گل سازان فصل هم 
نام دانیال اسماعیلی فر و ریکاردو آلوز دیده 
می شــود که هر کدام توانســته اند ۲ بار در 
نقش گل ســاز در ترکیب تراکتور در فصل 

جدید بدرخشند.

ملوان، خونه به خونه، صنعت نفت، تیم 
ملی و حالا تراکتور!

دراگان اسکوچیچ جزو سرمربیان قدرندیده 
شــاغل در فوتبال ایران محسوب می شود؛ 
چرا که او توانست همراه با ملوان، بیشترین 
امتیاز این تیم در تاریخ لیگ برتر را به دست 
آورد و خونه به خونــه را به فینال جام حذفی 
رســاند و در دوره ســرمربیگری اش در 
صنعت نفت هم عملکردی درخشان داشت. 
در تیــم ملی هم اســکوچیچ ســریع ترین 
صعود تاریخ ایران به جــام جهانی را رقم زد 
و در ۱۸ مسابقه، ۱۵ برد به دست آورد و حالا 
با صدرنشــین کردن تراکتور، بیش از پیش 
توانایی های فنی خود را به رخ کشیده است؛ 
جالب آنکه صدرنشــینی تراکتور هم با برد 
مقابل سپاهانِ پرســتاره، آن هم با ترکیبی 
۱۰ نفره به دســت آمــد! نکته ویــژه اینکه 
در سالیان گذشته از اســکوچیچ در دسته 
مربیان موفق و بزرگ یاد نمی شد اما حالا او 
با درخشش در تراکتور سعی داشته تا بیش 

از پیش توجهات را به سوی خود جلب کند.

برنامه ویژه استقلال برای بردن پرسپولیس چگونه نقش بر آب شد؟

تلنگر به مدیران غیر »اصولی«؛ دیگر در فوتسال دست بالا را نداریم

 تیمِ اسکوچیچ، بی رحم ترین میهمان فصل

طلسم 11 ساله تراکتوری ها در اصفهان شکست
خریدار  سرخ پوشــان تبریزی توانستند 
طلسم ۱۱ ساله خود در اصفهان را بشکنند 

و بار دیگر مقابل سپاهان پیروز شدند.
رقابت هــای هفتــه ششــم لیــگ برتر 
فوتبال ایــران شــب گذشــته در حالی 
پیگیری شــد کــه مهم تریــن تقابل در 
ورزشــگاه فولادشــهر اصفهان به انجام 
رســید؛ جایی کــه تیم های ســپاهان و 
تراکتــور رودرروی هــم قــرار گرفتنــد 
و با توجه بــه موقعیت دو تیــم در جدول 
رده بنــدی، از این تقابل بــه عنوان جنگ 
صدرنشــینی یاد می شــد. تراکتوری ها 
در همان نیمه نخســت با اخــراج مهدی 
ترابی، ۱۰ نفره شــدند اما توانســتند برد 
ارزشــمندی را بــا درخشــش و گلزنی 
امیرحسین حســین زاده به دست آورند تا 
برای اولین بار در فصــل جدید لیگ برتر، 
صدرنشــین لیگ بیســت وچهارم تغییر 

کند
سرخ پوشــان تبریزی در حالی موفق شدند 
جای ســپاهان را در رتبه نخست بگیرند و 
این تیم را به واســطه تفاضل گل ضعیف تر 
نســبت به تیمِ خود و ملوان به رتبه ســوم 
جدول فرســتادند که برد به دســت آمده 
بــرای تراکتوری هــا در اصفهــان، توأمان 
با طلسم شــکنی بود؛ آن هم در شــبی که 

به واسطه مشکلات زیرســاختی ورزشگاه 
نقش جهان، ورزشــگاه فولادشهر میزبان 
دوئل ســپاهان و تراکتور بود و سرخ پوشان 
توانستند به بیش از یک دهه نبردن سپاهان 
در اصفهان پایان بدهند و این طلسم مهم را 

شکستند.

یک دهه ناکامی تراکتور در اصفهان
ســپاهان و تراکتور در طول سالیان گذشته 
همواره نبردهای جذابی داشته اند که بیشتر 
شرایط به سود طلایی پوشان اصفهانی بوده 
است؛ به طوری که ســپاهانی ها در یک دهه 
اخیر تجربه کســب ۳ پیروزی پیاپی مقابل 
تراکتور را هم دارند و در این میان، مهم ترین 
طلســم  ایجاد شــده بــرای تراکتوری ها، 
نبردن ســپاهان در اصفهان بود. در سالیان 
گذشــته تراکتوری ها با هدایت چهره هایی 
مانند پاکو خمس، امیــر قلعه نویی و ایگور 
اســتیماچ موفق به کســب پیروزی مقابل 
ســپاهان شــده بودند اما هیچ کدام از این 
بردها در خانــه حریف اصفهانی به دســت 

نیامده بود.

طلسم 406۵ روزه شکسته شد!
شاگردان دراگان اســکوچیچ شب گذشته 
در حالی بــا تیمی ۱۰ نفره موفق شــدند از 

سد ســپاهان بگذرند و به صدر جدول لیگ 
بیســت وچهارم رســیدند که این پیروزی 
بعد از ۴۰۶۵ روز در اصفهان به دســت آمد. 
آخرین بار، تراکتوری هــا در دور رفت لیگ 
ســیزدهم بود که با هدایــت مجید جلالی 
توانســتند با تک گل علی کریمــی از روی 
نقطه پنالتی به پیروزی برســند و بعد از آن 
مسابقه که بیســتم مردادماه ۱۳۹۲ برگزار 
شد، هیچ گاه دیگر تراکتور در اصفهان پیروز 
نشــده بود که این طلسم شــب گذشته با 
پیروزی سرخ پوشان تبریزی برابر سپاهان 

شکسته شد.

آمار همچنان به سود سپاهان است
دو تیم پرطرفدار اصفهانی و تبریزی شــب 
گذشــته سی وســومین رویارویی خود در 
تاریخ لیگ برتر را برگــزار کردند؛ آن هم در 
حالی که در ۳۲ مســابقه قبلی، ۱۵ برد سهم 
سپاهان بود و ۹ تساوی و ۸ برد برای تراکتور 
در آمــار رویارویی هــای دو تیم به چشــم 
می آمد. با این وجود، سرخ پوشــان تبریزی 
توانستند شــمار بردهای خود برابر سپاهان 
را بــه عدد ۹ برســانند تا یک گام در مســیر 
نزدیک شدن به رکورد بردهای سپاهان برابر 
تراکتور نزدیک تر شــوند. در رویارویی های 
ســپاهان و تراکتور ۷۷ گل ردوبدل شده که 

۴۵ گل سهم ســپاهانی ها بوده و ۳۲ بار هم 
سرخ پوشان تبریزی موفق به گلزنی شده اند.

تراکتور، متخصص برد در خانه رقبا!
سرخ پوشــان تبریزی در حالی توانســتند 
شب گذشته طلســم ۱۱ ســاله خود برابر 
ســپاهان را بشــکنند و مقابل این تیم در 
اصفهان پیروز شــدند که رکورد تراکتور در 
فصل جدید لیگ برتــر در دیدارهای بیرون 
از خانه جالب توجــه اســت. تراکتوری ها 
فصل را با کسب پیروزی ۲گله در رفسنجان 

مقابل مس آغاز کردند و در ادامه راه، با ۴ گل 
از سد هوادار در تهران گذشتند و در ۳ بازی 
اخیر خود در لیگ قهرمانان آســیا ۲ و لیگ 
برتر هم توانســته اند برابــر تیم های الوکره 
قطر، خیبر خرم آباد و ســپاهان اصفهان در 
خانه رقبا پیروز شــوند تا هر ۵ بازی بیرون 
از خانه تراکتور در فصــل جدید )در تمامی 
رقابت ها( با برد سرخ پوشــان خاتمه یافته 
باشــد و جالب آنکه در طول این ۵ مسابقه 
فقط یک بار دروازه تراکتور باز شــده و آن ها 

موفق به ثبت ۱۲ گل شده اند!

ترسناک مثل جهنم سن سیروس؛ ملوان در خانه 
باج نمی دهد!

عملکرد درخشــان ملوانی ها در دیدارهای خانگی در فصل جدید لیگ 
برتر باعث شــده تا آن ها در جمع تیم های مدعی لیگ بیســت وچهارم 

قرار گیرند.
ملــوان یکــی از آخریــن تیم هایی بــود که بــرای حضــور در لیگ 
بیســت وچهارم تکلیف کادرفنی اش مشــخص شــد؛ تیمی که فصل 
گذشــته با هدایت مهدی تارتار بهترین جایگاه خود در تاریخ لیگ برتر 
را به دست آورد اما مدیران باشگاه شــمالی با تارتار برای ادامه همکاری 
به توافق نرســیدند و او ســکان هدایت گل گهر را برعهده گرفت. بعد از 
جدایی مهدی تارتار، ســعید دقیقی به عنوان ســرمربی جدید ملوان 
معرفی شد که او هم به دلیل مشکلات مالی خیلی زود از جمع ملوانی ها 

جدا شد.
مســئولان باشــگاه شــمالی در فاصلــه یک هفتــه تا شــروع لیگ 
بیست وچهارم توانســتند با مازیار زارع به توافق برسند تا این سرمربی 
جوان که توانست ملوان را به لیگ برتر بازگرداند، مجدداً سکان هدایت 

انزلی چی ها را برعهده گیرد. 
محبوبیت ویژه زارع نــزد هواداران ملوان باعث شــد تــا او با انگیزه 
بیشــتری کار خود را دنبال کند و حالا در حالی ۶ هفته از رقابت های 
لیگ برتر گذشــته که عملکرد ملوان، فراتر از حد انتظار بوده و آن ها 
توانســته اند در قامت تیمِ شگفتی ســاز فصل نگاه ها را به سوی خود 

خیره کنند.

میهمانانی که دستِ خالی سن سیروس را ترک می کنند!
ملوانی ها شب گذشته توانســتند در جدال با اســتقلال خوزستان، ۳ 
امتیاز ارزشمندی را به دست آورند تا هفته ششم را هم با کسب پیروزی 

به پایان ببرند. 
بازخوانی کارنامه ملوان در فصل جدید نشــان می دهد که هیچ تیمی 
بهتر از سفیدوسبزپوشــان شــمالی نتوانســته در دیدارهای خانگی 
نتیجه بگیرد؛ چرا کــه آن ها در ۴ مســابقه از ۶ دیدار خــود در لیگ 
بیســت وچهارم میزبان بوده اند و اتفاق ویژه آنکه هر ۴ مسابقه به سود 
شــاگردان مازیار زارع به پایان رســیده و آن ها تبدیــل به موفق ترین 

میزبان فصل شده اند.
شــاگردان مازیــار زارع کــه در دیدارهــای خانگــی از حمایــت 
ویژه هــواداران خود در ورزشــگاه ســیروس قایقران انزلــی که به 
»سن سیروس« شــهرت دارد، برخوردار هســتند، در گام نخست و 
در فاصله یک هفته بعد از آغاز تمرینات شــان از سد گل گهر سیرجان 

گذشتند. 
آن ها در ادامه راه هم موفق شــدند برابر تیم هــای چادرملو اردکان، 
شــمس آذر قزوین و اســتقلال خوزســتان پیروز شــوند تا حضور 
ملوانی ها در کورس مدعیان به واســطه عملکرد خیره کننده شان در 
دیدارهــای خانگی و کســب ۱۰۰ درصد امتیازات در سن ســیروس 

باشد.

شاگردان مازیار رویای قهرمانی در سر دارند!
ملوان در حالی شب گذشــته استقلال خوزســتان را در خانه از پیش 
برداشت که حالا شــاگردان مازیار زارع از ۶ مسابقه، ۱۳ امتیاز به دست 

آورده اند و در رتبه دوم جدول حضور دارند.
 

شــاگردان زارع فقط بــه دلیل تفاضل گل کمتر نســبت بــه تراکتور 
صدرنشین نیستند و جالب آنکه نســبت به سپاهان تفاضل گل بهتری 
دارند و همین مسئله باعث شده تا آن ها یکی از ۳ تیم ۱۳ امتیازی فصل 
جدید لیگ برتر باشــند و در صف مدعیان، خــود را در قامت یک تیمِ 

شگفتی ساز نشان بدهند.
شاگردان زارع در شــروع فصل جدید قرعه نسبتاً ســختی داشتند 
و در طول ۶ بازی گذشــته بــا تیم هایی چون گل گهر، اســتقلال و 
سپاهان رودررو شده اند که کســب ۴ امتیاز از ۹ امتیاز ممکن نشان 
می دهد که آن ها توانســته اند برابر تیم های سرســخت هم کارنامه 
قابل قبولی از خــود به جای بگذارند؛ هر چند که جــدال با تیم هایی 
چون تراکتور و پرســپولیس باقی مانده اما با ایــن وجود، نمی توان 
عملکرد درخشــان ملوانی ها تا پایان هفته ششــم را نادیده گرفت و 
باید دید آن ها در ۲ بازی پیش رو مقابل نســاجی که داربی تیم های 
شمالی اســت و پرســپولیس که نبردی سرنوشت ســاز است، چه 
عملکردی از خود بــه جای می گذارند؛ به ویژه دوئل با پرســپولیس 
که می تواند رکورد ۱۰۰ درصد پیروزی ملوان در مســابقات خانگی 

را تهدید کند!

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی 
 برابر رای شماره 1403۶0329010004015 مورخ 1403/0۶/13 هیات اول/دوم موضوع 
قانون تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم فیروزه سماوات 
فرزند حسین بشمار شناسنامه ۶58 و کد ملی 00۶724۶591 در ششدانگ یک قطعه 
باغ محصور به مساحت 5۶8.89 مترمربع قسمتی از پلاک 738 فرعی از 50 اصلی واقع 
در دهملاء بخش 2 شاهرود خریداری مع الواسطه از مالک رسمی مشاعی احمد مریمی 
محرز گردیده است   لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد 
 تاریخ انتشار نوبت اول : شنبه 1403/0۶/24 تاریخ انتشار نوبت دوم :یکشنبه 1403/07/08
حمیدرضا حسین پور رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود 
از طرف محمد علی یارمحمدی

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
نظر بر اینکه تحدید حدود در ششدانگ دو قطعه زمین مزروعی از 129 اصلی گیلانده واقع در بخش 3 اردبیل تحدید 
حدود روز شنبه 1403/08/05 آقای حسین فرهنگ گیلانده بشناسه ملی 14۶2929494 فرزند سلیمان ششدانگ،دو 
قطعه زمین مزروعی به پلاک های 707 و708 فرعی از پلاک 129 اصلی واقع در بخش 3 اردبیل به مساحت های 
۶193/۶8 و ۶910/21 متر مربع  برابر آراء هیات حل اختلاف مستقر در منطقه یک اردبیل موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی تایید مالکیت گردیده است و تا کنون تحدید حدود آن به عمل 
نیامده است،فلذا طبق ماده 13 آیین نامه قانون مزبور تحدید حدود پلاک مرقوم روز فوق الذکر راس ساعت 10 صبح 
در محل شروع و به عمل خواهد آمد. بدین وسیله به مالکین و مجاورین اخطار می شود در موعد مقرر در محل حاضر 
تا طبق مقررات نسبت به تحدید حدود پلاک مزبور نظارت فرمایندو اعتراض به حقوق ارتفاقی و حدود آن مطابق ماده 

20 قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود به مدت 30 روز خواهد بود. تاریخ انتشار:1403/07/07
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک اردبیل- رضا احمدیان 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه ثبتی تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  واراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۰۱۱۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۱۶ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه 
ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم محمد علی مرادی  فرزند  پرویز  بشماره 
شناسنامه  ۲۹۹ به شماره ملی ۳۳۵۸۵۱۷۷۲۱ صادره از کرمانشاه مبنی بر صدور سند مالکیت  سه دانگ  
مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به آدرس کرمانشاه  _بخش بیلوار _روستای رزین به مساحت 
۱۰۲۷۸/۸۱ متر مربع  پلاک شماره فرعی از ۳۲۵ اصلی  واقع در  بخش یک حومه کرمانشاه خریداری از 
مالک رسمی مشاعی آقای پرویز مرادی فرزند محمد آقا  به صورت مع الواسطه به متقاضی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز اگهی می شوددرصورتی اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس ازاخذ رسید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع  قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقصای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت  صادر خواهد شد. م الف/۲۴۲۲
 تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۳/۰۷/۰۸ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۳/۰۷/۲۴

 سجاد موءیدی رئیس ثبت و اسناد املاک

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: ۱807۱06 م الف: ۱۱2۳۱

هیات   1403/07/05 مورخ   1403۶0331012007۶47 شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعیین و تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی 
امیر سلطانی فرزند حسن به شماره شناسنامه 3 کد ملی 5059822۶31 
نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ با بنای احداثی به مساحت 3435/22 متر 
مربع از پلاک 323 اصلی از مالکیت غلامرضا عسگری ذیل ثبت 538۶ صفحه 
5۶7 دفتر 39 واقع شنده حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز تایید و رای 
هیئت صادر گردیده نوع کاربری ملک مختلط ) باغ مسکونی ( می باشد. لذا 
به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در 
صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را 
به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات و پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/24
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/08/09

بشیر نعیم زاده  سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ از طرف سعید صبر علیلو

مفقودی
1397رنگ  2مدل  تیبا  سایپا  بک  هاچ  سواری  سبز  برگ 
M158۶01484وشاسی  موتور  شماره  به  سفید 
ایران 54_997ص58به  NAS821100J11۶2344وشهربانی 
نام سجاد کارگر حاجی ابادی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی مفقودی
مورخ   207۶9/19 شماره  به  شهرداری  واگذاری  قرارداد  موضوع    
1374/09/0۶ قرارداد ششدانگ یک قطعه زمین تجاری به شماره قطعه 
50 به مساحت 150 متر مربع 15*10 از پلاک ثبتی 5422 اصلی واقع 
در بخش یک اردبیل از قطعات بر میدان بعثت جنب مغازه های احداثی 

شهرداری  مفقود گردیده و لذا از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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داریوش مهرجویی؛ کارگردانی که فلسفه را به 
جان سینما انداخت

مجتبی اردشــیری، منتقد سینما  روز یکشــنبه۲۲ مهر نخستین 
سالگرد فقدان داریوش مهرجویی در ســینمای ایران  بود. کارگردانی 
که با ۲۳ فیلم، جهان منتظم ســینمایی خود را با بن مایه ای فلسفی، به 
ساحت جامعه و دوســتداران خود تزریق کرد و در این مسیر، با مواجهه 
قهرمان و مصائب زندگی روزانه، به یک آسیب شناســی شگرفی رسید 
که ســبب شــد تا جایگاه وی به عنوان کارگردانی تــراز اول در تاریخ 

سینمای ایران ماندگار شود.
داریوش مهرجویی در زمانی ظهور کرد که ســینمای ایــران، الفبای 
فیلمسازی را مشق می کرد؛ تولیدات ســینمایی کشور، بر مبنای یک 
اسلوب مرسوم و همیشگی، نوســان چندانی نداشت و مخاطب هم به 
تماشــای این حرکت تک بعدی، عادت کرده بود. در همان ســال هایی 
که ســینمای ایــران دوران گذار از ســینمای فیلمفارســی را تجربه 
می کرد، مهرجویی در آمریکا، مشغول تحصیل فلسفه بود. این انتخاب 
آگاهانه، تاثیر شگرفی بر شــکل گیری دنیای سینمایی او داشت؛ برای 
کارگردانی که یک بال او، خلاقیت های نامتناهی فردی بود، کنه نگری 
فلســفه می توانســت در حکم بال دوم، عمق بیشــتری بــه محتوا و 
ساختار سینمایی بدهد؛ همینطور هم شــد و این ۲ بال، از مهرجویی، 

کارگردانی ماندگار در تاریخ سینمای ایران پدید آورد.
بر مبنای چنین مختصاتی، کارنامه ســینمایی مهرجویی، از ۴ مقطع 
متناوب تشکیل شده اســت: از »گاو« تا »هامون«، از »بانو« تا »مهمان 
مامان«، از »ســنتوری« تا »آســمان محبوب« و از »نارنجی پوش« تا 

»لامینور«.
شــاکله فیلمســازی مهرجویی در هر یک از این مقاطع مختلف، تابع 
پارامترهای بسیاری بوده است که عیار نویســندگی و کارگردانی وی 
را نســبت به دوره های پیشــین او تعیین می کرد اما نخ تسبیج تمامی 
این مقاطع، تلاش مستمر مهرجویی در پروســه قهرمان پروری است. 
مهرجویی، نخستین کارگردانی اســت که مولد جریان روشنفکری در 
عصر هجوم القای بیان فیلمفارســی بود و حتی پــس از آن و در اواخر 
دهه ۶۰، با فیلم هامون، توانســت مبتنی بر اقتضائــات روز و تغییراتی 
که در هندسه اجتماعی کشــور رخ داده بود، خط دهی جدیدی داشته 
باشد بر ســینمای تازه به راه افتاده روشــنفکری ایران.اگرچه در اواخر 
دهه چهل، فیلمسازانی چون مســعود کیمیایی، فریدون رهنما، فرخ 
غفاری، ابراهیم گلســتان و در ادامه اینها، ســهراب شهیدثالث، بهمن 
فرمان آرا و فریدون گله در اعتراض  به وضعیت پسااســتعماری و دوران 
فترت سرمایه داری و رشد اندیشه های چپ و انتقادی در ایران، شروع به 
ساخت آثاری برخلاف جریان مرسوم آن زمان کردند اما در میان تمام 
این کارگردانان، تنها داریوش مهرجویی بود کــه به نفی صددرصدی 

جریان فیلمسازی مرسوم آن زمان پرداخت.
عمده کارگردانان منتســب به این موج تنها توانســتند فیلمنامه های 
قوام یافته تری در مقایسه با فیلمفارســی های آن زمان بسازند درست 
مانند مســعود کیمیایی که با قیصر در شکل گیری فضای جدید کمک 
کرد اما درواقع قیصر، جریان قوام یافته تر شــده فیلمفارســی های آن 
دوران و از همان سبک فیلمسازی بود اما حدیث نفس گاو، تفاوت های 

اساسی با آثار اولیه کارگردانان موج روشنفکری سینمای ایران داشت.
در »گاو« درگیری ذهنی کلی مخاطب، مش حســن است. مش حسن 
نه به مانند قهرمانان ســینمای آن دوران، خوش تیپ و جوان اســت و 
نه کنش گری های برون گرای بالیوودی دارد. مش حســن، نخســتین 
قهرمان واقعی و جدی در ســینمای ایران اســت که به عنوان میانگین 
و معدل فکری و معیشــتی از زندگی قاطبه مــردم آن روزگار معرفی 
می شــود و جاودانه می ماند. اینکه مردم ما در دهه های ســی و چهل، 
طرفدار ســینمای فیلمفارســی بودند را باید در تک بعدی بودن ذائقه 
سینمایی شان جستجو کرد. فیلم هایی که عمدتا قهرمانانی غیرواقعی 
و اغراق شده داشتند و هیچ کدامشــان نماینده ای از مردم آن روزگار به 
حساب نمی آمدند اما مهرجویی برای نخســتین بار، قهرمان خود را از 

بین همان مردم با همان آئین و طرز تفکر معرفی کرد.
پرواضح اســت که با تغییر رویه زندگی فرهنگــی و اجتماعی مردم در 
ایران، قهرمانان سینمای مهرجویی نیز همگام با این جریان، به تکامل 
رســیدند. حمید هامون اوج قهرمان پروری سینمای مهرجویی است. 
مهرجویی این بار قهرمــان خود را نــه از میان مردم، بلکه بر اســاس 
خمیرمایه بالقوه بخشــی از مردم که پــس از جنگ، در حــال تغییر 
فرهنگی در ســطح ســبک زندگی خود بودند انتخاب کرد، به آن سر و 

شکل داد و خصوصیات حقیقی و نابی برای آن در نظر گرفت.
قهرمان دنیای فیلمســازی مهرجویــی، دربردارنده ســادگی هایی 
اســت که به نوعی نگاه تک بعدی در زندگی را نفی کرده و به انســان به 
عنوان حیوان متفکر )تعبیر ارســطو( اجازه اندیشیدن می دهد. حیوان 
متفکری که در عین دارا بودن بزرگ ترین اختیار آدمی زادی که همان 
تفکر است، می تواند دچار احساسات یا طنازی هایی شود که این شرایط 
برای او گاها اجتناب ناپذیر اســت. بنابراین ســه عنصر تفکر به عنوان 
شالوده دنیای انســانی )بدون قضاوت در مورد نحوه تفکر و مختصات 
خاص سگالش او(، احساس و طنازی، به شــالوده تمام آثار مهرجویی 

تبدیل شد.
در دوره اول فیلمســازی مهرجویی، قهرمان از دل خود مردم اســت. 
همان ســادگی ها را دارد و تفــاوت، تنها در نوع نگرش اســت. این نوع 
نگرش نه مبنــای تحصیلی دارد و نــه از تفاوت های فرهنگی نشــات 
می گیرد بلکه به عنوان نخستین تجربه های کارگردان در شکل دادن به 
فضای منحصربه فرد خود محســوب می شود. در این دوره، مبنای تفکر 
بر دو اصل دیگر می چربد و این نیاز برای انســان هایی که بیشترشــان 
بافت فکری روستایی داشتند، نقش منجی را ایفا می کرد. هیچ چیز به 
مانند فیلم های این دوره مهرجویی نمی توانست مخاطبان روشنفکری 

را اقناع کند.
در دوره دوم، مهرجویی، پا را فراتر نهاد و رســوم روشــنگرانه بسیاری 
را در قالب قهرمانانش به مــردم دیکته کــرد. دیکته هایی که برخی از 
آنها جریان ســاز شــد و برخی دیگر به مانند بانو به دلیل مسائل خاص 
زمانی، نتوانســت به آن جریان ســازی برســد اما حداقلش آن بود که 
قهرمان در ســینمای مهرجویی همچنــان بر مــدار صلابت حرکت 
می کرد. اجاره نشین ها و بعد از آن، ســارا، پری، لیلا، سه گانه ای بودند 
که این بار بعد از بانو، زنان جامعه را هدف قرار دادند و هر یک توانســتند 
درگیری های روزمره زنان جامعه روشــنفکری دهه هفتــاد ایران را با 
شرایط آن زمان مطرح کرده و به نوعی الگوساز باشند؛ این الگوسازی ها 
سبب شد تا کارگردانان بسیاری در اواخر دهه هفتاد به این مشی عمل 

کرده و فیلم های درخور توجهی بسازند.
فیلم های بعدی کارگردان در این دوره نظیر میکس، بمانی و... نیز بر این 
مدار چرخیدند. در این دوره، شــاهد طغیان احساس بر دو اصل تفکر و 
طنازی هســتیم. اما هم چنان مهرجویی تنها بخش کوچکی از جامعه 

ایرانی را می بیند.
دوره ســوم فعالیت ســینمایی مهرجویی، مانور گســترده ای بر روی 
طنازی و احساس دارد. مهمان مامان و ســنتوری، دو فیلمی بودند که 
در عین مطرح کردن برخی آســیب های اجتماعی، رگه های واضحی از 
طنازی های قهرمانانش را نیز به همــراه دارند حتی در کاراکتری چون 
علی سنتوری با آن وضع بحرانی نیز می توان رگه های این طنازی را در 
دیالوگ ها و حتی برخی کنش های مالیخولیایی وی به عینه مشــاهده 
کرد.در دوره چهارم فعالیت مهرجویی، این تفکر اســت که بر دو اصل 
طنازی و احســاس می چربد. مهرجویی به آســمان محبوب و قهرمان 
خاصش، نگاه عارفانه ای دارد که مشــکلات مطرح شده در آن بر مبنای 

اصل تفکر وارد فضاسازی های مختلفی می شود. 
ادامه در صفحه بعد

یادداشت

پیش فــروش بلیــت نمایــش »وقتی الاغ ها عاشــق 
می شوند« به کارگردانی جعفر مهیاری که از اول آبان  

در تالار حافظ روی صحنه می رود، آغاز شد.
به نقل از روابــط عمومی این نمایــش، »وقتی الاغ ها 
عاشق می شوند« نمایشی به نویسندگی و کارگردانی 
جعفر مهیاری اســت که اجرای عمومی خود را از اول 
آبان  در تالار حافــظ آغاز می کند. بر همین اســاس از 
۲۳ مهر پیش فروش بلیت ایــن نمایش با تخفیف ۲۰ 
درصدی آغاز شده اســت.این نمایش به تهیه کنندگی 
الهام  شــکیبا و مارال قلــی زاده روی صحنه می رود و 

بازیگران آن به ترتیب حــروف الفبا عبارتند 
از: مریم  آشوری، سعید  ابک، خالق  استواری، 
محمد  رحمانی، حامد  زحمتکش، ســپیده 
 زینلی، مهدی  فرشــیدی  ســپهر و محمد 
لقمانیــان.در خلاصه این نمایشــنامه آمده 
اســت: چهار الاغ عاشــق، برای رسیدن به 
عشق شــان طــاووس، حاضر بــه پذیرش 

شــرطی می شــوند که آنها را با بحران جــدی مواجه 
می کند.ســایر عوامل این نمایــش عبارتند از: مجری 
طرح: ایمان  یزدی، آهنگســاز، طراح صدا، تنظیم صدا 

و موسیقی: پرویز  داودی؛ طراح صحنه، طراح 
لباس، طراح نور: جعفر  مهیاری؛ طراح دکور، 
مجری دکور، آکسســوار و طراح عروســک: 
ســپیده  زینلــی، دســتیار اول کارگردان و 
برنامه ریــز: ســپیده  زینلی، دســتیار دوم 
کارگردان: حسین مقدســین؛ مدیر صحنه: 
آیسن  آق  آتابای؛ دســتیار صحنه: پارمیس 
مهیاری؛ منشی صحنه: اعظم شکوفه  پور؛ مشاور تولید: 
مجید نصیری؛ دستیار تولید: ســعید مهیاری؛ مشاور 
چهره پردازی: رضا عربی؛ مشــاور طراح لباس: سپیده 

 زینلــی؛ مدیر روابط عمومــی و تبلیغــات: نوید  آغاز؛ 
موشن گرافی، تیزر تبلیغاتی: مجتبی  رحامیان؛ طراح 
پوســتر، امور گرافیکی: مهدی  رایگانی؛ مستندساز و 
محتوا تبلیغاتی: شــهرام نامور؛ عکاس: پرتو  جغتایی و 
امیر ناصری؛ امور هماهنگی: مونا بیگی؛ امور بین الملل 
و حقوقی: حمیده برمخشــاد؛ روابــط بین الملل: بهار 
حیــدری؛ حامی پروســه تمریــن و تولید: مهشــید 

برمخشاد و دستیار موسیقی: جواد مهیاری.
علاقه مندان برای تهیه بلیت می توانند از طریق سایت 

تیوال اقدام کنند.

صحنه

خریدار  اهالی ســینما در ســالروز مرگ 
داریوش مهرجویی و وحیــده محمدی فر 
دور هم جمع شــدند و یاد این هنرمندان را 

گرامی داشتند.
 سال گذشــته نیمه شــب ۲۲ مهر ماه خبر 
هولناک قتل داریوش مهرجویی و همسرش 
وحیده محمدی فر منتشــر شد. حال پس از 
گذشت یک ســال از این اتفاق اهالی سینما 
در فرهنگســرای نیاوران برای گرامیداشت 
یاد ایــن ۲ هنرمند و ســینماگر شــاخص 

دورهم جمع شدند.
در این مراســم هنرمندانــی ازجمله بهمن 
فرمــان آرا، گوهــر خیراندیش، ســروش 
صحت، حبیب رضایی، هوشنگ گلمکانی، 
نورا هاشــمی، فریده ســپاه منصور، مائده 
طهماسبی، شــهرام مکری، مهوش وقاری، 
منوچهر شاهسواری، علی دهکردی، پرویز 

شهبازی حضور داشتند.
ایــن یادبود بــا پخــش موســیقی فیلم 
»ســنتوری« و عکس هــای قدیمــی از 
داریوش مهرجویی با اجــرای اصغر نعیمی 

آغاز شد.

ما با فیلم های او عاشق شدیم
محســن امیریوســفی فیلمســاز و رئیس 
کانــون کارگردانان ســینما عنــوان کرد: 
امشب مراسم یادبود سالگرد قتل داریوش 
مهرجویی و همسرشان را برگزار می کنیم. 
مــن از نســلی هســتم کــه از نوجوانی با 
»اجاره نشــین ها« و »هامــون« خندیدم و 
عاشق شدم. ما چند دهه شــاهد فیلم های 
روشنفکرانه و طنازانه استاد بودیم اما هرگز 
فکر نمی کردیــم با چنین خبــر هولناکی 
مواجه شــویم. امروز شــب هول و وحشت 
است. ما امشب بعد از یک سال دورهم جمع 
شــدیم تا یاد این ۲ عزیــز را گرامی بداریم. 
امیدوارم که آمــران و عامــلان قتل این ۲ 
عزیز هرچه زودتر معرفی و به دست عدالت 

سپرده شوند.
اصغر نعیمی گفت: آقای مســعود کیمیایی 
به دلیل مشکلاتی نتوانستند در این مراسم 
حضور داشــته باشــند اما به احترام رفیق 
قدیمی اش و فیلمســاز بزرگی مانند استاد 

مهرجویی ویدئویی برای ما ارسال کردند.

جواب این مرگ ها را چه کسی 
می دهد؟

کیمیایــی در ایــن ویدیو درباره دوســت 
قدیمی خود گفــت: داریــوش مهرجویی 
مظلوم مُرد. خود ســینمای مــا هم مظلوم 
مُرده است و ما تاریخ مظلوم مردگی داریم. 
جواب این مردن ها را چه کســی می دهد؟ 
هنر در ایران درحال تعطیل شــدن است. 
چطور می شود درباره رفتن جسم داریوش 
مهرجویی حــرف زد؟ چیزی کــه می ماند 
بازگذاشــته های او اســت نه چهره او. من 
هروقت دلتنگ داریوش می شوم بخشی از 

فیلم های او را نگاه می کنم.

نمی توانم چنین قتلی را تصور کنم
بهمن فرمــان آرا روی صحنــه آمد و عنوان 
کرد: باورم نمی شــود که یک سال گذشته 
و هنوز زخم این جنایت باز اســت و جوابی 
نداشــته اســت. من ۵۰ ســال با داریوش 
دوســت بــودم و باهــم از لس آنجلس به 
ایــران آمدیم.  طــی این مدت نشســت و 
برخواســت های زیادی باهم داشــتیم اما 
یک مــورد آن را که مربوط بــه فیلم »دایره 
مینا« اســت، برایتان تعریــف می کنم که 
بدانید همیشــه رفتار با فیلمســازان خوب 
نبوده اســت چه پیش از انقلاب و چه پس از 
انقلاب .  فیلم »دایــره مینا« به دلایل زیادی 
در آن زمان توقیف شد تا اینکه قرار شد من و 
داریوش به شرکت نفت برویم تا این فیلم را 
برای نظام پزشکی پخش کنند و آن ها مجوز 
بدهند. ما به آن ســالن رفتیم و قرار شد که 
رئیس شــرکت نفت هم برای تماشای فیلم 
بیایند. قبل از شروع فیلم آقای اقبال گفتند 
که از این فیلم  متنفر هستند. پس از جلسه 
قرار شــد که آقای مهرجویی جلســه ای با 

دکتر اقبال داشته باشند.
وی افزود: ما سالن ســینما نیاگارا را کرایه 
کردیم تــا فیلم های اجتماعــی را به مردم 
نشــان دهیم. اولین فیلم  هم قــرار بود که 
»دایره مینا« باشــد. اما این ســالن سینما 

آتش گرفت و نشد که فیلم را اکران  کنیم.
فرمــان آرا در پایــان بیان کــرد: من هرگز 
نمی توانم در ذهنم تصــور کنم که این قتل 
وحشــیانه چگونه اتفاق افتاده اســت. به ما 
می گویند که اجازه ندارید درباره آن صحبت 
کنیــد. امروز ما پــس از یک ســال دورهم 
جمع شــده ایم اما نه داریوش میان ماست و 
نه قاتلان وی معرفی شــده اند. ما کیومرث 
پوراحمد را هم فراموش کردیــم. در پایان 
می گویــم که داریوش دوســت مــن بود و 

همچنان در ذهن من است.
سیروس الوند نیز در ادامه این مراسم گفت: 

من فکر می کنم اولین نفری بودم که وقتی از 
لس آنجلس آمد بــا او مصاحبه کردم. لهجه 
او آمریکایی بود اما بــا جدیت می گفت که 
می خواهم یک فیلم ایرونی بسازم. من فکر 
می کردم چنین چیزی امکان پذیر نیســت 
اما مهرجویی فیلم »گاو« را ساخت که یکی 
از ماندگارترین آثار سینمای ایران است. در 
آن زمان عــده ای اجــازه نمی دادند که این 
فیلم پخش شــود اما حضرت امام )ره( طی 
ســخنرانی گفتند که گاهی فیلمسازان ما 
فیلمی می سازند که از آثار خارجی هم بهتر 
اســت و فیلم »گاو« را مثال زدند. این جمله 

باعث شد که مشکلات این فیلم  رفع شود.
گوهــر خیراندیش ســخنران بعــدی این 
مراســم بود که عنوان کرد: تمام کسانی که 
در سینما فوت شدند تا همیشه حضور دارند 
و محو نمی شــوند. آقای رضا صائمی امروز 
یادداشــتی در صفحه فجازی شان نوشتند 

که من می خواهم آن را برای شما بخوانم.

آقای مهرجویی سعدی سینمای
 ایران است

بعد از خواندن یادداشت رضا صائمی توسط 
خیراندیش در ادامه ســروش صحت گفت: 
مفتخر و خجالت زده هستم زیرا کوچک تر از 
آنم که درباره آقای مهرجویی صحبت کنم. 
من اصفهان زندگی می کــردم و وقتی فیلم 
»هامون« اکران شد دیوانه شدم و بلافاصله 
دوبار این فیلم را در سینما تماشا کردم. من 
پس از آن فیلم مجدد باخ گوش کردم، آقای 
شــکیبایی و بیتا فرهی پس از آن فیلم برای 
من ستاره شــدند. پیش از آن نمی دانستم 
آقای سرشــار چنین بازیگری هســتند و 
آقای اویسی چنین طنزی دارند. وقتی فیلم 
»مهمان مامان« را دیدم بسیار گرسنه شدم 
زیرا در فیلم های آقــای مهرجویی زندگی 
وجود دارد و در کنه وجود ما رخنه می کنند. 
همواره برای من سوال اســت که او چگونه 

می توانست اینگونه از بازیگران بازی بگیرد؟ 
چگونه دیالوگ های ســخت را ســرجای 
خود اســتفاده می کرد؟ به عقیده من آقای 
مهرجویی ســعدی ســینمای ایران است 
زیرا به زبان سهل ممتنعی دست یافتند که 

بسیار سخت بود.

تلخ ترین اتفاق سینمای ایران
محمدمهدی عسگرپور رئیس هیئت مدیره 
خانه ســینما بیان کرد: قتل فجیع ایشــان 
همچنان مبهم است و زوایای پنهانی دارد. 
به نظر من این قتل تلخ ترین اتفاق سینمای 
ایران است. می خواهم درباره نقش بی بدیل 
آقای مهرجویی بر پیکره تاریخ ســینمای 
ایران صحبت کنم. ممکن اســت در تاریخ 
ســینما ابهاماتی وجود داشــته باشد و رفع 
این ابهامات همــواره در اختیار بعضی افراد 
خاص قرار می گیرد. نسل امروز ممکن است 
که اسطوره هایی مانند داریوش مهرجویی را 
آنگونه که باید نشناسند. این وظیفه ماست 
که به نســل جدید یادآوری کنیــم که در 
سینما پا روی دوش چه جریانی گذاشته اند.

او برای آزادی انسان فیلم ساخت
پرویــز شــهبازی در ادامــه این مراســم 
تصریح کرد: ســخن گفتن درباره داریوش 
مهرجویی هم ســخت است و هم آسان.  من 
خودم با فیلم »اجاره نشــین ها« با داریوش 
مهرجویی آشنا شدم. پس از آن با آثار مدرن 
آقای مهرجویی آشــنا شدیم و ســینما را با 
ایشان آموختیم. سینمای آقای مهرجویی 
انســان مدار بود و دغدغه انســان را داشت. 
آقــای مهرجویی برای آزادی انســان فیلم 

ساخت.
فریدون جیرانی به دلیل اینکه در ســفر بود 
برای این مراســم بزرگداشــت یادداشتی 
ارسال کرده بود. همچنین کیانوش عیاری 
نیز به یــاد داریوش مهرجویی یادداشــتی 

برای این مراسم یادبود فرستاده بود.
در بخش دیگری از این مراســم محمدعلی 
ســجادی بیان کــرد: عقــل در فرهنگ ما 
تعریف های گوناگونی دارد و چه براســاس 
عرفــان و هستی شناســی و چه براســاس 
تعاریف مــدرن آقای مهرجویــی در تمام 
آثــارش حرکتی میــان عقل بــه جنون و 
برعکس دارد. متاسفانه امروزه در جامعه ما 

حاشیه بر متن غلبه پیدا می کند.
علیرضا داوودنژاد نیز پیــام ویدئویی برای 

این مراسم ارسال کرده بود.
مریــم مهرجویی دختر زنده یــاد داریوش 
مهرجویی هم در پیام ویدئویی گفت: بعضی 
افراد فیلم می ســازند و برخی راه درســت 
می کنند. پدر من هم جزو کســانی بود که 
یک مسیر ســاخت. اکنون اگرچه خودش 
در این جهان فیزیکی نیست اما راهش ادامه 
دارد.مینــا بزرگمهر خواهــرزاده داریوش 
مهرجویی هم عنوان کرد: ما این شــانس را 
در کودکی داشتیم که زندگی ما مانند یک 
سیرک بزرگ بود. ما نسل بچه های دهه ۶۰ 
هستیم و آن چیزی که نسل قبل برایمان به 
جا گذاشتند و این داشــته ها برای ما بسیار 
حیاتی هســتند. ما وقتی که این بزرگان را 
از دست می دهیم تازه متوجه می شویم چه 
افتخار بزرگی بود که شخصی مانند داریوش 
مهرجویــی در ایــران ماند و بــرای ما آثار 

درخشانی ساخت.
مجید برزگر نیز بیــان کرد: آقای مهرجویی 
ایــن شــانس را داشــتند کــه در دوران 
حیاتشــان هم قدردانی شــدند. در تاریخ 
ســینمای ما، کم داغ و فشار و سیاهی نبوده 
اســت اما ۲۲ مهر ۱۴۰۲ هولناک ترین روز 
ســینمای ایران بود. دادخواهی و روشــن 
شــدن این پرونده مطالبه ســینمای ایران 

است.
ابوالحســن داوودی در ادامه این مراســم 
تصریح کرد: حدود یک ماه قبل خانه سینما 
مراسم بزرگداشتی برای آقای مهرجویی و 
پوراحمد برگزار کرد که متاسفانه چهره های 
آشنای سینما در آن مراسم  حضور نداشتند 
اما اکنــون خوشــحالم که حرفــه ای ها و 
بزرگان ســینما در این مراسم حضور دارند. 
من با صحبت کــردن و نگاه کــردن به کار 
آقای مهرجویــی ســینما را آموختم. همه 
شــما می دانید که ما اکنــون در وضعیت 
بحرانی هســتیم اما من می خواهم درباره 
وفاق صحبت کنم. جامعه ایرانی چهار دهه 
را طی کرده اســت و با تمام شکاف هایی که 
وجود داشته سینمای ایران بیشترین امتیاز 
را در دنیا کسب کرده اســت. سوال من این 
است که اگر درباره قتل داریوش مهرجویی 
و خودکشــی کیومرث پوراحمد به جامعه 
فیلمســازان ما پاسخ درســتی داده نشود، 

قطعاً ابعاد و نتایج بدی در بر خواهد داشت.
پس از این مراسم فیلم »دایره مینا« ساخته 
داریــوش مهرجویی برای حاضــران اکران 

شد.

»وقتی الاغ ها عاشق می شوند« در تالار حافظ دیده می شود

چرا تلویزیون سریال کیانوش عیاری را گردن نمی گیرد؟
خریدار  تلویزیــون مدت هاســت که با 
وضعیت نامعلوم پخش ســریال »۸۷ متر« 
مواجه است و بر اساس آنچه مدیرانش اعلام 
می کند، برای انتشار این سریال با پلتفرم ها 

در حال مذاکره است. 
با این حال چند ســال از تولید ســریال 
کیانوش عیاری می گذرد و در این مدت 
وضعیت پخــش همچنــان بلاتکلیف 
است؛ حال ســوال اینجاســت که چرا 
تلویزیــون پخش ســریالی کــه با گذر 
از جریــان بروکراســی صداوســیما به 
تصویب و تولید رســیده اســت را خود 

گردن نمی گیرد؟
 پس از اینکــه تلویزیون بالاخــره تکلیف 
پخش سریال »ســرزمین مادری« کمال 
تبریزی را مشخص کرد و اتفاقا با استقبال 
قابل قبولی هم ســوی مخاطبــان مواجه 
شــد، در حال حاضر می توان گفت، »۸۷ 
متر« تنها ســریالی اســت که توسط یکی 
از کارگردانان باســابقه بــرای تلویزیون 
ســاخته شــده و با سرنوشــت نامعلومی 

روبه روست.

مسوولان سیما از سال گذشته و بعد از اینکه 
اعلام کردند برای پخش  ســریال کیانوش 
عیــاری از تلویزیون تصمیمــی ندارند و در 
پی به توافق رسیدن با یکی از پلتفرم ها برای 
پخش »۸۷ متــر« هســتند، دیگر خبری 
از جزئیات پخــش ـ اینکه کــدام پلتفرم و 

چگونه ـ اعلام نکرده اند.
سریال »۸۷ متر« که به نظر می رسد هزینه 
کمی هم صرف آن نشده باشد، هشت سال 
پیش ساخته شد و بعد از وقفه های چندباره 
در روند تولیــد که پــاره ای از آن به کمبود 
بودجه نســبت داده شد و بخشــی از آن به 
مشکل کرونا، در نهایت زمستان ۹۹ بود که 
عیاری موفق شد تصویربرداری سریالش را 

به اتمام برساند. 
ســاخت این سریال تســویه حسابی مالی 
محسوب می شــد با تلویزیون؛ در حقیقت 
کیانــوش عیــاری »۸۷ متر« را ســاخت 
تا بدهــی اش را بــه صداوســیما بپردازد 
)اظهارات خود کارگــردان در گفت وگو با 

ایسنا(.
وقفــه طولانی در پخــش این ســریال در 

شرایطی که عنوان شــده بود تصویربرداری 
»۸۷ متر« از مدت ها قبل به پایان رســیده 
است، سوال برانگیز بود و البته این پرانتز را 
هم باز می کرد که شــاید انجام مراحل فنی 
در فرصت مناســب و با حوصله بیشتری از 
نوع عیاری، دلیل به تعویــق افتادن پخش 

باشد.
در حالی که بسیاری از بینندگان تلویزیونی 
پخش ســریال »۸۷ متر« بــه کارگردانی 
کیانوش عیــاری را در ســال ۱۴۰۰ انتظار 
می کشیدند، در نهایت این سریال در جدول 

پخــش برنامه هــای تلویزیونی آن ســال 
قرار نگرفت و پخشش به ســال بعد موکول 
شــد اما ســال ۱۴۰۱ هم خبری از پخش 
این مجموعــه نبود تا در نهایت اعلام شــد 
اصلا قرار نیست ســریال عیاری روی آنتن 

صداوسیما برود!
بعد از گذشــت چند ماه از تصمیم تلویزیون 
نســبت به پخــش ســریال »۸۷ متر« در 
شبکه نمایش خانگی و عرضه آن به یکی از 
پلتفرم ها، هنوز از این اتفاق خبری نیســت 
و اینکه چــه ســرانجامی در انتظار آخرین 
سریالِ کارگردان باسابقه سینماست، دقیقا 

مشخص نیست.
ماجرای پخــش ایــن ســریال همچنان 
بلاتکلیفی اســت اما این پرســش همواره 
متبادر می شــود که چرا تلویزیون در میان 
پخش این همه ســریال هایی کــه کمتر با 
اقبــال مخاطب روبــه رو بوده انــد، چنین 
ســریالی را که توســط یکی از کارگردانان 
باسابقه ساخته شــده غنیمت نمی شمارد و 

خود اقدام به پخش آن نمی کند.
 اتفاقی که در پخش ســریال »ســرزمین 

کهن« کمال تبریزی آن را تجربه کرد و این 
سریال که با شرایط نســبتا مشابهی مواجه 
بود، در نهایت بعد از ۱۲ ســال تولید و توقف 

در پخش  بالاخره روی آنتن رفت.
در ســریال »۸۷ متر« بازیگرانی چون علی 
دهکردی، مهران رجبی، شــهین تسلیمی، 
فریده سپاه منصور، محمد بحرانی، داریوش 
کاردان، زنــده یاد علی انصاریان، حســین 
ســلیمانی و فریبــا کامران ایفــای نقش 

کرده اند.
در خلاصه داســتان »۸۷ متر« آمده است: 
علیرضا پوردوانی به همراه همسر، دو دختر 
و پســرش خانه ای را از یک فروشنده به نام 
فرج ناصری خریــداری می کننــد اما روز 
اسباب کشی متوجه می شــوند که خانه به 
فرد دیگری به نام محســن خلیلی فروخته 

شده است. 
محسن به همراه پسر، همسر و دو دخترش 
صبح زودتر از پوردوانی ها به خانه رســیده 
اند و وسایلشــان را در خانه گذاشته اند اما 
با رســیدن خانواده پوردوانی ماجرای کلاه 

برداری مشخص می شود.



جلال چراغپور:

ماجرای نکونام مثل خرامیدن کبک و زاغ شد

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      ۲4 مهر 1403    شماره 170۵

یادداشت

میدان

سپهر ستاری  جلال چراغپور، کارشناس 
فوتبال ایــران دربــاره اتفاقــات نیمکت 

استقلال صحبت کرد.
 اســتقلال فصل جدید لیگ برتــر را اصلا 
خوب آغــاز نکــرده و خیلی زود بــه تغییر 
سرمربی رسیده اســت. جواد نکونام اخیرا 
پــس از ناکامــی در هفته هــای ابتدایی از 
استقلال جدا شــد و آبی ها اکنون به دنبال 
امضای قــرارداد بــا یک ســرمربی جدید 
هســتند. در روزهای اخیر نــام گزینه های 
مختلفی برای جانشــینی نکونام مطرح شه 
ولی هنوز کار به امضای قــرارداد و رونمایی 
نرســیده اســت. اتفاقات اخیر استقلال و 
ناکامی این تیم با جواد نکونام بهانه ای شــد 
تا به سراغ جلال چراغپور، کاشناس فوتبال 
ایران برویم و بــا او در خصوص وضعیت این 
روزهای آبی ها و دلایل ناکامی نکونام در این 
فصل برویم. دلایلی که بررسی و پرداختن به 
آن ها می تواند جلوی تکرارشــان را بگیرد و 
به استقلال برای بازگشت به جمع مدعیان 

کمک کند.

 به نظر شــما چرا جــواد نکونام در 
استقلال موفق نشد؟

ما بــرای صحبت دربــاره ایــن حادثه باید 
۲ محور اساســی روشــن و واضح مشخص 
شود. اول باید جواد نکونام را آنالیز و تعریف 
کنیم و بعد استقلال را تعریف کنیم. نکونام 
از لحــاظ شــکل گیری یک بازیکــن برای 
اینکه در ادامه مســیر فوتبالــی اش تبدیل 
به یک مربی شــود، جواد نکونام تمام مسیر 
را طی کرده اســت. یکی از افرادی بوده که 
استثنائا در فوتبال این مســیر را طی کرده 
باشــد و کمتر بازیکنی داریم که این مسیر 
را در این اندازه ها رفته باشــد. در اسپانیا از 
مســی تا رونالدو با بزرگان فوتبال نیا سینه 
به سینه شــده؛ ۶ سال در اوساســونا بازی 
کرده. در ایران تمام مــدارج را طی کرده و 
فوتبال ملی اش را عالی بــازی کرده و یکی 
از بهترین های تیــم ملی بــوده و از لحاظ 
تحصیلات کاریزمای مربیگری و تیپ بدنی 
همه نمرات یک مربی کلاس بالا را می توان 
به نکونام داد. او مســیر مربیگری را کمی با 
عجله و بدون پیش بینی برای آینده خودش 
طی کرد. جابجایــی از فولاد و نســاجی و 
اســتقلال و از این تیم به آن تیــم، کمی به 
شــخصیت مربیگری او لطمــه زد ولی در 

نهایت وارد استقلال شد. 
تیــم اســتقلال یــک پشــتوانه تاریخی 
خیلی بزرگــی دارد. از رایکــوف بگیریم تا 
مرحوم حجــازی و پورحیــدی، مظلومی، 
قلعه نویی کــه همگی خودشــان هم وزن 
و شــاید وزین تر از تیم بودنــد. نکونام هم 
صاحب وزن مربیگری است. از نظر بازیکن 
همیشه اســتقلال ملی پوشــانی داشته و 
حتی در مقطعــی کل خط دفاعی یا هافبک 
ملی پــوش بودند. این یعنی اســتقلال تیم 
کوچکی نیســت. نکونام وقتی آمــد، ابزار 
خوبی انتخاب کرد و همیــن الان بازیکنان 
اســتقلال جزو بهترین نفرات فوتبال ایران 
هســتند. پس چه چیــزی وجــود ندارد؟ 
اســتقلال از نظــر »دانش بازی« مشــکل 
داشت. نکونام مسئولیت بازی را روی دوش 
بازیکن گذاشت. به جای اینکه مسئولیت را 
روی طرح فوتبال بگذارد. استقلال انفرادی 
و با ســواد کم بازی می کرد. همین بازی با 
هوادار هم روی مهارت بــرد، نه روی دانش 
بازی. وقتی مربی خارجی می آید، او فوتبال 
بازیکنان را کمتر می شناســد و به ســواد 
خودش می پــردازد و »گیم« بــالا می رود. 
وقتی اســتراماچونی آمد این تیم ۴-۵ گل 
می زد و با ســواد بازی می کرد. نکونام باید 

از دوستان اســپانیایی اش استفاده می کرد 
و ســواد بازی را بالا می برد. کاری که فرهاد 
مجیدی کرد و گابریل پیــن را آورد. او پین 
را برای ســواد بازی آورد. بقیــه اطرافیان 
مجیــدی متخصــص بازیکــن بودند که 
می گفتند این بازیکن را بخر. فکر می کردند 
خیلی هم در بردها نقــش دارند ولی اینطور 
نبود. فقــط دانش بــازی تیــم و مدیریت 
شــخصیت خاص مجیدی بود. همان نوع 
مدیریت را جواد نکونام هم داشــت. همان 
مدل پرخاشــگری و شــدت انگیزه را هم 
داشــت ولی چیزی که در اســتقلال نایاب 
اســت و به راحتی هــم قابل تهیه اســت، 
اینکه کســی اســتراتژی تعیین کند. از آن 
اســتراتژی های ۱۳ گانه حداقــل ۲-۳ تا 
تزریق کند. چیزی که تیــم ملی هم در آن 
ضعــف دارد و در بازی با ازبکســتان دیدیم 

ضعف دانش بازی و استراتژی داشت.

 یعنی معتقدید اشتباه بزرگ نکونام 
در انتخاب دستیار بود؟

اصلا دســتیاری کــه نتواند قســمتی از بار 
اســتراتژی را حمل کند، اســمش دستیار 
نیســت. تیم ملی الان ۴-۵ دستیار دارد ولی 
سواد بازی آن ها بیشــتر از امیر قلعه نویی که 
۲۵ سال کنار زمین بوده، نیست. آنچلوتی که 
کنار زمین است، هیچکس از نظر حرف کنار 
خطی به او گواردیولا و کلوپ نمی رســد ولی 
دســتیاران در زمان بازی استراتژی حریف 
را تشــخیص می دهند. اگر به سرمربی زمان 
بدهند خودش این را می فهمد ولی مهم این 
است در جریان بازی کســی باشد که این را 
بفهمد. این اتفــاق در تیم ملی و اســتقلال 
نیفتاد. بــا داد و فریاد و گیــر دادن به داور و 
توهین هم استراتژی ســوار نمی شود و روز 
به روز شخصیت ســرمربی هم پایین می آید 
و حیاکن رهاکن می شــنود چون چیزی از 
فوتبال نمی بینند. آن ها شاید نتوانند فوتبال 
را تعریف کننــد ولی می توانند تشــخیص 
بدهند. به گیم می گوینــد آفرین ولی بازی 
بازی هیچی ندارد و اعصابشان خرد می شود.

 از نظر شــما این حجم از درگیری 
جواد نکونام به استقلال آسیب نزد؟

یک کلاس مربیگــری بود. دتمــار کرامر 
می گفــت بازیکنــان بایــرن مونیــخ از 
پرخاشــگری بکن باوئر خیلی کلافه شدند 
و بــه مــن گفتند کــه در رختکــن خیلی 
عصبانــی اســت. او خیلی عصبانــی بود و 
پرخاش می کــرد. مــا رفتیم کــه ببینیم 
چی شــده. بکن باوئر از اینکه کار درســت 
انجام شــود عصبانی اســت. چند دوربین 

روی کرنــر و ضدحمله و حملــه و جاهایی 
که بکن باوئر می گفت گذاشــتیم و دیدیم 
او راســت می گوید. این چیــزی را می بیند 
و انتظار دارد کــه آن ها نمی بیننــد و اجرا 
نمی کنند. مثلا چرا پاس را به سمت راست 
دادی و ســمت چپ ندادی. مــن هرگز با 
نکونام صحبت نکــردم و ارتباطــی ندارد 
ولی حیف اســت چنین مهره ای اینطوری 
از فوتبال ایران بــرود. نکونام چیــزی را از 
فوتبالیست می خواســت که سطح خودش 
می دیــد، نه ســطح بازیکنی کــه در لیگ 
ایران می گفت. برای همین همیشه شاکی 
بود و می گفت دستم بســته است و بازیکن 
نداریم و تیم ناقص اســت. تــا آخر هم تیم 
چیزی که او می خواســت بــازی نمی کرد. 
آن هایی که ایــراد می گرفتنــد او عصبانی 
اســت این صحنه ها را تشخیص نمی دادند. 
در آنالیزهــا من دیدم راســت می گوید. در 
پست خودش که هافبک وسط دفاعی بود، 
انتظاراتش همه درســت بود ولی چیزی که 
او می خواســت را فوتبال ما تولید نمی کرد 
و مدام دنبــال آدم هایی بود کــه نظرش را 
تامیــن کنند. وقتی این آدم ها تعدادشــان 
زیاد شــود، فوتبال بازیکن سالاری است، نه 

استراتژیک سالاری!

 استقلال سال گذشــته ۶7 امتیاز 
آورد. آیا پارسال هم به اندازه امسال 

ضعف تاکتیکی و شلختگی داشت؟
نه پارســال تیم بهتر بازی می کرد. آمد کار 
را بهتر کند، مثل خرامیدن کبک و زاغ شد. 
پارسال انتظاراتش لیگی تر و ایرانیزه تر بود. 
امسال انتظاراتش را بالا برد و جواب نگرفت 
و به خاطر همین پرخاشــگری هماهنگی 
قبلی هم از بین رفت و تیم از دستش درآمد.

 اینکه می گوینــد نکونام یک مربی 
صرفا دفاعی اســت و صرفا ضدحمله 

می زند را قبول دارید؟
نه اصــلا. ضدحملــه خودش یــک حمله 
هنرمندانه است. رئال مادرید امباپه را برای 
ضدحمله گرفته و وینیسیوس ضدحمله را 

با دریبل هایش نابود می کند.

 الان به نظرتان استقلال باید سراغ 
مربــی خارجی بــرود؟ مربی داخلی 

داریم که به این تیم کمک کند؟
نه مربی داخلی نمی توانــد. الان ۳ مربی در 
لیگ ما اســتراتژیک فکر می کنند که همه 
خارجی هستند. وقتی استراتژیک فکر کنی، 
در یــک غافلگیری به حریــف گل می زنی. 
مربی  حریف مصاحبه می کند و می گوید یک 

توپ آوردند و گل شد. اســتراتژیک همین 
اســت. هجوم غریزی می گوید ما شــانس 
نداشــتیم و امروز توپ های ما گل نشد. این 
حرف سنتی اســت. آرتتا با تیم ۱۰ نفره یک 
گل زد و بیش از ۹۰ دقیقــه دفاع کرد و یکی 
خورد و مســاوی شــد. آن هنر دفاع کردن 
بــود. روزبه چشــمی در اولین تــک به تک 
خطا می کند و اخراج می شــود. چرا هافبک 
دفاعی اینطوری می شــود؟ چون استراتژی 
دفاعی ایراد دارد. در تیم ملی سامان قدوس 
۲ دقیقه بعد از حضور در دفاع راســت را در 
شرف کارت قرمز بود و داور کارت قرمز نداد. 
چون دانش دفاعی در تیم ملی پایین است. 
اینکه دفاع تیم ملی ثابت نیست و مدام تغییر 
می دهند چون دانش ثابت می ماند ولی نفر 
نه. بازیکنــان هماهنگ نمی شــوند و کنار 

نمی آیند.

 چرا در این سال ها پرسپولیس انقدر 
از اســتقلال موفق تر بوده؟ استقلال 

همیشه درگیر حاشیه بوده است.
خدا منصــور پورحیــدی را بیامــرزد. این 
نوسانان وقتی او روی نیمکت می نشست هم 
بود. زمان نصرالله عبداللهــی هم بود. وقتی 
بزرگان واقعی کمیاب شدند، افرادی آمدند 
که اگر حرفی می زنند از روی تعارض منافع 
است. پرسپولیس هنوز علی پروین را دارد. 
یا چه کسی نقش کریم باقری را در استقلال 
بازی می کند؟ یک ملکه زنبور عســل در هر 
کندویی لازم اســت. یک بزرگ و ســلطان 
لازم است. اســتقلال جواد نکونام را خیلی 
بد مصرف کرد. پارســال بازی با نساجی که 
مساوی شد اگر استراتژی داشت، استقلال 
قهرمان می شد و نکونام برای یک عده قابل 
دسترســی نبود که او را پایین بکشــند. آن 
عده دیگر که با نکونــام بودند هم پایمردی 
نکردند. پارســال آن طوری دوم شد، خب 
امسال صبر می کردند. پرسپولیس با برانکو 
پانزدهم هم بود ولی چرا نه او را برداشتند، نه 
در رختکن دعوا شد؟ چون بزرگ تر داشتند. 
به محض اینکه می خواســت اتفاقی بیفتد، 

بزرگ ترها بودند.

 امسال هفته سوم دنبال مربی بودند.
از همان جا او را عصبــی کردند و تمرکزش 
را از بیــن بردند. پــای او نماندنــد. فوتبال 
بالا و پایین دارد. رئال و بارســا تــا پنجم و 
چهارم هــم می روند ولی مگــر از این کارها 
می کنند؟ منچســتر و چلسی چقدر نوسان 
دارند. اگر صبر می کردند، درســت می شد. 
اســتراماچونی هم شــروع خوبی نداشت 
ولی بعــد ۴-۲ و ۵-۰ برد و تیــم راه افتاد و 

کسی حریفش نشــد. فرهاد مجیدی چقدر 
مســاوی کرد. خود مدیریت های استقلال 

هم تیزهوشانه انتخاب نشده است.

 به نظرتان مربی جدید استقلال باید 
چه ویژگی هایی داشته باشد؟

مربی می خواهد که میانه رو باشــد و بداند 
یک بیمار گردن کلفتی دارد، نه یک مریض 
نحیف. اســتقلال یک بیماری است لاغر و 
نحیف نشده و نفرات بسیار خوبی دارد. چرخ 
این تیم بچرخد بالا می آید و آدم باحوصله و 
باتجربه و باســوادی می دهد که سرد و گرم 
روزگار و بالا و پایین را دیده باشد. تماشاگر 
هم باید کمی صبر کند. گر صبر کنی ز غوره 

حلوا سازم. 

 شرایط تیم ملی را چطور می بینید؟
تیم ملی در یک حالتی اســت که تغییرات 
اساســی فکری در سیســتم بازی اش باید 
اتفاق بیفتد. این سیســتم ها خیلی متغیر 
هســتند و این تغییرات چــون چند مدل 
اســت، ناخوداگاه مکانیزم سیستم را عوض 
می کنــد. وقتی پســت با خــواص بازیکن 
ترکیب می شــود، انعطاف پذیری سیستم 
بــه ســمت پلــن B و C مــی رود. مثلا در 
۴-۲-۳-۱ اگــر بازیکنان لــب خط، داخل 
بازی کنند، سیستم ۴-۳-۳ می شود. شما 
۴-۲-۳-۱ گذاشتی که میانه را ندهی ولی 
اینطوری میانــه را می دهی. آیا تحلیل های 
سیســتمی روی تعویض ها انجام می شود؟ 
وقتی ویژگی ها عوض شود، سیستم تا یک 
حدی دوام می آورد. در یــک غذا باید نصف 
قاشــق نمک بریزی ولی می آیی یک قاشق 
می ریزی و شــور می شــود. یا مثلا سامان 
قدوس را به دفاع راســت می بــری خب او 

اخراج شده بود، تیم ۹ نفره می شد.

 سامان قدوس 2 ســال پیش هم در 
برنتفورد دفاع راست بازی کرده بود.

خب ۲ ســال فوتبالــی گذشــته. عضله را 
اینطوری نبینید. عضلــه کیلومتر دارد. این 
یه زمانــی جوان تر بوده و بــازی کرده ولی 
نمی دانیم بازیکن جلویی چه کســی بوده 
اســت. قلی زاده را وینگر راســت و قدوس 
را دفاع راســت می گذاری. در این ۲ ســال 
عضله پیر شده. شجاع خلیل زاده بازیکن ۲ 
سال پیش اســت؟ یا روزبه چشمی؟ یا مثلا 
عزت اللهی ۲ ســال بعد می تواند این پست 
را در جام جهانی بازی کنــد؟ اصلا این تیم 
تا ورود به جام جهانــی دوام می آورد؟ چرا 
آدم های جدید نمی گذارید که فشــار بازی 

روی آن ها باشد؟ 

 به نظرتان در لیگ بازیکنی داری که 
بتوانند به تیم ملی اضافه شوند؟

تیم ملــی ســطحی بالاتر از بازی فشــرده 
باشــگاهی نــدارد. درگیــری بازی هــای 
اســتقلال و پرســپولیس ۲ برابر یک بازی 
در تیم ملی اســت ولی این خانگی اســت و 
آن با خارجی. بازیکن برای اینکه ملی شود 
باید تنش به تــن بازیکــن خارجی بخورد 
و یک جنبــه روانی ذهنی وجــود دارد که 
باید با فیفادی درســت کنند ولی از باختن 
می ترســند. فیفــادی را طــوری انتخاب 
می کنند کــه باعــث ســازندگی بازیکن 
نمی شود. می ترسند ببازند و رسانه ها هم در 
صورت باخت رحــم نمی کنند. این یک تیغ 
دولبه است. سعید مهری قواره بازیکن تیم 
ملی دارد ولی دعوت نشــده. او ۲ سال پیش 
در اســتقلال بود و من آنجا دیدم از خیلی ها 
جلوتر است. نگرش او به فوتبال یک کلاس 

خوبی است.

آخرین خبرها از محل دوئل استقلال و النصر؛ بازی در زمین یاران آزمون؟
خریدار  قرار اســت طی ســاعات آینده رســماً محل 
برگزاری دوئل تیم های استقلال ایران و النصر عربستان 

مشخص شود.
 مســئولان فدراســیون فوتبال و مدیران باشــگاه های 
پرطرفدار پایتخت در طول ماه های گذشته یک دغدغه 
مشــترک داشــته اند و آن هم انتخاب محــل برگزاری 
مسابقات تیم ملی و دیدارهای اســتقلال و پرسپولیس 

بوده است. 
در شــرایطی که ورزشــگاه آزادی فعلًا امکان میزبانی از 
مســابقات باشــگاهی و ملی را تا پایان فصل پاییز ندارد، 
تیم ملی و ۲ تیم پرطرفدار پایتخت خانه به دوش بوده اند 
و در شــهرهای مختلفی چون اصفهــان، اراک و قزوین 

مسابقات خانگی خود را برگزار کرده اند.
تیم ملی ایران در فیفادی ماه اکتبــر میزبان تیم ملی 
قطر بود و طبق برنامه ریزی های انجام شــده، قرار بود 
این دیدار در مشــهد به انجام برسد اما ســلب امتیاز 
میزبانــی از نمایندگان ایران، معــادلات را تغییر داد؛ 
به طوری که حالا براساس آخرین تصمیم، دو تیم قرار 
است فردا )سه شنبه( در ورزشگاه راشد دبی به مصاف 

هم بروند.
 در کنــار تغییر محــل برگزاری مســابقه تیــم ملی، 
ســلب امتیاز میزبانــی از نماینــدگان ایران، شــرایط 

میزبانی اســتقلال و تراکتور را هم در مسابقات آسیایی 
تحت الشــعاع قرار داده که سرخ پوشــان تبریزی محل 
انجام بازی رفت وبرگشت خود مقابل روشن تاجیکستان 
را جابه جا کرده اند اما اســتقلالی ها با توجه به عدم توافق 
صورت گرفتــه، باید در زمین بی طرف بــه مصاف النصر 

بروند!

رونالدو و ملاقات با هواداران سرخابی ها در 
تهران؛ شبیه به دو خط موازی!

النصر به واســطه فوق ســتاره هایی که در اختیار دارد، از 
محبوبیت ویژه ای نزد هواداران ایرانی برخوردار اســت و 
بدون شــک علت اصلی آن هم، حضور کریستیانو رونالدو 

در جمع زردپوشان عربستانی است.
 هواداران اســتقلال بعد از ســفر پرماجرای رونالدو به 
ایران برای انجام دیدار با پرسپولیس، چشم انتظار آن 
بودند تا برای تماشــای مســابقه تیم موردعلاقه شان 
مقابل یاران کریســیتانو رونالدو خــود را آماده کنند 
اما ســلب میزبانی از نمایندگان ایــران همه معادلات 

را تغییر داد.
رونالــدو البته هنوز بــا جو ورزشــگاه های ایــران هم 
آشنا نیســت؛ چرا که در ســفر قبلی او به تهران، دیدار 
پرســپولیس و النصر به دلیل محرومیت سرخ پوشان از 

حضور تماشــاگران در ورزشــگاه بدون تماشاگر برگزار 
شد و حالا انجام بازی در زمین بی طرف بدون شک باعث 
خواهد شــد تا بخش مهمی از جامعه هواداری استقلال 
نتوانند از نزدیک نظاره  گر مســابقه تیم موردعلاقه خود 
برابر النصر باشــند و همین مسئله باعث شــده تا عملًا 
کریســتیانو رونالدو هم بعد از ۲ ســال حضور در فوتبال 
آسیا، همچنان با جو هواداری دو تیم پرطرفدار پایتخت 

در ورزشگاه ها بیگانه باشد!

استقلالی ها در امارات به دنبال ورزشگاه
فرشید سمیعی، مدیرعامل استقلال روز گذشته خبر داد 
که تا پایان روز دوشنبه تکلیف محل برگزاری مسابقات 
استقلال و النصر مشخص می شــود؛ دیداری که درباره 
محل برگزاری اش در ایران هم بحث و مناقشات فراوانی 
مطرح بود و نام گزینه هایی مثل ورزشــگاه شهدای شهر 
قدس تهران و ثامن الائمه مشــهد به گوش می رسید. در 
این میان گفته می شــود که اســتقلالی ها تصمیم خود 
برای میزبانی در کشــور امارات را گرفته انــد و به دنبال 
نهایی کــردن فرآیند انتخاب ورزشــگاه مدنظرشــان 

هستند.
آبی ها دو ورزشگاه راشــد و آل مکتوم را مدنظر دارند که 
ورزشگاه راشد، میزبان مســابقات خانگی شباب الاهلی 

است و فردا )سه شــنبه( هم از تقابل تیم های ملی ایران 
و قطر میزبانی خواهد کرد و ورزشــگاه آل مکتوم هم به 

باشگاه النصر امارات تعلق دارد. 
گفته می شــود تا ســاعات آینده، انتخاب یکی از این دو 
ورزشگاه از سوی مسئولان باشگاه استقلال نهایی خواهد 
شــد که احتمال اینکه ورزشگاه راشــد بعد از میزبانی از 
نبرد تیم های ملی ایران و قطر، از مصاف استقلال و النصر 
میزبانی کند، دور از ذهن نیســت؛ آن هــم در حالی که 
ورزشــگاه راشــد ظرفیتی حدوداً ۱۲ هــزار نفری دارد 
و ورزشــگاه آل مکتوم هم می تواند از حضــور ۱۵ هزار 

تماشاگر میزبانی کند.

داریوش مهرجویی؛ کارگردانی که فلسفه را به 
جان سینما انداخت

ادامه از صفحه قبل
در نارنجی پوش به مانند گاو، دغدغه تفکر جدید در عصر معاصر مطرح 
می شــود و همان فرار از نگاه تک بعدی، این بار فرار از نگاه کلیشــه ای 

زندگی انسان هزاره سوم مبنای فیلم قرار می گیرد.
در چه خوبه که برگشــتی اگرچه مهرجویی، کمدی ترین فیلم کارنامه 
۴۵ ســاله خود را ساخت اما پشــت پرده تمام آن شوخ وشنگ بازی ها و 
پرتاب پرتقال هــا و هوا کــردن آن ســفینه موهوم، نــگاه متجددانه 
انســان هزاره ســوم به مقولات ســنتی زندگی خود مطرح می شود؛ 
همان اصلی کــه دکارت در تاملات خود به آن اشــاره می کند که البته 
موضوع فوق العاده سنگینی در فلسفه غرب محســوب می شود را این 
بار مهرجویی تا حدودی ایرانیزه می کند. این فیلم نتوانســت به شکلی 
آرمانی، با ذائقه مخاطب ایرانی ارتباط برقرار کند تا دوره چهارم فعالیت 
مهرجویی با ۳ فیلمی آغاز شــود که مردم نتوانند به مانند فیلم های سه 
دوره قبلی با آنها ارتباط بگیرند.»اشباح« و »لامینور« دیگر فیلم هایی 
با این حال و هــوا بودند که کارنامــه مهرجویی را تکمیــل می کنند. 
۲۳ فیلم بلند ســینمایی که مهرجویــی از خود به یادگار گذاشــت، 
همان جهان منتظم ذهنی اوســت که وی بنا بــه مقتضیات دوره های 
تاریخی مختلف، نسبت به ســاخت آنها اقدام کرد؛ آثاری که بن مایه ها 
و تحریرهای فلســفی در تمام آنها بــا زندگی های روز عجین شــده و 

فیلمساز از این مسیر، دست به یک آسیب شناسی اجتماعی زده است.
سینمای مهرجویی با سبک منحصربه فرد خود، فی نفسه قهرمان پرور 
اســت. نوشــته های طولانی که جزئی ترین حالات درونــی و بیرونی 
قهرمان خود را مورد کاوش قرار می دهند و این کاوش ها، نمی خواهند 
به عنوان نســخه ای برای مخاطب مطرح باشــند بلکه تاثیــر و تاثرات 
خود را ناگهانــی و بدون اینکه خود بخواهیم، بر ما مســتولی می کنند. 
این ویژگی، از آنِ سینمای مهرجویی اســت که سبب شده مخاطبان 

بسیاری، تا مغزاستخوان، به آثار او تعلق خاطر پیدا کنند.
به یاد بیاوریم چه زمان دیگری بود که یک کارگردان، تا این اندازه، وارد 
محاورات مردمی شــده بود. مهرجویی با همان حرکت خزنده توانست 
در طول ســال ها، این چنین در زندگــی مردم رخنه کنــد و این طور 

محبوب بماند؛ آن هم تا همیشه، تا زمانی که سینمای ایران وجود دارد.

تغییر تاکتیکی تیم ملی ایران برای بازی با قطر
کادرفنی تیم ملی فوتبال قطر دنبال روزنه هایی برای رسیدن به تغییر 

تاکتیک تیم ملی ایران در بازی روز سه شنبه است.
 تیم ملی فوتبال ایران مقابل قطر  امروز ســه شــنبه در حالی به میدان 
می رود که دیدار قبلی خود در مرحله انتخابــی جام جهانی ۲۰۲۶ را با 

تساوی بدون گل مقابل ازبکستان در تاشکند پشت سر گذاشت.
ملی پوشــان فوتبال ایران که با حکم AFC مجبور به میزبانی از قطر در 
کشور ثالث شــدند به دبی امارات رفتند تا در ورزشــگاه بن راشد از این 
تیم میزبانی کنند.عملکرد شاگردان امیر قلعه نویی در بازی با ازبک ها 
با واکنش های مختلفی روبرو شد تا آنها زیر بار فشار منتقدانی بروند که 
انتظار تاکتیک های مطلوب تر از سوی کادر فنی برای بازی بهتر مقابل 
ازبکستان داشتند.موضوعی که سعید الهویی دستیار مورد اعتماد امیر 
قلعه نویی پس از این دیدار در گفت و گوی تلویزیونی نیز به آن اشــاره 
داشــت تا از عملکرد بازیکنان تیم ملی ایران دفاع کنــد و احتمال هر 

تغییری را در بازی با قطر در خطوط سه گانه میدان بدهد.

بازگشت درخشان اسکوچیچ به فوتبال ایران

دراگان هستم، یک قدرندیده!

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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کارشــناس فوتبال گفت: برنامه اســتقلالی ها برای 
رسیدن به دروازه پرســپولیس از سمت راست و جایی 
که رامین رضاییان حضور داشت بود اما گاریدو توانست 

آنالیز خیلی خوبی از تیم حریف داشته باشد.
 تیم های فوتبال استقلال تهران و پرسپولیس در هفته 
ششــم رقابت های لیگ برتر روز چهارشنبه ۴ مهر در 
ورزشگاه امام خمینی )ره( شــهر اراک رو در روی هم 
قرار گرفتند که این بازی با نتیجه یک بر صفر به ســود 
شــاگردان »خوان کارلوس گاریدو« به اتمام رسید تا 

سرخ ها دربی ۱۰۴ را با پیروزی به اتمام رسانده باشند.
محمود کلهر کارشــناس فوتبال، در رابطه با این بازی 
اظهار داشــت: به نظرم بــازی در نیمــه اول به مراتب 

کیفیت بهتری نســبت به نیمه دوم داشــت 
البتــه در ۱۰ دقیقه پایانی بــازی هم دو تیم 
موقعیت های خوبــی را روی دروازه های هم 
ایجاد کردند و بار فنی بسیار خوبی داشت به 
خصوص پرســپولیس که با عملکردی که به 
نمایش گذاشــت جای هیچ حرف و حدیثی 

را باقی نگذاشت.
او ادامه داد: بازیکنان پرسپولیس سوار بر بازی بودند به 
خصوص نفراتی مانند میلاد محمدی که در سمت چپ 
خط دفاعی پرسپولیس فوق العاده بود؛ در سمت راست 
هم فرشــاد فرجی به نظرم یکی از بازی های بســیار 
خوب خود را انجام داد و جز بازیکنان برتر پرسپولیس 

در زمین بازی بود. بازیکنان پرســپولیس در 
این دربی تــوپ را بهتر در بیــن همدیگر به 
گردش در می آوردند و در تمــام جناح ها از 

حریف خود بهتر بودند.
کارشــناس فوتبال تصریح کرد: پرسپولیس 
لیاقت پیــروزی در ایــن بازی را داشــت و 
حتی می توانســت گل های بیشــتری هم 
به ثمر برســاند. بیشــتر حملات اســتقلال از سمت 
راســت و جایی که رامین رضاییان حضور داشت اتفاق 
می افتاد و »گاریدو« و دســتیارانش هم به خوبی این 
تیم را آنالیز کــرده بودند و تمام راه هــای نفوذ را برای 
رضاییان بستند.او افزود: هافبک های پرسپولیس هم 

در این بازی عملکرد بسیار خوبی داشتند و اگر بخواهم 
بهترین بازیکن پرسپولیس را معرفی کنم باید از میلاد 
محمدی نام ببرم که واقعاً جــز بهترین های زمین بود. 
پرسپولیس تیم یک دســتی را دارد و امیدوارم که در 
ادامه مســیر موفق شــود.کلهر در رابطه با برنامه تیم 
اســتقلال برای رسیدن به دروازه پرســپولیس گفت: 
برنامه این تیم ارســال توپ از جناحین برای مهاجمان 
بود و هدف آنها استفاده از قدرت سرزنی بلانکو بود که 
او خیلی زود آســیب دید و در نیمــه دوم هم که آرمان 
رمضانی جایگزین وی شد نتوانست به استقلال کمک 
کند، در مجموع پرســپولیس بهتر از اســتقلال بود و 

نتیجه بازی خوب خود را هم گرفت.

تیم ملی فوتسال ایران خیلی زود با جام جهانی ۲۰۲۴ 
وداع کرد و نشــان داد دیگر در این رشــته دست بالا را 

ندارد.
تیم ملی فوتسال کشــورمان با هدایت وحید شمسایی 
در مرحله یک هشــتم نهایــی جام جهانــی ۲۰۲۴ 
ازبکســتان مقابل مراکش به میــدان رفتند و در پایان 
با شکســت برابر این تیم آفریقایی، خیلــی زود با جام 

خداحافظی کردند.
تیم ملی در جــام جهانی قبلی تا مرحلــه یک چهارم 
نهایی پیش رفت اما در آن مرحله مقابل قزاقستان تن 
به شکســت داد و از دور مســابقات کنار رفت. در سال 
۲۰۱۶ تیم ایران با هدایت ســیدمحمد ناظم الشریعه 

توانســت از ســد حریفان بزرگی همچون 
برزیــل و پرتغال بگــذرد و مقام ســوم جام 

جهانی را کسب کند.
این ســیر نزولی نشــان می دهد که فوتسال 
ایران پسرفت را جانشــین پیشرفت کرده و 
دیگر دســت بالا را مقابل بسیاری از تیم های 
دنیــا را ندارد. ایــران در آخریــن رده بندی 

جهانی در رده چهارم قرار گرفت اما بســیاری از تیم ها 
که در رده های پایین تری قرار داشــتند، حالا در جمع 
هشت تیم برتر دنیا در جام جهانی هستند و بدون شک 
پس از پایان ایــن رقابت ها، ایران از نظر رتبه ســقوط 

خواهد داشت.

در سال های گذشــته تیم هایی چون برزیل، 
اســپانیا، پرتغال، ایران و آرژانتین اختلاف 
زیادی با تیم هــای دیگر داشــتند اما حالا، 
تیم هــای اســپانیا، پرتغال و ایــران از جام 
جهانی حذف شــده جای خود را به تیم های 

دیگر داده اند. 
در چند ســال اخیر تیم هایی رده پایین تر 
بــا برنامه ریزی دقیق و طی کردن مســیر درســتِ 
پیشــرفت، توانســتند خود را به جمع تیم های برتر 
در فوتســال برســانند اما در طرف دیگر تیمی مانند 
ایران نه تنها پیشــرفتی نداشــته بلکه پسرفت هم 

کرده است.

مدیریت غیــر اصولی مدیــران فوتبال و فوتســال 
کشورمان بار دیگر نشان داد که درجا زدن می تواند 
خیلی زود اثــرات مخرب خود را نشــان دهد. بدون 
شــک تیم های دیگر دنیا نیز از این رویه اســتفاده 
کــرده و خود را بــه تیم هــای برتر جهــان نزدیک 

خواهند کرد.
حال که جام جهانی برای ایران تمام شــد، کمیته های 
فنی فدراســیون باید برای بررسی این موضوع بررسی 
لازم را انجام دهند تا راه هــای برون رفت از این موضوع 
را بررســی و تصمیم فنی برای تیم ملی بگیرند؛ البته 
اگر مدیران فدراســیون فوتبال قصد این کار را داشته 

باشند.

دربی

فوتسال

خریدار  دراگان اســکوچیچ در بازگشت 
دوباره اش به فوتبال ایران توانسته نگاه ها را 

به سوی خود خیره کند.
 مدیران باشــگاه تراکتور که فصل گذشته و 
بعد از پایان همکاری با پاکو خمس به دنبال 
امضای قرارداد با یحیی گل محمدی بودند 
اما همکاری شان با گل محمدی به سرانجام 
نرسید و نهایی نشــد، پیش از شروع فصل 
جدید لیگ برتر یک تصمیــم غیرمنتظره 
گرفتنــد؛ امضــای قــرارداد بــا دراگان 
اسکوچیچ! ســرمربی کروات بعد از روزهای 
درخشانی که در تیم ملی پشت سر گذاشت، 
به یکباره از هدایت این تیــم کنار رفت و به 
نظر می رســید که تا سالیانِ ســال دور از 
فوتبال ایران باشد اما پیشــنهاد تراکتور او 

را برای حضور دوباره در ایران وسوسه کرد.
تراکتوری ها در شــرایطی با اســکوچیچ به 
توافق رسیدند که پیشــتر بحث حضور این 
ســرمربی کروات در پرسپولیس هم مطرح 
بود اما دراگان به درخواســت سرخ پوشان 
پایتخت پاسخ منفی داده بود. جالب آنکه تا 
روز رونمایی از دراگان اســکوچیچ در قامت 
ســرمربی جدید تراکتور، حتــی احتمال 
حضــور او روی نیمکت تراکتــور هم داده 
نشد اما مدیران باشــگاه تبریزی به صورت 
چراغ خاموش مذاکرات خود با اسکوچیچ را 
پیش بردند و با او به توافق رســیدند و حالا 
عملکرد خوب این سرمربی در فصل جدید 
باعث شــده تا او بتواند پاســخ مناسبی به 

اعتماد مسئولان باشگاه تراکتور بدهد.

صدرنشین مثل تراکتورِ اسکوچیچ
سرخ پوشــان تبریــزی در بــازار نقــل 

ســتاره های  تابســتانه  انتقــالات   و 
اسم ورســم داری را به خدمــت گرفتند 
تــا دراگان اســکوچیچ هماننــد دوره 
حضــورش در تیــم ملــی، بــا چالش 
مدیریت یک تیمِ پرســتاره مواجه شود؛ 
با این وجود، مرور کارنامه سرخ پوشــان 
تبریــزی در فصل جدید نشــان می دهد 
که فعلًا اســکوچیچ توانســته از پسِ این 
ماموریــت مهم، موفــق بر آیــد و کارنامه 
درخشــانی را از خود در طول ۶ هفته اخیر 
به جای گذاشــته اســت؛ به طوری که در 
مقطع کنونی، تراکتور صدرنشــین لیگ 

بیست وچهارم است.

از امتیازگیری برابر مدافع عنوان 
 قهرمانی تا شکست دادن سپاهان 

در اصفهان!
شــاگردان اســکوچیچ فصل را با برد ۲گله 
مقابــل مس در رفســنجان آغــاز کردند و 
ســپس در خانه، ۲ امتیاز ارزشمند را مقابل 
پرسپولیسِ ۱۰ نفره از دست دادند؛ هر چند 
که نمی توان از نمایــش برتر و تهاجمی تیمِ 
اسکوچیچ گذشت و به درخشش دروازه بان 
الجزایری پرســپولیس اشــاره نداشــت. 
پیروزی ۴گلــه مقابل هوادار باعث شــد تا 
شمار امتیازات تراکتور به ۷ برسد اما باخت 
ناگهانی در خانه برابر ذوب آهن، آبِ سردی 

بر پیکره تراکتوری ها بود که آن ها توانستند 
خیلــی زود جبران مافــات کننــد و بعد از 
شروع طوفانی فصل جدید رقابت های لیگ 
آسیایی و کسب پیروزی ۳گله مقابل الوکره 
در قطر، سرخ پوشــان تبریزی در خرم آباد 
از سد خیبر گذشتند و شــب گذشته هم با 
تیمی ۱۰ نفره مقابل ســپاهان در اصفهان 
پیروز شدند تا صدرنشین جدول لیگ برتر 

شوند.

ترین ها برای تیمِ اسکوچیچ
تراکتوری ها اولیــن تیــم در فصل جدید 
لیــگ برتر هســتند کــه شــمار گل های 

زده شان ۲ رقمی شــده و برترین خط حمله 
لیگ بیســت وچهارم را در اختیــار دارند؛ 
برترین گلــزن فصل هم از تراکتور اســت و 
امیرحسین حسین زاده توانســته زیرنظر 
دراگان اســکوچیچ احیا شود و با ۴ گل زده، 
صدرنشین جدول گلزنان است. جالب آنکه 
در صدر جدول برترین گل سازان فصل هم 
نام دانیال اسماعیلی فر و ریکاردو آلوز دیده 
می شــود که هر کدام توانســته اند ۲ بار در 
نقش گل ســاز در ترکیب تراکتور در فصل 

جدید بدرخشند.

ملوان، خونه به خونه، صنعت نفت، تیم 
ملی و حالا تراکتور!

دراگان اسکوچیچ جزو سرمربیان قدرندیده 
شــاغل در فوتبال ایران محسوب می شود؛ 
چرا که او توانست همراه با ملوان، بیشترین 
امتیاز این تیم در تاریخ لیگ برتر را به دست 
آورد و خونه به خونــه را به فینال جام حذفی 
رســاند و در دوره ســرمربیگری اش در 
صنعت نفت هم عملکردی درخشان داشت. 
در تیــم ملی هم اســکوچیچ ســریع ترین 
صعود تاریخ ایران به جــام جهانی را رقم زد 
و در ۱۸ مسابقه، ۱۵ برد به دست آورد و حالا 
با صدرنشــین کردن تراکتور، بیش از پیش 
توانایی های فنی خود را به رخ کشیده است؛ 
جالب آنکه صدرنشــینی تراکتور هم با برد 
مقابل سپاهانِ پرســتاره، آن هم با ترکیبی 
۱۰ نفره به دســت آمــد! نکته ویــژه اینکه 
در سالیان گذشته از اســکوچیچ در دسته 
مربیان موفق و بزرگ یاد نمی شد اما حالا او 
با درخشش در تراکتور سعی داشته تا بیش 

از پیش توجهات را به سوی خود جلب کند.

برنامه ویژه استقلال برای بردن پرسپولیس چگونه نقش بر آب شد؟

تلنگر به مدیران غیر »اصولی«؛ دیگر در فوتسال دست بالا را نداریم

 تیمِ اسکوچیچ، بی رحم ترین میهمان فصل

طلسم 11 ساله تراکتوری ها در اصفهان شکست
خریدار  سرخ پوشــان تبریزی توانستند 
طلسم ۱۱ ساله خود در اصفهان را بشکنند 

و بار دیگر مقابل سپاهان پیروز شدند.
رقابت هــای هفتــه ششــم لیــگ برتر 
فوتبال ایــران شــب گذشــته در حالی 
پیگیری شــد کــه مهم تریــن تقابل در 
ورزشــگاه فولادشــهر اصفهان به انجام 
رســید؛ جایی کــه تیم های ســپاهان و 
تراکتــور رودرروی هــم قــرار گرفتنــد 
و با توجه بــه موقعیت دو تیــم در جدول 
رده بنــدی، از این تقابل بــه عنوان جنگ 
صدرنشــینی یاد می شــد. تراکتوری ها 
در همان نیمه نخســت با اخــراج مهدی 
ترابی، ۱۰ نفره شــدند اما توانســتند برد 
ارزشــمندی را بــا درخشــش و گلزنی 
امیرحسین حســین زاده به دست آورند تا 
برای اولین بار در فصــل جدید لیگ برتر، 
صدرنشــین لیگ بیســت وچهارم تغییر 

کند
سرخ پوشــان تبریزی در حالی موفق شدند 
جای ســپاهان را در رتبه نخست بگیرند و 
این تیم را به واســطه تفاضل گل ضعیف تر 
نســبت به تیمِ خود و ملوان به رتبه ســوم 
جدول فرســتادند که برد به دســت آمده 
بــرای تراکتوری هــا در اصفهــان، توأمان 
با طلسم شــکنی بود؛ آن هم در شــبی که 

به واسطه مشکلات زیرســاختی ورزشگاه 
نقش جهان، ورزشــگاه فولادشهر میزبان 
دوئل ســپاهان و تراکتور بود و سرخ پوشان 
توانستند به بیش از یک دهه نبردن سپاهان 
در اصفهان پایان بدهند و این طلسم مهم را 

شکستند.

یک دهه ناکامی تراکتور در اصفهان
ســپاهان و تراکتور در طول سالیان گذشته 
همواره نبردهای جذابی داشته اند که بیشتر 
شرایط به سود طلایی پوشان اصفهانی بوده 
است؛ به طوری که ســپاهانی ها در یک دهه 
اخیر تجربه کســب ۳ پیروزی پیاپی مقابل 
تراکتور را هم دارند و در این میان، مهم ترین 
طلســم  ایجاد شــده بــرای تراکتوری ها، 
نبردن ســپاهان در اصفهان بود. در سالیان 
گذشــته تراکتوری ها با هدایت چهره هایی 
مانند پاکو خمس، امیــر قلعه نویی و ایگور 
اســتیماچ موفق به کســب پیروزی مقابل 
ســپاهان شــده بودند اما هیچ کدام از این 
بردها در خانــه حریف اصفهانی به دســت 

نیامده بود.

طلسم 406۵ روزه شکسته شد!
شاگردان دراگان اســکوچیچ شب گذشته 
در حالی بــا تیمی ۱۰ نفره موفق شــدند از 

سد ســپاهان بگذرند و به صدر جدول لیگ 
بیســت وچهارم رســیدند که این پیروزی 
بعد از ۴۰۶۵ روز در اصفهان به دســت آمد. 
آخرین بار، تراکتوری هــا در دور رفت لیگ 
ســیزدهم بود که با هدایــت مجید جلالی 
توانســتند با تک گل علی کریمــی از روی 
نقطه پنالتی به پیروزی برســند و بعد از آن 
مسابقه که بیســتم مردادماه ۱۳۹۲ برگزار 
شد، هیچ گاه دیگر تراکتور در اصفهان پیروز 
نشــده بود که این طلسم شــب گذشته با 
پیروزی سرخ پوشان تبریزی برابر سپاهان 

شکسته شد.

آمار همچنان به سود سپاهان است
دو تیم پرطرفدار اصفهانی و تبریزی شــب 
گذشــته سی وســومین رویارویی خود در 
تاریخ لیگ برتر را برگــزار کردند؛ آن هم در 
حالی که در ۳۲ مســابقه قبلی، ۱۵ برد سهم 
سپاهان بود و ۹ تساوی و ۸ برد برای تراکتور 
در آمــار رویارویی هــای دو تیم به چشــم 
می آمد. با این وجود، سرخ پوشــان تبریزی 
توانستند شــمار بردهای خود برابر سپاهان 
را بــه عدد ۹ برســانند تا یک گام در مســیر 
نزدیک شدن به رکورد بردهای سپاهان برابر 
تراکتور نزدیک تر شــوند. در رویارویی های 
ســپاهان و تراکتور ۷۷ گل ردوبدل شده که 

۴۵ گل سهم ســپاهانی ها بوده و ۳۲ بار هم 
سرخ پوشان تبریزی موفق به گلزنی شده اند.

تراکتور، متخصص برد در خانه رقبا!
سرخ پوشــان تبریزی در حالی توانســتند 
شب گذشته طلســم ۱۱ ســاله خود برابر 
ســپاهان را بشــکنند و مقابل این تیم در 
اصفهان پیروز شــدند که رکورد تراکتور در 
فصل جدید لیگ برتــر در دیدارهای بیرون 
از خانه جالب توجــه اســت. تراکتوری ها 
فصل را با کسب پیروزی ۲گله در رفسنجان 

مقابل مس آغاز کردند و در ادامه راه، با ۴ گل 
از سد هوادار در تهران گذشتند و در ۳ بازی 
اخیر خود در لیگ قهرمانان آســیا ۲ و لیگ 
برتر هم توانســته اند برابــر تیم های الوکره 
قطر، خیبر خرم آباد و ســپاهان اصفهان در 
خانه رقبا پیروز شــوند تا هر ۵ بازی بیرون 
از خانه تراکتور در فصــل جدید )در تمامی 
رقابت ها( با برد سرخ پوشــان خاتمه یافته 
باشــد و جالب آنکه در طول این ۵ مسابقه 
فقط یک بار دروازه تراکتور باز شــده و آن ها 

موفق به ثبت ۱۲ گل شده اند!

ترسناک مثل جهنم سن سیروس؛ ملوان در خانه 
باج نمی دهد!

عملکرد درخشــان ملوانی ها در دیدارهای خانگی در فصل جدید لیگ 
برتر باعث شــده تا آن ها در جمع تیم های مدعی لیگ بیســت وچهارم 

قرار گیرند.
ملــوان یکــی از آخریــن تیم هایی بــود که بــرای حضــور در لیگ 
بیســت وچهارم تکلیف کادرفنی اش مشــخص شــد؛ تیمی که فصل 
گذشــته با هدایت مهدی تارتار بهترین جایگاه خود در تاریخ لیگ برتر 
را به دست آورد اما مدیران باشگاه شــمالی با تارتار برای ادامه همکاری 
به توافق نرســیدند و او ســکان هدایت گل گهر را برعهده گرفت. بعد از 
جدایی مهدی تارتار، ســعید دقیقی به عنوان ســرمربی جدید ملوان 
معرفی شد که او هم به دلیل مشکلات مالی خیلی زود از جمع ملوانی ها 

جدا شد.
مســئولان باشــگاه شــمالی در فاصلــه یک هفتــه تا شــروع لیگ 
بیست وچهارم توانســتند با مازیار زارع به توافق برسند تا این سرمربی 
جوان که توانست ملوان را به لیگ برتر بازگرداند، مجدداً سکان هدایت 

انزلی چی ها را برعهده گیرد. 
محبوبیت ویژه زارع نــزد هواداران ملوان باعث شــد تــا او با انگیزه 
بیشــتری کار خود را دنبال کند و حالا در حالی ۶ هفته از رقابت های 
لیگ برتر گذشــته که عملکرد ملوان، فراتر از حد انتظار بوده و آن ها 
توانســته اند در قامت تیمِ شگفتی ســاز فصل نگاه ها را به سوی خود 

خیره کنند.

میهمانانی که دستِ خالی سن سیروس را ترک می کنند!
ملوانی ها شب گذشته توانســتند در جدال با اســتقلال خوزستان، ۳ 
امتیاز ارزشمندی را به دست آورند تا هفته ششم را هم با کسب پیروزی 

به پایان ببرند. 
بازخوانی کارنامه ملوان در فصل جدید نشــان می دهد که هیچ تیمی 
بهتر از سفیدوسبزپوشــان شــمالی نتوانســته در دیدارهای خانگی 
نتیجه بگیرد؛ چرا کــه آن ها در ۴ مســابقه از ۶ دیدار خــود در لیگ 
بیســت وچهارم میزبان بوده اند و اتفاق ویژه آنکه هر ۴ مسابقه به سود 
شــاگردان مازیار زارع به پایان رســیده و آن ها تبدیــل به موفق ترین 

میزبان فصل شده اند.
شــاگردان مازیــار زارع کــه در دیدارهــای خانگــی از حمایــت 
ویژه هــواداران خود در ورزشــگاه ســیروس قایقران انزلــی که به 
»سن سیروس« شــهرت دارد، برخوردار هســتند، در گام نخست و 
در فاصله یک هفته بعد از آغاز تمرینات شــان از سد گل گهر سیرجان 

گذشتند. 
آن ها در ادامه راه هم موفق شــدند برابر تیم هــای چادرملو اردکان، 
شــمس آذر قزوین و اســتقلال خوزســتان پیروز شــوند تا حضور 
ملوانی ها در کورس مدعیان به واســطه عملکرد خیره کننده شان در 
دیدارهــای خانگی و کســب ۱۰۰ درصد امتیازات در سن ســیروس 

باشد.

شاگردان مازیار رویای قهرمانی در سر دارند!
ملوان در حالی شب گذشــته استقلال خوزســتان را در خانه از پیش 
برداشت که حالا شــاگردان مازیار زارع از ۶ مسابقه، ۱۳ امتیاز به دست 

آورده اند و در رتبه دوم جدول حضور دارند.
 

شــاگردان زارع فقط بــه دلیل تفاضل گل کمتر نســبت بــه تراکتور 
صدرنشین نیستند و جالب آنکه نســبت به سپاهان تفاضل گل بهتری 
دارند و همین مسئله باعث شده تا آن ها یکی از ۳ تیم ۱۳ امتیازی فصل 
جدید لیگ برتر باشــند و در صف مدعیان، خــود را در قامت یک تیمِ 

شگفتی ساز نشان بدهند.
شاگردان زارع در شــروع فصل جدید قرعه نسبتاً ســختی داشتند 
و در طول ۶ بازی گذشــته بــا تیم هایی چون گل گهر، اســتقلال و 
سپاهان رودررو شده اند که کســب ۴ امتیاز از ۹ امتیاز ممکن نشان 
می دهد که آن ها توانســته اند برابر تیم های سرســخت هم کارنامه 
قابل قبولی از خــود به جای بگذارند؛ هر چند که جــدال با تیم هایی 
چون تراکتور و پرســپولیس باقی مانده اما با ایــن وجود، نمی توان 
عملکرد درخشــان ملوانی ها تا پایان هفته ششــم را نادیده گرفت و 
باید دید آن ها در ۲ بازی پیش رو مقابل نســاجی که داربی تیم های 
شمالی اســت و پرســپولیس که نبردی سرنوشت ســاز است، چه 
عملکردی از خود بــه جای می گذارند؛ به ویژه دوئل با پرســپولیس 
که می تواند رکورد ۱۰۰ درصد پیروزی ملوان در مســابقات خانگی 

را تهدید کند!

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی 
 برابر رای شماره 1403۶0329010004015 مورخ 1403/0۶/13 هیات اول/دوم موضوع 
قانون تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم فیروزه سماوات 
فرزند حسین بشمار شناسنامه ۶58 و کد ملی 00۶724۶591 در ششدانگ یک قطعه 
باغ محصور به مساحت 5۶8.89 مترمربع قسمتی از پلاک 738 فرعی از 50 اصلی واقع 
در دهملاء بخش 2 شاهرود خریداری مع الواسطه از مالک رسمی مشاعی احمد مریمی 
محرز گردیده است   لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد 
 تاریخ انتشار نوبت اول : شنبه 1403/0۶/24 تاریخ انتشار نوبت دوم :یکشنبه 1403/07/08
حمیدرضا حسین پور رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود 
از طرف محمد علی یارمحمدی

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
نظر بر اینکه تحدید حدود در ششدانگ دو قطعه زمین مزروعی از 129 اصلی گیلانده واقع در بخش 3 اردبیل تحدید 
حدود روز شنبه 1403/08/05 آقای حسین فرهنگ گیلانده بشناسه ملی 14۶2929494 فرزند سلیمان ششدانگ،دو 
قطعه زمین مزروعی به پلاک های 707 و708 فرعی از پلاک 129 اصلی واقع در بخش 3 اردبیل به مساحت های 
۶193/۶8 و ۶910/21 متر مربع  برابر آراء هیات حل اختلاف مستقر در منطقه یک اردبیل موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی تایید مالکیت گردیده است و تا کنون تحدید حدود آن به عمل 
نیامده است،فلذا طبق ماده 13 آیین نامه قانون مزبور تحدید حدود پلاک مرقوم روز فوق الذکر راس ساعت 10 صبح 
در محل شروع و به عمل خواهد آمد. بدین وسیله به مالکین و مجاورین اخطار می شود در موعد مقرر در محل حاضر 
تا طبق مقررات نسبت به تحدید حدود پلاک مزبور نظارت فرمایندو اعتراض به حقوق ارتفاقی و حدود آن مطابق ماده 

20 قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود به مدت 30 روز خواهد بود. تاریخ انتشار:1403/07/07
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک اردبیل- رضا احمدیان 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه ثبتی تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  واراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۰۱۱۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۱/۱۶ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه 
ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم محمد علی مرادی  فرزند  پرویز  بشماره 
شناسنامه  ۲۹۹ به شماره ملی ۳۳۵۸۵۱۷۷۲۱ صادره از کرمانشاه مبنی بر صدور سند مالکیت  سه دانگ  
مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به آدرس کرمانشاه  _بخش بیلوار _روستای رزین به مساحت 
۱۰۲۷۸/۸۱ متر مربع  پلاک شماره فرعی از ۳۲۵ اصلی  واقع در  بخش یک حومه کرمانشاه خریداری از 
مالک رسمی مشاعی آقای پرویز مرادی فرزند محمد آقا  به صورت مع الواسطه به متقاضی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز اگهی می شوددرصورتی اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشندمی توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس ازاخذ رسید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع  قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقصای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت  صادر خواهد شد. م الف/۲۴۲۲
 تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۳/۰۷/۰۸ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۳/۰۷/۲۴

 سجاد موءیدی رئیس ثبت و اسناد املاک

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: ۱807۱06 م الف: ۱۱2۳۱

هیات   1403/07/05 مورخ   1403۶0331012007۶47 شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعیین و تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی ساوجبلاغ تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی 
امیر سلطانی فرزند حسن به شماره شناسنامه 3 کد ملی 5059822۶31 
نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ با بنای احداثی به مساحت 3435/22 متر 
مربع از پلاک 323 اصلی از مالکیت غلامرضا عسگری ذیل ثبت 538۶ صفحه 
5۶7 دفتر 39 واقع شنده حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز تایید و رای 
هیئت صادر گردیده نوع کاربری ملک مختلط ) باغ مسکونی ( می باشد. لذا 
به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در 
صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را 
به اداره ثبت محل تحویل نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات و پس از طی تشریفات قانونی سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/24
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/08/09

بشیر نعیم زاده  سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک 
ساوجبلاغ از طرف سعید صبر علیلو

مفقودی
1397رنگ  2مدل  تیبا  سایپا  بک  هاچ  سواری  سبز  برگ 
M158۶01484وشاسی  موتور  شماره  به  سفید 
ایران 54_997ص58به  NAS821100J11۶2344وشهربانی 
نام سجاد کارگر حاجی ابادی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی مفقودی
مورخ   207۶9/19 شماره  به  شهرداری  واگذاری  قرارداد  موضوع    
1374/09/0۶ قرارداد ششدانگ یک قطعه زمین تجاری به شماره قطعه 
50 به مساحت 150 متر مربع 15*10 از پلاک ثبتی 5422 اصلی واقع 
در بخش یک اردبیل از قطعات بر میدان بعثت جنب مغازه های احداثی 

شهرداری  مفقود گردیده و لذا از درجه اعتبار ساقط می باشد.



مشهد-سمیه باقرزاده  احسان عظیمی راد،  در 
نشست خبری با اصحاب رسانه، با اشاره به اهمیت 
همدلی و پاسخگویی به ملت، گفت: رژیم اسرائیل 
به عنوان یک رژیم غاصب باید از سر بشریت برداشته 
شود. وی ضمن قدردانی از رسانه ها و همکاران خود 
در دفتر نمایندگی، بیان کرد: هدف از این نشست، 
ارائه گزارش عملکرد و پاسخگویی به سوالات مردم 
و رسانه ها است با توجه به اهمیت بالای رسانه ها در 
سطح ملی و استانی بسیار بالاست این جایگاه برای 

جامعه و کشور بسیار حیاتی است.
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: اولین دغدغه ای که مردم در 
جلسات که با آنها داشتیم مطرح می کردند، این 
بود که بسیاری از نمایندگان پس از انتخاب شدن 
از دید مردم غایب می شوند و تا انتخابات بعدی به 
طور محسوس در حوزه های انتخابیه خود حضور 

نمی یابند.
عظیمی راد این موضوع را ناشی از قطع ارتباط 
نمایندگان با بدنه مردمی و اجرایی دانست و تلاش 
کرده است تا در چهار ماه گذشته این ارتباط را حفظ 
کند و همواره در کنار مردم و مسئولین محلی باشد. 

دومین نکته ای که مردم به آن اشاره داشتند، مربوط 
به عدم دسترسی به نمایندگان پس از انتخابات بود.

وی افزود: مردم نگران بودند که نمایندگان پس از 
پیروزی در انتخابات، شماره تماس های خود را تغییر 
داده و دیگر پاسخگوی مردم نباشند اما در این چهار 
ماه تلاش شده است تا این نگرانی رفع شود و ثابت 
شود که یک نماینده می تواند همواره در دسترس 

و پاسخگو باشد.
عظیمی راد با تأکید بر اهمیت این موضوع، بیان 
کرد: مسئولین باید با مردم در تعامل نزدیک باشند و 

این تعامل نباید با گذشت زمان قطع شود.
وی عنوان کرد: رای مردم امانتی است که باید در 
قبال آن مسئولیت پذیر بود. همواره تلاش کرده ام 

تا اعتماد مردم را حفظ کنم و به آنان پاسخگو باشم.
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: نمایندگان مردم مشهد و کلات 
باید در سطح ملی نیز اثرگذار باشند و این نقش نباید 
به مسائل منطقه ای محدود شود و نباید از مشکلات 

منطقه ای و محلی غافل شد.
عظیمی راد به مسائل مشهد، از جمله مشکلات 
مربوط به حجم بالای زائران و نیازهای زیرساختی 

این شهر اشاره کرد و گفت: مشهد سالانه حدود 
30 میلیون زائر را پذیرایی می کند و این موضوع 
وارد  زیرساخت های شهری  بر  زیادی  فشارهای 

می کند.
وی با اشاره به مشکلات کلات نادری افزود: به 
گفته مسئولین محلی، این شهرستان از بسیاری 
از پیشرفت های کشور عقب مانده است، نمایندگان 
باید این مسائل را جدی بگیرند و برای رفع آن ها 
تلاش کنند. نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس 
معتقد است که نمایندگان نه تنها باید به سوالات 
مردم و رسانه ها پاسخ دهند، بلکه باید گزارش های 

منظمی از عملکرد خود ارائه دهند.
عظیمی راد از دیگر نمایندگان نیز خواست تا با 
برگزاری نشست های مشابه، به مردم گزارش دهند 
و نشان دهند که نمایندگان همواره در حال تلاش 
برای بهبود وضعیت کشور و مردم هستند. وی 
تاکیدکرد: این نوع پاسخگویی به افزایش اعتماد 
عمومی و انگیزه مردم برای همکاری با نظام و دولت 
کمک می کند؛ امیدواریم با ادامه این مسیر، شاهد 
رشد، پیشرفت و تعالی کشور باشیم و فضای عمومی 
کشور و استان ها به سمت امید و شادابی بیشتر 

پیش رود.
عظیمی راد معتقد است که تلاش های نمایندگان 
و مسئولین در نهایت منجر به افزایش اعتماد مردم 
به نظام خواهد شد و این اعتماد، کلید موفقیت و 

پیشرفت کشور است.
 نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای 
اسلامی، به بحث بودجه زیارت اشاره کرد و آن را 
یکی از موضوعات مهم مرتبط با توسعه فرهنگی و 
اقتصادی مشهد دانست. وی در ادامه توضیحات 
و  پرداخت  زیارت  بودجه  تاریخچه  به  خود، 
خاطرنشان کرد و گفت: این بودجه ابتدا در برنامه 
پنجم توسعه با مبلغی بالغ بر 200 میلیارد تومان 
مطرح شد، اما در ادامه و در برنامه های ششم و هفتم 

توسعه با مشکلاتی روبه رو شد.
توسعه،  هفتم  برنامه  در  اگرچه  کرد:  اشاره  وی 
موضوع زیارت به طور جزئی در قالب تشکیل شورای 
عالی زیارت مطرح شده است، اما این کافی نیست 
و باید تدابیر جدی تری برای این موضوع اندیشیده 

شود.
عظیمی راد بیان کرد: شورای عالی زیارت باید 
تشکیل شده و قرار است در مشهد نشست های 
و  نظارت  با  می تواند  شورا  این   . شود  برگزار 
توسعه  برای  مناسب  بودجه  دقیق،  برنامه ریزی 

زیارت و خدمات مرتبط با آن را تأمین کند.
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس اعلام کرد: 
بودجه ای در حدود 100 میلیارد تومان برای این 
منظور اختصاص یافته است، اما این مبلغ کافی 
نیست و باید بودجه ای جداگانه و کاملًا مشخص 
برای زیارت در نظر گرفته شود؛ این مبلغ باید در 
لایحه بودجه سال 1404 دولت نیز دیده شود و 
مجلس شورای اسلامی این موضوع را به طور جدی 
دنبال خواهد کرد؛ این پیگیری ها تنها به بحث 
بودجه ختم نمی شود، بلکه شیوه مدیریت و اجرای 

برنامه های مربوط به زیارت نیز باید بهبود یابد.
مانند  مختلفی  دستگاه های  افزود:  عظیمی راد 
استانداری، آستان قدس رضوی، شهرداری مشهد 
و سایر نهادهای خدماتی باید به طور منسجم و 
هماهنگ با شورای عالی زیارت همکاری کنند تا 
به صورت مداوم و پایدار بتوانند خدمات مناسبی به 

زائران ارائه دهند.
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس به بعُد 
فرهنگی زیارت اشاره کرد و گفت: نگاه به زیارت تنها 
نباید به جنبه های خدماتی محدود شود، بلکه باید 
از این فرصت برای گفتمان سازی و ترویج فرهنگ 

رضوی نیز استفاده کرد.
وی معتقد است که زائران امام رضا )ع( پس از 
بازگشت به شهرهای خود می توانند سفیران این 
فرهنگ باشند و آن را به دیگران منتقل کنند. علاوه 
بر این، ارائه خدمات رایگان یا ارزان قیمت به زائران 

نیز در راستای این هدف قرار دارد.
عظیمی راد تأکید کرد: این مسئله از نظر اقتصادی 
نیز اهمیت بسیاری دارد که با حضور سالانه حدود 
30 میلیون زائر در مشهد، ظرفیت بزرگی برای 
رشد اقتصادی این شهر وجود دارد. این تعداد زائر 
که ممکن است تا 50 میلیون نفر نیز افزایش یابد، 
می تواند فرصت های اقتصادی بسیاری برای مشهد 

ایجاد کند.

نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس گفت: علاوه 
گردشگری  نظر  از  مشهد  زیارتی،  جنبه های  بر 
دارای  نیز  تفریحی  گردشگری  و  سلامت 
ظرفیت های بسیار زیادی است و این موضوعات 
باید در برنامه های توسعه شهری در نظر گرفته شود.

وی از تلاش های خود در تعامل با وزیر گردشگری 
و میراث فرهنگی نیز سخن گفت و تأکید کرد: در 
دیدار با وی، موضوع توسعه گردشگری مشهد نیز 

به طور جدی مطرح شده است.
موقعیت  دلیل  به  مشهد  عظیمی راد،  گفته  به 
استراتژیک خود می تواند یکی از مهم ترین مقاصد 
گردشگری در ایران باشد و در کنار جذب زائران، به 

رشد اقتصادی این شهر نیز کمک کند.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود، به اهمیت 
هوش مصنوعی و برنامه های مرتبط با آن اشاره کرد 
و گفت: مجلس شورای اسلامی در دوره سیزدهم 
با توجه به تأکیدات مقام معظم رهبری، به موضوع 
هوش مصنوعی توجه ویژه ای دارد. در این راستا، 
سازمان ملی هوش مصنوعی تحت معاونت علمی 
ریاست جمهوری تشکیل شده و لایحه هایی مرتبط 

با این حوزه به مجلس ارسال شده است.
عظیمی راد بیان کرد: مجلس به زودی این لوایح را 
بررسی خواهد کرد و قوانین مناسبی را برای توسعه 

هوش مصنوعی تصویب خواهد کرد.
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس اظهار 
امیدواری کرد: در ماه های آینده، شاهد تحولات 
مثبتی در زمینه هوش مصنوعی در کشور باشیم 
از  به  عنوان یکی  این حوزه  با  قوانین مرتبط  و 

پیشرانه های توسعه کشور به تصویب برسند.
تقویت  به  می توانند  قوانین  این  تأکیدکرد:  وی 
مصنوعی  عرصه جهانی هوش  در  ایران  جایگاه 
کمک کنند و مسیر پیشرفت کشور در این زمینه 

را هموار سازند.
عظیمی راد با اشاره به تأکیدات مقام معظم رهبری 
در زمینه اهمیت هوش مصنوعی، بیان کرد که این 
حوزه یکی از اولویت های مهم کشور در آینده نزدیک 
است و مجلس شورای اسلامی نیز با همکاری سایر 
نهادها تلاش خواهد کرد تا قوانین و زیرساخت های 

لازم برای توسعه این فناوری را فراهم کند

نماینده مردم  مشهدوکلات درمجلس :

مسئولین باید با مردم در تعامل نزدیک باشند

طی 7 ماه امسال صورت گرفت؛

 بررسی 28 گزارش بازرسی معیار مصرف انرژی 
از صنایع در گلستان

 28 بررسی  از  گلستان  استاندارد  گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیرکل 
گزارش بازرسی معیار مصرف انرژی از صنایع انرژی بر در 7 ماهه نخست سال 
1403 خبر داد. مهدی حسینی با اعلام این خبر گفت: گزارش های معیار مصرف 
انرژی در صنایع کمپوت و کنسرو، لبنی، آجر، روغن نباتی، مرغ داری ها و ... مورد 
بررسی و تایید قرار گرفت که نتایج 17 گزارش انطباق با استانداردهای ملی و 11 
گزارش عدم انطباق با استاندارد ملی را نشان داد.حسینی ضمن اظهار این مطلب 
که تدوین استانداردهای معیار مصرف انرژی یکی از اقداماتی است که سازمان 
ملی استاندارد ایران در اجرای قانون اصلاح الگوی مصرف انرژی مصوب سال 89 
انجام داده است؛ گفت: تعداد استانداردهای معیار مصرف انرژی برای صنایع 

انرژی بر 43 مورد است که 35 مورد برای صنایع انرژی بر اجباری است.
وی در پایان افزود: در 7 ماهه نخست سال 1403 تعداد 14 گواهینامه انطباق 

معیار مصرف انرژی صادر شده است

رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری اعلام کرد:

وندان فعال درتفکیک زباله درشهرکرد تجلیل از شهر

شهرکرد-زهرا مصطفوی  رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری شهرکرد 
گفت: از شهروندانی که از طریق نرم افزار زی پاس در طرح تفکیک زباله شرکت کردند، 
تجلیل شد.داوود مومنی اظهار کرد: تقدیر و تجلیل از شهروندانی که از طریق نرم افزار 
زی پاس در طرح تفکیک زباله شرکت و بیشترین زباله خشک را تحویل دهد به صورت 
ماهیانه با قرعه کشی انجام می شود. وی با بیان اینکه این طرح با هدف افزایش مشارکت 
شهروندان در تفکیک زباله انجام می شود، افزود: براساس دستورالعمل ابلاغی از سویی 
وزارت کشور در راستای تفکیک زباله از مبدأ سال گذشته کانکس هایی در سطح شهر 
مستقر شدند و همچنین نرم افزار زی پاس نیز در حال فعالیت است تا کار برای شهروندان 
آسان تر شود.وی افزود: طبق کارهای مطالعاتی انجام شده 20 درصد زباله های خانگی 
سطح شهر قابل بازیافت هستند که در ابتدای اجرای این طرح پیش بینی می شود 10 
درصد زباله ها تفکیک شوند.رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری شهرکرد بیان 
کرد: با کمک پارک علم و فناوری نرم افزار زی پاس طراحی و در حال حاضر ماشین آلات 
با آرم یکسان و 40 نیرو به صورت مستقیم با لباس متحدالشکل در سطح شهر این طرح را 
اجرا می کنند.وی گفت: با اجرای این نرم افزار دوشنبه های بازیافتی را خواهیم داشت و 
در مابقی روزهای هفته به صورت محله محور زباله های شهروندانی که پیام خود را ثبت 

کرده باشند جمع آوری می شود.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان:

وستایی در ایلام اجرایی  ۱۳۰ کیلومتر فیبر نوری ر
شده است

ایلام  –حسن بیگی  مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان ایلام با بیان 
اینکه اجرای 550 کیلومتر فیبر نوری در مناطق روستایی این استان در دستور کار 
قرار دارد، گفت: تا کنون 130 کیلومتر از این میزان اجرایی شده است. علی کریمی 
اظهار کرد: بر اساس برنامه ریزی انجام شده اجرای 550 کیلومتر فیبر نوری در سطح 
مناطق روستایی استان برای افزایش پهنای باند ارتباط اینترنتی تا 2 سال آینده 
محقق خواهد شد. وی با بیان اینکه از 378 روستای بالای 20 خانوار استان در حال 
حاضر 318 روستا دارای اینترنت با کیفیت و پرسرعت هستند، افزود: بر این اساس 
85 درصد روستاهای بالای 20 خانوار استان ایلام از اینترنت با کیفیت برخودارند. 
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات ایلام تصریح کرد: برای ۶0 روستای باقیمانده نیز 
با اعتبار2 هزار و 500 میلیارد ریال پروژه اتصال به اینترنت پرسرعت از محل اعتبارات 
توسعه روستایی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات تعریف شده است. کریمی بیان 
کرد: انتظار می رود تا پایان سال به 100 درصد روستاهای بالای 20 خانوار استان، از 
اینترنت پرسرعت و با کیفیت برخوردار شوند. فیبرنوری دارای پهنای باند بسیار بالاتر 
از کابل های معمولی است و با آن می توان داده های تصویر، صوت و داده های دیگر را به 

راحتی با پهنای باند بالا تا 10 گیگابیت بر ثانیه و بالاتر انتقال داد. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

وستا به سامانه آبفای مازندران  امور آب ۲۹۰۰ ر
متصل است

ساری - امیری فر  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مازندران گفت: امور آب 
دو هزار و 918 روستا و به مرکز و سامانه 122 آبفا متصل هستند. بهزاد برارزاده 
در بازدید از مرکز سامانه 122 شرکت ضمن قدردانی از تلاش های شبانه روزی 
همکاران این سامانه با تاکید بر ضرورت پاسخگویی مناسب در ارتباط با مشتریان 
اظهار داشت: در حال حاضر در بخش آب 22 امور در سطح استان با ۶4 شهر و 
دو هزار و 918 روستا به این مرکز متصل هستند و بقیه روستاها در صورت تحت 
پوشش قرار گرفتن در سامانه 122 ثبت می شوند، در بخش فاضلاب نیز شهرهای 
ساری، جویبار، بابل، بابلسر، نوشهر، چالوس و شهرک یثرب قائمشهر که دارای 
تصفیه خانه فاضلاب شهری هستند به این مرکز متصل هستند. برارزاده با اشاره 
به 74 هزار و 430 مورد تماس حاصله با سامانه 122 طی نیم سال اول سال جاری 
افزود: از این تعداد 43455 مورد تماس مربوط به اتفاقات و حادثه آب، 2۶8 مورد 
در خصوص کیفیت آب، 341 مورد هم حادثه فاضلاب بوده است و بقیه تماس ها 
نیاز به راهنمایی داشته که توسط کارشناسان مرکز ثبت و پاسخ مناسب داده شده 
است. وی، از پنج هزار 530 مورد قطعی و کمبود فشار آب با سامانه 122 در نیمه 
اول امسال خبر داد و گفت: کارشناسان این بخش، درخواست هایی که توسط 
اپراتورهای سامانه در بخش پیگیری ثبت شده است را پاسخ می دهند و با رابطین 
122 امور به صورت شبانه روزی در تماس هستند تا در صورت شکایت مشترک و یا 
انجام نشدن حادثه آن را پیگیری و نتیجه حاصله را در سیستم ثبت کنند در همین 
راستا کارشناسان بخش پیگیری بیش از هزار و 700 مورد حادثه را در ۶ ماهه 
نخست سال جاری پیگیری کردند. مدیر عامل آبفا مازندران ادامه داد: در سامانه 
122، نظرسنجی به صورت پیامکی در صورت پایان کار حادثه، با ارسال پیامک 
به شماره همراه مشترک نیز انجام می شود و روزانه به صورت تصادفی 10 درصد 
حوادث انتخاب و با مشتریان تماس گرفته می شود در همین راستا در نیمه نخست 
سال جاری، دو هزار 744 مورد مشترک به پیامک نظرسنجی پاسخ دادند که از این 
تعداد هزار و 53۶ مورد پاسخ عالی، 371 مورد خوب، 143 مورد متوسط، 274 

مورد ضعیف و 420 مورد هم عدم مراجعه را اعلام کردند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان-مریم مومنی  روابط عمومی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه اصفهان موفق به کسب دو رتبه برتر 
در اولین جشنواره روابط عمومی های برتر شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی ایران شد. به گزارش دنیای اسرار:بهمن 
علیپور، رئیس روابط عمومی منطقه، از کسب عنوان برتر این 
منطقه، دراولین جشنواره روابط عمومی های برتر شرکت 

ملی پخش فرآورده های نفتی  ایران
روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
اصفهان موفق به کسب دو رتبه برتر در اولین جشنواره روابط 
عمومی های برتر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 

شد.
به گزارش دنیای اسرار:بهمن علیپور، رئیس روابط عمومی 
منطقه، از کسب عنوان برتر این منطقه، دراولین جشنواره 
روابط عمومی های برتر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی  

ایران خبرداد .

علیپور، ضمن تشکر وقدردانی از تلاش بی دریغ همکاران 
واحد روابط عمومی منطقه به محورهای برگزار شده دراین 
جشنواره پرداخت و گفت: این جشنواره در هشت حوزه در 
سطح روابط عمومی های مناطق 37 گانه شرکت ملی پخش 
ایران با حضور مدیرکل روابط عمومی  فرآورده های نفتی 
وزارت نفت،  مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی  
، رئیس روابط عمومی شرکت پالایش وپخش فرآورده های 
نفتی ایران و جمعی از پیشکسوتان و مدیران حوزه روابط 
عمومی های شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در ستاد 
و مناطق سی  وهفت گانه این شرکت در محل تالار مرکزی 
همایش های ستاد تهران  برگزار شد؛ که روابط عمومی 
منطقه اصفهان  توانست  در محور انتشارات و گرافیک رتبه 

دوم و در محور مردم داری  نیز رتبه سوم را کسب نماید
پخش  ملی  عامل شرکت  مدیر  تاکید  به  اشاره  با  علیپور 
فرآورده های نفتی ایران به نقش روابط عمومی ها در افزایش 
سطح رضایتمندی  ومردم داری، گفت: شرکت ملی پخش ، 
نخستین حلقه ارتباطی بین مردم و صنعت نفت میباشد که  
این ارتباط اولیه با مردم جامعه ،  به ویژه در شرایط ناترازی 
سوخت ، نقش و وظایف مردم داری این شرکت را حساس 
تر کرده و نقش روابط عمومی به عنوان بازوی اصلی را بسیار 
برجسته  تر می کند، لذا کسب رتبه برتر در حوزه مردمداری 
توسط این منطقه، مرهون حمایت مدیر منطقه و اهمیت 
دادن به جایگاه روابط عمومی و همچنین  همکاری  سایر 

واحدهای ستادی و نواحی منطقه  با این  واحد می باشد.

اصفهان

وابط عمومی ها وابط عمومی منطقه اصفهان در اولین جشنواره ر درخشش ر

خوزستان
با حضور مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب؛

وابط عمومی شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب برگزار شد پرست ر معارفه سر
اهواز –محمد مجدم  آئین تکریم و معارفه سرپرست 
روابط عمومی شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب روز شنبه 
21 مهرماه با حضور ابراهیم پیرامون، مدیر عامل، اعضاي 
هیئت مدیره، مدیران عامل، فرماندهي مرکز بسیج شهید 
تندگویان و روساي ادارات ستادي و جمعي از کارشناسان در 

سالن جلسات ساختمان پنج طبقه برگزار شد.
در این آئین علمدار متولي به عنوان سرپرست روابط عمومي 
شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب معارفه و از زحمات سعید 

آتشبار، رئیس سابق این اداره تقدیر شد.
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، روابط عمومي 
را ویتریني براي نمایش فعالیت هاي هر سازمان دانست و 
بر اهمیت نقش روابط عمومی در پیشبرد اهداف شرکت 
تأکید کرد. پیرامون تصریح کرد: روابط عمومی باید تصویري 
مناسب از سازمان را با ابزار و ادبیات مناسب به مخاطبان، 
تبیین کننده  و  کند  ارائه  ذی نفعان  و  هدف  گروه های 
با  وي  باشد.  مختلف  بخش های  در  همکاران  تلاش های 
اشاره به نقش اثرگذار شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب 
در عرصه هاي  اقتصادي " داخل و خارج کشور" عنوان کرد: 
مجموعه روابط عمومي مي تواند با ایجاد و حفظ تصویر 
مثبتي از سازمان، جایگاه شرکت را در عرصه هاي داخلي 
ارتقا بخشد و در کنار پیگیري صحیح امور، نقش مؤثری در 

بهره وری سازمان داشته باشد.
مدیرعامل شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب به جایگاه این 

شرکت در عرصه هاي خارجي اشاره داشت و افزود: گروه هاي 
متعدد و ذي نفعاني در خارج از سازمان وجود دارد که عملکرد 
این دستگاه عظیم براي آن ها حائز اهمیت است؛ مجموعه 
روابط عمومي مي تواند با ایجاد روابط حسنه، نقش مهمي در 

تسهیل امور میان شرکت و این گروه ها داشته باشد.
اطلاع  ملي،  و  استاني  رسانه هاي  با  مستمر  ارتباط  وی، 
رساني صحیح و ایفاي نقش در مدیریت بحران، تحلیل و 
جمع آوري بازخورد فعالیت هاي سازمان را از مهم ترین 
کارکردهاي روابط عمومي برشمرد و انجام حرفه اي این امور 
را مورد تأکید قرار داد. پیرامون به سابقه طولاني سرپرست 
روابط عمومي مناطق نفتخیز جنوب در عرصه ارتباطات و 
شناخت دقیق ایشان نسبت به سازمان اشاره داشت و اظهار 
کرد: قدمت کارنامه عملکرد آقاي متولي در صنعت نفت 3۶ 
سال است که دو دهه از آن را در مجموعه روابط عمومي 
سپري کرده است،وی تحصیلات خوبي در این حوزه دارد 
و از جایگاه اجتماعي و کاري خوبي برخوردار است؛ از این 
رو تصمیم  گرفتیم که با توجه به چنین سوابق ارزنده اي، 
ایشان را به خانه پیشین خود بازگردانیم و یقین داریم که 
در مدت خدمت ایشان شاهد تحول و عملکرد شایسته اي در 

مجموعه روابط عمومي خواهیم بود.
مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در پایان ضمن 
تقدیر از زحمات و تلاش هاي مستمر سعید آتشبار، رئیس 
پیشین این اداره عنوان کرد: ورود به عرصه روابط عمومي 

نخستین تجربه مدیریتي آقاي آتشبار بود، ایشان در مدت 
خدمت همه تلاش خود را به کار بست و به طور حتم آینده 
زندگی  مراحل  سایر  در  وي  براي  داشت،  خوبی خواهد 
علمدار  است؛  گفتني  دارم.  و سربلندي  موفقیت  آرزوی 
متولي با 3۶ سال سابقه عملیاتي و اداري، چهره شناخته 
شده روابط عمومي صنعت نفت، فارغ التحصیل آموزشگاه 
حرفه ای صنعت نفت اهواز در سال 13۶7 و دانش آموخته 

مقطع کارشناس ارشد رشته های مدیریت دولتی )گرایش 
طراحی سازمان( و زبان و ادبیات فارسی است و فعالیت هاي 
تخصصی  نشریات  سردبیري  و  ویراستاري  پژوهشي، 
حوزه نفت و انرژی، ریاست دفتر مدیرعامل شرکت ملی 
مناطق نفتخیز جنوب، مشاور رسانه ای مدیر عامل، رییس 
انتشارات، تبلیغات و مسئولیت امور رسانه روابط عمومی 

مناطق نفتخیز جنوب را در کارنامه عملکردي خود دارد.

 کرج-ترنم مظفری  رییس کمیسیون عمران و حمل و 
نقل شورای اسلامی شهر کرج از مسئولان دانشگاه خوارزمی 
خواست به تعهد خود در قبال واگذاری زمین مرکز تعمیر و 

نگهداری مترو )موسوم به دپو( این کلانشهر عمل کنند.
مجتبی حاجی قاسمی در گفتگو با خبرنگار پایگاه اطلاع 
رسانی شورای اسلامی شهر  کرج اظهارداشت: به رغم تصویب 
واگذاری بخشی از اراضی دانشگاه خوارزمی کرج به قطار 
شهری این کلانشهر در سفر رییس جمهور شهید به استان 
البرز و مکاتبه معاونت حقوقی ریاست جمهوری متاسفانه 

هنوز تکلیف این اراضی مشخص نشده است.
رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر 
کرج تصریح کرد: پروژه قطار شهری از پروژه های اولویت دار 
کشور است و اعتبارات دولتی زیادی نیز طی سنوات گذشته 
برای آن هزینه شده است و انتظار می رود دانشگاه خوارزمی با 
توجه به اهمیت زیست محیطی و ترافیکی قطار شهری نسبت 

به واگذاری این اراضی به شهرداری کرج اقدام کند.

حاجی قاسمی اذعان کرد: این اراضی برای راه اندازی مرکز 
تعمیر و نگهداری قطارهای شهری کرج مورد استفاده قرار 
می گیرد و گلوگاه مهمی در بهره برداری تجاری از این پروژه 

است. 
دبیر شورای اسلامی شهر کرج  با بیان اینکه پروژه قطار شهری 
کرج با اهتمام شورای ششم با سرعت در حال توسعه و تکمیل 
است، افزود: یکی از مشکلات عمده این بخش فقدان مرکز 
تعمیر و نگهداری قطارها است که باید هر چه سریع تر برای 

آن چاره جویی شود.
حاجی قاسمی با بیان اینکه اکنون 2 رام قطار در خط 2 قطار 
شهری کرج وجود دارد، گفت: با راه اندازی قطعه دوم خط 2 
قطار شهری تا اوایل سال آینده حداقل به 2 رام دیگر قطار 
نیاز داریم. وی یادآور شد: پروژه قطار شهری با اهتمام شورای 
ششم با رویکرد جدیدی ادامه یافت و اتصال ایستگاه شهید 
سلطانی تا ایستگاه 45 متری گلشهر تا خرداد 1404  در حال 

پیگیری است.

البرز
رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تاکید کرد؛

ج وم مساعدت وزارت علوم در واگذاری اراضی دانشگاه خوارزمی برای دپو قطار شهری کر لز
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وزیر نیرو:
اقتصاد انرژی باید اصلاح شود

 وزیر نیرو گفت: عنوان کردن مســائل همچون »انرژی ارزان« آدرس 
غلط دادن است و باید اقتصاد انرژی را در کشور اصلاح کنیم.

»عباس علــی آبادی«  در ســومین کنفرانس و نمایشــگاه بین المللی 
بهینه سازی مصرف و بهره وری انرژی ایران افزود: ایران کشوری است 
که در منابع اولیه انــرژی اعم از تجدید پذیر و تجدیــد ناپذیر وضعیت 
خوبی دارد.وی به رتبه دوم گازی ایران و رتبه چهارم آن در مقوله نفت و 
ذخایر شناخته شده آنها اشــاره کرد و گفت: در مجموع این ذخایر رتبه 
نخست جهان را داریم و علاوه بر آن در منابع اولیه تجدید پذیرها اعم از 

خورشیدی، بادی و آبی نیز وضعیت خوبی داریم.
علی آبادی ادامــه داد: گرچه درآمد نفتی ما ســالیانه بیــن ۵۰ تا ۶۰ 
میلیارد دلار اســت، اما مصرف انرژی ما نزدیک بــه ۲۰۰ میلیارد دلار 
در سال است که نکته مهمی اســت و باید در سیاست های انرژی کشور 
بازنگری کنیم.وی خاطرنشــان کرد: متهم اصلی در این زمینه اشتباه 
و اشکال در اقتصاد انرژی اســت؛ به همین دلیل است که صرفه جویی 

نمی کنیم و هزینه کردهایمان باز نمی گردد.
وزیر نیــرو تاکید کــرد: باید اقتصــاد انرژی را درســت کنیــم و اگر 
می خواهیم شدت مصرف انرژیمان کاهش یابد، باید در همه مسائل به 

سمت برقی شدن حرکت کنیم.

برق خودروهای برقی را تامین می کنیم
وی یادآور شــد: در حوزه خودرو تلاش زیادی برای برقی شدن کردیم 
اما نتوانستیم، امروز نیز اعلام می کنم هر شرکتی بتواند خودروی برقی 

بسازد برق آن را تامین خواهم کرد.
علی آبادی اظهار داشــت: حتی اگر ۱۰۰ هزار تاکســی برقی در کشور 
داشته باشیم مصرف برق آن به میزان ۲۰۰ مگاوات خواهد شد، این در 

حالیست که بیش از ۹۳ هزار مگاوات نیروگاه در کشور داریم.

برنامه ریزی برای ساخت ۵۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر
 وزیر نیــرو گفت: ایــن وزارتخانه احــداث ۵۰ هزار مــگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر ر دربرنامه داردوی افزود: از ســرمایه گذاران برای احداث 
این میزان نیروگاه اســتقبال می کنیــم؛  هر مجموعــه ای تمایل به 
احداث دارد، وزارت نیرو کمک خواهدکرد و تســهیلات هم می دهیم.
علی آبادی، میزان تولیــد گازوئیل را حدود ۱۱۰ میلیــون لیتر در روز 
اعلام کرد و گفت: همچنین ۱۳۰ میلیــون لیتر بنزین در روز تولید می 
شــود.وی، میزان تولید گاز را ۷۳۰ میلیون مترمکعب در روز دانســت 
و ادامه داد: ۵۵ میلیــون لیتر هم مازوت تولید می شــود. با این حال از 
ناترازی انرژی در کشــور رنج می بریم.این عضو کابینه دولت چهاردهم 

بر رفتن به سمت سهمیه بندی عادلانه انرژی تاکید کرد.
وی خاطرنشــان کرد: تعرفه ها باید برای پرمصرف هــا افزایش یابد و 

کسانی که بیشتر از الگو مصرف دارند از سایر بازارها باید تامین کنند.

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران:
وشیمی ها  سرمایه گذاری ۴ میلیارد دلاری پتر

برای کاهش انتشار کربن ارزشمند است
 رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
ایران گفت: پتروشیمی های کشــور در حوزه کاهش انتشار کربن چهار 

میلیارد دلار سرمایه گذاری کرده اند که ارزشمند است.

»آرش نجفی« در سومین کنفرانس و نمایشگاه بین المللی بهینه سازی 
مصرف و بهره وری انرژی ایران افزود: باید به این موارد و برندســازی در 

حوزه بهینه سازی مصرف انرژی توجه بیشتری کرد.
وی ادامه داد: مفهــوم بهینه ســازی مصرف انرژی و بهــره وری، فقط 

صرفه جویی نیست بلکه موارد مهم دیگری را شامل می شود.
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: اگر درک 
درستی از مفهوم بهینه سازی مصرف انرژی نداشته باشیم، کشور دچار 
مشکل های بیشــتر می شــود. افزایش راندمان و بهینه سازی مصرف 

انرژی جزو وظایف همه بخش های کشور است.
نجفی، بهینه ســازی را یک گام جلوتر از مهندســی متعارف دانست و 
ادامه داد: بهینه سازی فقط کاهش مصرف گاز، بنزین و برق نیست، بلکه 

همه ساختارهای کشور باید بهینه شود.
وی با اشــاره به اینکه با توجه به برنامه هفتم توسعه قرار است سازمان 
بهینه ســازی و مدیریت راهبردی انرژی تاسیس شــود، افزود: قوانین 

وضع  شده در این بخش با توجه به گذشت زمان کارایی نداشته است.
رئیس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانــی ایران با بیــان اینکه موضوع 
بهینه سازی، بهره وری و افزایش بازده باید در همه حوزه ها به مهمترین 
هدف تبدیل شــود، گفت: با توجه به اینکه تفکر بهینه ســازی با تفکر 

تولید پیگیری می شود، اتفاق های خوبی در این زمینه نمی افتد.

مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت عنوان کرد
 اضافه شدن ۹۰ میلیارد دلار به ارزش نفت ایران

ح های بهینه سازی  با اجرای طر
 مدیرعامل شــرکت بهینه سازی مصرف سوخت کشــور گفت: اجرای 
طرح های بهینه ســازی مصرف ۹۰ میلیارد دلار به ارزش نفت کشــور 

اضافه خواهد کرد.
 »حسین حســین زاده« در سومین کنفرانس و نمایشــگاه بین المللی 
بهینه ســازی مصرف و بهــره وری انــرژی ایران افــزود: اجرای طرح 
های بهینه ســازی همچنین موجب ذخیره ۳.۰۶ میلیون بشــکه نفت 
خواهد شــد.وی ادامه داد: با اجرای طرح »ســیپاد« )سامانه یکپارچه 
پایش پیمایش ناوگان حمل و نقل درون شهری(  در مدت سه سال ۵.۶ 

میلیون بشکه نفت خام صرفه جویی می شود.
مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت خاطرنشان کرد: هر دلار 
سرمایه گذاری در زمینه بهینه سازی، معادل هفت دلار سرمایه گذاری 
در بخش تولید است.حســین زاده افزود: سال گذشــته مجلس منابع 

خوبی را در حساب بهینه سازی تعریف کرد و امیدوارم اثرگذار باشد.
وی با بیان اینکه ۹۰ درصد اقتصاد کشور را صنعت مادر نفت ساماندهی 
می کند، اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب نسبت به بهینه سازی مصرف 
انرژی تاکید داشــته اند و عنوان کرده اند که بایــد اقدامات و تحولات 

بزرگی در این حوزه انجام شود.
مدیر عامل شرکت بهینه ســازی مصرف سوخت گفت: یک طرح کوتاه 
مدت، میان مدت و بلندمدت در قالب نهضت بهینه سازی تعریف شده 
که تا پایان ۱۴۲۰ شدت مصرف انرژی به ۵۰ درصد برسد.حسین زاده 
خاطرنشان کرد: در پروژه کوتاه مدت پنج ســال بعد می توانیم نتایج را 
ببینیم، به این ترتیب که ۹۰ میلیارد دلار به ارزش نفت اضافه می شود 

و ۳.۰۶ میلیون بشکه نفت ذخیره خواهد شد.

فرزین تشریح کرد
توافقات ایران و روسیه برای گسترش 

همکاری های مالی در بریکس
محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی ایران، از توافقات گســترده 
ایران با روسیه در حوزه مالی و پولی خبر داد و بر تلاش کشورهای عضو 
بریکس برای استفاده از ارزهای محلی و کاهش وابستگی به دلار تأکید 
کرد.محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی، در گفتگو با راشاتودی 
از توافقات مثبت ایران با روســیه در زمینه اتصال شــبکه های کارت و 

همکاری های پولی خبر داد.

وی افزود: در اجلاس بریکس، موضوع اســتفاده از ارزهای محلی برای 
پرداخت معاملات مطرح شــد و توافقات خوبی در این زمینه به دست 
آمد. همچنین درباره پرداخت های ذخیره جهانی و بهره گیری از اوراق 

قرضه برای پرداخت ها نیز توافقاتی صورت گرفت.
رئیس کل بانک مرکزی به ســاختار فعلی سیســتم مالی جهان که بر 
پایه صندوق بین المللی پول و بانک جهانی اســتوار است، اشاره کرد و 
گفت: به دلیل چالش های سیاســی با کشورهای غربی، جهان به دنبال 

ترتیبات جدیدی است و بریکس بستری برای تحقق این اهداف است.
فرزین همچنیــن از تمایل چین، روســیه و ایران بــرای کاهش نقش 
دلار در تجارت بین المللــی خبر داد و افزود: ایران و دیگر کشــورهای 
بریکس به دنبال انجام معاملات با ارزهای محلی هستند و در این زمینه 

پیشرفت های مهمی حاصل شده است.
او با اشاره به بانک توسعه جدید بریکس گفت: این بانک می تواند اهداف 
توســعه ای اعضا را دنبال کند و ما نیز در تلاشیم تا به عضویت این بانک 
درآییم. چراکه بانک جهانی عمدتاً در راستای اهداف کشورهای غربی 

عمل می کند و بریکس می تواند جایگزین مؤثری در این حوزه باشد.

تغییر نرخ سود بانکی در دستور کار نیست
درحالی برخی منابع، از زمزمه کاهش نرخ ســود بانکی خبر می دهند 
که پیگیری تسنیم از مسئولان سیستم بانکی بیانگر آن است که تغییر 

نرخ سود در دستور کار نیست.
»زمزمه کاهش نرخ ســود بانکی« درحالی بعنوان خبری مهم در بین 
کانال های خبری به ویژه بورســی ها رد و بدل می شــود که پیگیری 
خبرنگار ما از مسئولان سیستم بانکی نشــان میدهد اساساً تغییر نرخ 
ســود بانکی در دســتور کار بانک مرکزی و هیات عالی این بانک قرار 

ندارد.
بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار نرخ سود سپرده های بانکی عبارت 
است از ســپرده کوتاه مدت عادی )کارت های بانکی(: ۵ درصد، سپرده 
کوتاه مدت ویژه سه ماهه: ۱۲ درصد ]بانک ها معمولاً ارائه نمی دهند[، 
ســپرده کوتاه مدت ویژه شــش ماهه: ۱۷ درصد ]بانک ها معمولاً ارائه 
نمی دهند[، ســپرده بلندمدت با سررســید یک ســال: ۲۰.۵ درصد، 
سپرده بلندمدت با سررسید ۲ ســال: ۲۱.۵ درصد و سپرده بلندمدت 

با سررسید ۳ سال: ۲۲.۵ درصد.
عبدالناصر همتی وزیر اقتصــاد در هفته های اخیــر اظهاراتی در نقد 
نرخ سود داشته و تأکید کرده اســت: »وقتی نرخ سود را بالا ببرید، فقط 
منجر به ناترازی بیشتر و نقدینگی و تورم  بیشتر خواهد شد و البته بازار 
سرمایه را هم نابود می کند. من به دوستان بانکی هم گفته ام، می دانیم 
برای کنترل تورم، در مقطع کوتاه، باید نرخ سود را افزایش دهیم، اما این 
برای موقعی است که بانک های ما تراز باشند و بانک مرکزی هم آن قدر 
قوی باشــد که اگر بانکی یک مقدار از ضوابط نظارتی عدول کرد، با آن 

برخورد کند.«

وزیر اقتصــاد از دیدگاه تیم اقتصــادی برای کنترل نــرخ بهره گفته و 
تأکید کرده اســت: »ما با بقیــه ارکان تیم اقتصــادی دولت همکاری 
داریم و خواهیم داشــت که نرخ بهره را کنترل و در عین حال توجه ها را 
به سمت بازار سرمایه جلب کنیم چون می دانیم رسیدن به تأمین مالی 

غیرتورمی از طریق بازار سرمایه امکان پذیر است.«
باتوجه بــه نگاه حاکــم در وزارت اقتصاد برای نرخ ســود بانکی و البته 
همفکری طیب نیا مشــاور اقتصادی رییس جمهور بــا همتی در این 
حوزه؛ احتمال داده می شد که شــاهد تغییراتی در خصوص نرخ سود 
بانکی در جلسات آتی هیات عالی بانک مرکزی باشیم. اما کسب اطلاع 
خبرنگار تســنیم بیانگر آن است که تغییر نرخ ســود بانکی در دستور 

هیات عالی بانک مرکزی قرار ندارد.
هرچند نرخ ســود ســپرده های بانکی با مصوبه شــورای پول و اعتبار 
۲۲.۵ درصد تعیین شده است، اما بانک مرکزی در ماه های پایانی سال 
گذشته برای مقطع کوتاهی مجوز انتشــار اوراق گواهی خاص با سود 
۳۰درصدی را داد و به دنبال آن ســقف نرخ ســود در نظام بانکی برای 

دوره کوتاهی به ۳۰ درصد رسید.
بعد از آن بانــک مرکزی به بانک هــا اولتیماتوم داد که باید نرخ ســود 
سپرده های خود را اصلاح کنند و در صورت تخلف با آنها برخورد جدی 
خواهد شــد. مدیران بانکی البته به جدیت بانک مرکزی بر اصلاح نرخ 
ســود و پایبندی بانک ها به اعمال این تغییرات اذعــان کرده گفتند: 
جدیت بانک مرکزی باعث شد تخلفات سودی بانک ها به حداقل برسد.

به اعتقاد فعالان بازار سرمایه »نرخ سود«، هم اکنون علت اصلی ریزش 
بورس اســت و تابلوی قرمز این بازار تنها با تغییرات اساسی در نرخ سود 
می تواند سبز شود.  البته نرخ سود نظر بورســی ها بیشتر به اوراق مالی 
منتشره مخصوصا اخزا و ... مربوط می شــود. یکی از فعالان بورسی می 
گوید: امروز این تابلــوی قرمز بورس نه نتیجه جنگ اســت و نه بحران. 
بلکه نتیجه نرخ بهره ۳۳ درصدی است. افزایش نرخ بازدهی اوراق اخزا 
در بازار معاملات ثانویه  یکی از عواملی است که این روز ها وضعیت بازار 
سرمایه را تحت تاثیر قرار داده، است.   هم اکنون میانگین نرخ اخزا به ۳۲ 
نیز درصد رسیده اســت که مهم ترین اثر این افزایش   ها مثبت شدن نرخ 
بهره   حقیقی بدون ریسک می باشــد.گفتنی است افزایش نرخ بازدهی 
این اوراق، یکی از عواملی است که بر سایر بازار های موازی همچون بازار 
سهام  اثر منفی دارد و از جذابیت های این بازارها می کاهد. همانطور که 
بسیاری از کارشناسان یکی از دلایل مهم ریزش بازار سرمایه در ماه های 

گذشته را افزایش نرخ سود اوراق اخزا عنوان می کنند.
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 لانه های ۲۵ متری

مسکن ۲۵ متری خیر اما ۲۵ متر از یک مسکن 
۷۵ متری آری

محمدحسین مقدم  بازار مسکن در ایران چند 
سالی است که با شکاف شدید میان عرضه و تقاضا 
و انباشــت تقاضا مواجه شــده که تا کنون راه کار 

های موثر برای حل این مسئله ارائه نشده است.
 بازار مســکن در ایران چند ســالی اســت که با 
شــکاف شــدید میان عرضه و تقاضا و انباشــت 
شدید تقاضا مواجه شده است. یکی از اصلی ترین 
دلایل این مســأله، عدم چاره اندیشــی در دهه 
۸۰ تا ۹۰ برای تقاضاهای افــراد متولد دهه ۶۰، 
تورم های سنگین دهه ۹۰ و مســأله تأمین مالی 
ســاخت پروژه های مســکن است.کارشناسان 
اقتصادی حوزه مســکن برای حل مسأله تأمین 
مالــی پروژه هــای ســاختمانی ابزارهایی چون 
پیش فروش را پیشنهاد می دهند. متأسفانه بازار 
مســکن ایران در این ســال ها نتوانسته به خوبی 
از این ابــزار بهره مند شــود. در همین خصوص با 
سیدطه حسن مدنی رئیس اندیشکده حکمرانی 
هوشمند، سیدجمال موسوی عضو هیئت رئیسه 
کمیســیون عمران مجلس شــورای اســلامی، 
عبدالجلال ای ری ســخنگوی این کمیسیون و 
محمد منان رئیسی دیگر عضو کمیسیون عمران 

برای حل این معضل گفت و گو کردیم.

مدنی: معضل مسکن در تقاضای متولدین 
دهه ۶۰ و در عدم اولویت مسکن در دهه ۹۰ 

ریشه دارد
سیدطه حسین مدنی رئیس اندیشکده حکمرانی 
هوشــمند گفت: مســکن علی رغم اینکه یکی از 
موضوعات حیاتی و مهم در اقتصاد کشــور است 
و در اصول سوم، ســی و یکم و چهل و سوم قانون 
اساســی هم به آن اشــاره شده اســت اما امروزه 
وضعیت آن در حدی وخیم شــده کــه در برخی 
شهرها ۵۰ تا ۸۰ درصد ســبد معیشتی خانوار را 
هــم می بلعد.مدنی با بیان اینکه طی ســال های 
قبل از دهه ۹۰ وضعیت مســکن به این شــکل 
وخیم نبود؛ افــزود: در ســال های ابتدایی دهه 
۹۰ موضوع مســکن از اولویــت حاکمیت خارج 
شــد و وضعیت وخیم ســال های اخیر به همین 
دلیل است.وی در ادامه خاطرنشــان کرد: اینکه 
وضعیت مسکن در کشور نابسامان است بر کسی 
پوشیده نیســت چون بخش زیادی از مردم کاملًا 
آن را حس می کنند و مستأجران ابتدای هر ماه با 
رسیدن زمان واریز اجاره و هر سال با سررسیدن 
موعد قرارداد لحظات ســختی را تجربه می کنند. 
بسیاری از مردم هم به دلیل مشــکلات ناشی از 

مسکن قید فرزندآوری را می زنند.

مسکن اصلی ترین دلیل نارضایتی مردم
مدنی با بیان اینکه بسیاری از نارضایتی های مردم 
منشأ اقتصادی دارد و یکی از اصلی ترین دلایل آن 
به موضوع مسکن برمی گردد؛ افزود: بنابراین اگر 
موضوع مسکن حل شود یکی از مهمترین دلایل 

نارضایتی هم رفع خواهد شد.
رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشمند با تأکید بر 
لزوم اقدام کارشناســی و عملی برای حل مشکل 
مسکن به جای شــعار و اقدامات غیرکارشناسی، 
گفت: پیش از ارائه راهکار بد نیســت به اینکه چه 

شد که وضعیت مسکن به اینجا رسید بپردازیم.
وی ادامــه داد: تقاضــا بــرای مســکن ارتباط 
مســتقیمی با رشــد جمعیت دارد. در هرم سنی 
کشــور ما دهه ۶۰ یک دهه خاص بود که میزان 
فرزندآوری به نســبت جمعیت بسیار بالا رفت. از 
طرف دیگر تقاضای افراد برای مســکن با رسیدن 
به سن ۲۰ تا ۳۵ سالگی یعنی در سال های ازدواج 
و فرزنــدآوری ایجاد می شــود. بنابراین تقاضای 
مسکن متولدین ابتدا تا انتهای دهه ۶۰ در ابتدای 

دهه ۸۰ تا ابتدای دهه ۹۰ شروع شد.
مدنی افــزود: حاکمیــت باید پیش از رســیدن 
به ابتدای دهــه ۸۰ برای مســکن متولدین دهه 
۶۰ چاره اندیشــی می کرد اما با وجود اینکه دهه 
۸۰ یکی از بهترین دهه هــا از نظر ثبات اقتصادی 
و تولید مســکن بود امــا این باز هم پاســخگوی 
تقاضای متولدیــن دهه ۶۰ نبــود. این وضعیت 
با تورم های ســنگینی کــه در ســال های ۹۱ و 

۹۲ شکل گرفت باعث شــد برخی افراد بر خلاف 
تمایل خود بــه خانه های کوچــک روی آورند و 
برخی هم به طور کل نتوانند مسکن تهیه کنند. از 
ســوی دیگر با فرزندآوری افرادی که ابتدای دهه 
۸۰ ازدواج کــرده بودند و نیاز آنهــا به خانه های 
بزرگ تر، تقاضا برای مســکن در ابتدای دهه ۹۰ 
تشدید شد.رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند 
خاطرنشــان کرد: افزایش تقاضا برای مسکن در 
دهه ۸۰ و ناتوانی بســیاری از مــردم برای خرید 
یک باره خانه باعث شــد بســیاری برای خانه دار 
شدن به پیش خرید خانه روی آورند. این موضوع 
باعث شد افراد سوداگر با استفاده از شرایط ایجاد 
شده دســت به کلاهبرداری و فروش یک واحد به 
چند نفر و حتی تا هزار نفر بزنند.مدنی افزود: این 
کلاهبرداری ها باعث شــد قســمتی از حاکمیت 
با تدوین و پیگیری تصویب و ابــلاغ قانون پیش 
فــروش ســاختمان در ســال ۸۹ به زعــم خود 
جلوگیری از کلاهبرداری در ایــن حوزه را دنبال 

کند.

قانون پیش فروش مسکن عجله ای و بدون 
نگاه اقتصادی تدوین شد

رئیس اندیشکده حکمرانی هوشمند خاطرنشان 
کرد: این قانــون عجله ای و با نــگاه صرفاً حقوقی 
تدوین شــد و با آنچه در بازار مســکن جاری بود 
فاصله زیادی داشــت و از آنجایی کــه فقط برای 
جلوگیــری از کلاهبرداری های بــزرگ تدوین 
شــده بود نه تنها هیچ کمکی به تولید مســکن 
نکرد بلکه باعث شد بسیاری از سازنده های سالم 
به دلیل شوک ناشــی از این قانون از بازار فروش 
تریجی واحدهای در حال ســاخت و ساز خارج و 
برخی از پروژه ها هم به دلیــل بی اعتمادی مردم 
ناتمام رها شــود. البته این قانون حتی در فلسفه 
وجودی خود یعنی جلوگیری از کلاهبرداری هم 
موفق عمل نکرد.وی ادامه داد: در چنین شرایطی 
و در سال ۹۲ که دولت دهم شکل گرفت؛ نوع نگاه 
وزیر راه و شهرســازی وقت مبنی بر عدم اعتقاد 
به پیش فروش، مســکن حمایتی، الحاق اراضی 
و مخالفت با تمام ابزارهایــی که به کنترل قیمت 
کمک می کرد؛ باعث شد مسکن که زنگ خطر آن 
تا آن موقع به صدا در آمده بود با سرعت بیشتری 
وارد سراشیبی شــود. این وضعیت تا سال ۹۷ به 
وخیم ترین وضعیت خود رسید اما با تغییراتی که 
در آن سال ایجاد شد؛ سرعت بدتر شدن وضعیت 

کمتر شد.

لزوم اصلاح قانون پیش فروش
مدنی با بیــان اینکه پیش فروش بــه عنوان یک 
ابزار امکان حل چالش های بازار مســکن را فراهم 
می کند امــا قانون فعلــی نیاز به اصــلاح دارد؛ 
خاطرنشان کرد: اما متأســفانه از همان سال ۹۱ 
تاکنون تمامی دولت ها، وزرا و نمایندگان مجلس 
در مورد پیش فروش فقــط حرف زده اند و با اخبار 
مختلف به بازار مسکن شوک های روانی تحمیل 
کرده اند. هیچکدام از این حرف ها نتوانســته بازار 
پیش فروش مسکن را حتی به طور حداقلی سر و 
سامان دهد و به عنوان یک قانون معیوب همچنان 

بدون کارکرد مانده است.
رئیس اندیشــکده حکمرانی هوشمند با اشاره به 
موضوع مســکن ۲۵ متری که اخیراً در رسانه ها 
ســر و صدای زیادی به پا کرده بود؛ گفت: مسکن 
۲۵ متــری مخالفانــی دارد به همیــن دلیل ما 
معتقدیم اگر امکان ســاخت مسکن ۲۵ متری در 
کشور فراهم نیست اما اصلاح قانون پیش فروش 
می تواند در ابتدا خرید ۲۵ متر از یک مســکن ۷۵ 
متری را فراهم و طی دو تا سه سال فرد را صاحب 
خانه کند.وی با بیان اینکه همــه بخش ها اعم از 
بورس، بانک ها، بخش خصوصی و قوای ســه گانه 
باید به صورت همه جانبه وارد حوزه مسکن شوند 
و نقش خود را ایفا کنند؛ افزود: برای اصلاح قانون 
پیش فروش باید با نگاهی چنــد بعدی از نظرات 
همه بخش های دخیل در اقتصاد مســکن مانند 
انبوه سازان، تعاونی های مســکن، وکلا و قضات 
حوزه زمین و املاک، دســتگاه های متولی مانند 

سازمان ثبت، سازمان ملی زمین و مسکن، وزارت 
راه و شهرسازی، صندوق ملی ساختمان، بورس، 

بانک مسکن و بانک های خصوصی استفاده شود.
مدنی با تأکید بر لزوم انجــام مطالعات واقعی برای 
اصلاح قانون پیش فروش، گفت: در این راستا باید 
پرونده های موجود در این بخــش مطالعه و حتی 
برخی مجموعه های افکارســنجی نظرات مردم را 
احصا کنند. در نهایت قانون پیش فروش باید به هر 
نحوی به افزایش تولید مسکن در کشور کمک کند 
و اگر به این هدف نرســد باید مجدداً امکان اصلاح 
آن وجود داشــته باشــد نه مانند قانون موجود که 
از ســال ۸۹ تاکنون هیچ اصلاحی روی آن صورت 
نگرفته اســت؛ باقی بماند. نظارت بر اجرای قانون 

اصلاح شده هم باید به صورت جدی انجام شود.

پیش فروش می تواند سرمایه های سرگردان 
را به سمت ساخت مسکن سوق دهد

در همین خصوص ســیدجمال موســوی عضو 
هیئت رئیســه کمیســیون عمــران مجلس هم 
گفت: حمایــت از پیش فروش مســکن و ایجاد 
ضوابط اصولی بــرای جلب اعتمــاد عمومی در 
راســتای افزایش مشــارکت مردم در پروژه های 
مسکن، مسیر بهینه و مناسبی برای تأمین منابع 
مالی بوده و این امر موجب می شــود سرمایه های 
سرگردان به سمت ســاخت مسکن هدایت شده 
و ضمن جلوگیری از رونق ســوداگری در کشور، 

مشکل دیرینه مردم نیز حل می  شود.
عضو هیئت رئیسه کمیســیون عمران مجلس با 
بیان اینکه قانون مرتبط با پیش فروش مســکن 
چندان نتوانســته مردم را به این ســمت هدایت 
کند و با اقناع افکار عمومی اثــری مثبت در بازار 
ایجاد کند، چون قانون فعلی پیش فروش مسکن 
بیشــتر به منظور نظارت بر بــازار و جلوگیری از 
کلاهبرداری جمعی طراحی شده و به جنبه های 
اقتصاد مسکن مانند تأمین مالی پروژه ها و نقش 
بانک ها و دســتگاه های نظارتی در این خصوص 

توجه نکرده و اثر گذاری چندانی نداشته است.
موسوی عنوان کرد: با توجه به شرایط فعلی کشور 
و با دید تسهیل گری در حوزه ساخت مسکن باید 
به قانون پیش فروش مسکن ورود کرد و ایرادات 
و خلاء آن را بررســی و رفع کرد و لذا این موضوع 
بهتر است از سوی دولت و به صورت لایحه انجام 

شود تا در مسیر اجرا نیز با مشکلی مواجه نشود.

ایری: دولت برای اصلاح قانون پیش فروش 
پیش قدم شود

عبدالجــلال ایــری، ســخنگوی کمیســیون 
عمران مجلس شورای اســلامی هم معتقد است 
رونــق پیش فروش مســکن راهی بــرای جذب 
ســرمایه های خرد مردمی و تأمیــن منابع مالی 
پروژه های ســاختمانی اســت اما برای استفاده 
مطلوب از این ظرفیت بــا مانع بزرگ عدم اعتماد 
و پذیرش عمومی مواجه هســتیم که با اصلاحی 
خلاءهای موجود در قانــون، می توانیم گام های 

مثبتی در این زمینه برداریم.
ایری اضافه کرد: در کنار روش واگذاری زمین به 
مردم و پرداخت تسهیلات ساخت مسکن، رونق 
پیش فروش مسکن نیز در کلانشهرها آثار مثبتی 
به همراه خواهد داشت چرا که ضمن تأمین منابع 
مالی ساخت و جمع آوری ســرمایه های مردمی، 
متقاضیان نیــز با نــرخ کمتری صاحــب خانه 
می شوند. اما برای استفاده مطلوب از این ظرفیت 
با مانع بزرگ عدم اعتماد و پذیرش عمومی مواجه 
هســتیم که علت آن هم بد قولی های پیمانکاران 
و حتی کلاهبرداری های صــورت گرفته در این 
زمینه اســت. اما با اصلاح قانون و رفع خلاءهای 
موجود می توان این حوزه را رونق داده و از ظرفیت 
آن برای ساخت مسکن اســتفاده کرد.سخنگوی 
کمیسیون عمران مجلس خاطرنشان کرد: به نظر 
می رسد دولت و مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
باید موضوع پیش فــروش خانه بــه عنوان یک 
فرصت برای جذب ســرمایه و افزایش ســاخت و 
ساز نگاه کرده و برای ریل گذاری مناسب قانونی 

لایحه ای تنظیم و به مجلس ارائه کنند.
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